
 شاخص بورس تحت چه شرایطی دوباره 
صعودی می شود؟

کارشناس بازار ســرمایه با بیان اینکه سیاســت گذاری های دولت برای 
تغییر شــرایط بازار با اثر مثبت بر روند معاملات بورس همراه بوده است، 
گفت: اگر ابهامات مرتبط با بورس برطرف شــود، می توان در انتظار تداوم 
رشد شاخص بورس بود. بازار سهام پس از عبور از فراز و نشیب های بسیار 
در نهایت پاییز امســال و تحت تاثیر تصمیمات درست اتخاذ شده توسط 
دولت و ســازمان بورس به مدار صعود بازگشت و توانست روزهای خوشی 

را پیش روی سهامداران قرار دهد.
با توجه به رشــد شــاخص بــورس در چنــد روز گذشــته و پیش بینی 
اکثر فعالان بازار مبنی بر کاهش نوســانات شــاخص بورس، اما برخی از 
سهامداران به دلیل ضرر و زیان های ســنگینی که در چند وقت گذشته 
متحمل شــده بودند، اکنون نگران نزول دوباره شاخص بورس و کاهش 

ارزش سرمایه هایشان در این بازار هستند.
در این پیوند، »حســین عبدی« کارشناس بازار ســرمایه به بهبود روند 
معاملات بورس در چند وقت گذشــته اشــاره کرد و گفت: بازار سهام در 
فصل پاییز و تحت تاثیر تصمیمات اتخاذ شــده برای تغییر مسیر شاخص 
بورس، شرایط بهتری را نســبت به گذشــته تجربه کرد و امیدواری را به 
ســهامداران حاضر در بازار بازگرداند.وی معتقد اســت کــه علت اصلی 
بازگشت رشد به معاملات بورس، ناشــی از حرکت بازارهای موازی و نیز 

وجود شرایط تورمی در اقتصاد کشور است.
عبدی خاطرنشــان کرد: رشــد بازار ارز کمک کرد تا بازار سرمایه هم به 
عنوان بازار دارایی محور، ارزش خود را حفظ کند و از این تورم عقب نماند 
که همین امر باعث صعود دوباره شــاخص بورس و جبــران ضرر و زیان 

سهامداران در بازار شد.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه سیاست گذاری های دولت برای 
تغییر شــرایط بازار با اثر مثبت بر روند معاملات بورس همراه بود، گفت: 
در فصل پاییز شرکت های کوچک و متوسط رشــد بیشتری را نسبت به 

شرکت های بزرگ تجربه کردند.
وی بیان کرد: اکنون برخی موارد مانند قطعی گاز، کنترل نرخ محصولات 
شــرکت های بزرگ و قیمت گذاری دســتوری به عنوان تهدیدات عمده 
بازار تلقی می شوند و همین امر باعث شــد تا شرکت های بزرگ رشدی را 

همسو با دیگر شرکت ها تجربه نکنند.

بورس در مقابل نوسانات ارزی

خ ارز نیمایی حمایت از تولیدکننده و واردکننده با تثبیت نر
خریدار   عضو کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس گفت: تثبیت نــرخ ارز نیمایی برای 
مدت مشــخص، خیــال تولید کنندگان، 
صادرکننــدگان و واردکننــدگان را راحت 
می کند تا سیاست های وارداتی و صادراتی 

تحت تأثیر نوسانات ارزی نباشد.
جعفر قادری  در رابطه بــا برنامه رئیس کل 
جدید بانک مرکزی برای کنترل قیمت ارز، 
اظهار داشت: باید توجه داشــته باشیم که 
نرخ ارز متغیری اســت که روی متغیرهای 
زیادی اثر می گــذارد و از متغیرهای زیادی 
نیز تأثیر می پذیرد بنابراین اگر تصور کنیم 
که کنترل نرخ ارز به تنهایی در اختیار بانک 
مرکزی است و دیگران نقشی در کنترل آن 

ندارند، کاملا دچار اشتباه هستیم. 
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شــورای اســلامی اظهار داشــت: نرخ ارز 
براساس سیاســت های پولی، ارزی، مالی، 
تجاری، اقتصادی و اجتماعی می تواند تغییر 
می کند و تبعا هر کالایی یک عرضه و تقاضا 
دارد لذا وقتی عرضه اضافه می شــود قیمت 
کاهش می یابد و وقتی تقاضا اضافه می شود 
قیمت اضافه می شــود و ارز نیز تابع همین 
سیاست است. وی بیان داشت: ارز کالایی 
است که هم جنبه مصرفی دارد و هم جنبه 
سرمایه ای دارد یعنی تعدادی از مردم ارز را 
برای تامین نیازهای خود و برخی دیگر نیز 
ارز را برای حفظ قدرت خریــد، خریداری 
می کنند و در شــرایط تورمی که انتظارات 
تورمی شکل می گیرد و انتظار مردم افزایش 
نرخ ارز است، تقاضا برای ارز اضافه می شود 

و این افزایش تقاضا موجب افزایش نرخ ارز 
می شــود. قادری اضافه کرد: در صورتی که 
تعاملات ما با کشــورهای مختلف اروپایی،  
آمریکایی و آسیایی بیشتر شود و در اثر این 
تعاملات حجم مبادلات تجاری توسعه یابد 
در نتیجه امکان به دســت آوردن ارز حاصل 
از صادرات نیز بیشتر می شود،  از طرفی اگر 
بتوان ارز حاصل از صــادرات را برگرداند و 
آن را به بازار تزریق کرد بســیار می تواند در 
تثبیت نرخ ارز موثر باشد بنابراین  همانطور 
که اشاره شد مجموعه عواملی که می تواند 

در عرضه و تقاضای ارز تاثیر داشــته باشــد 
همه در کنترل بانک مرکزی نیست. 

قادری بیان داشــت: در شــرایط فعلی اگر 
انگیزه های ســفته بازی مردم رها نشــود 
و اگر مردم همچنان به عنــوان یک کالای 
ســرمایه ای به ارز نگاه کننــد و دارایی های 
خود را به ارز تبدیل کنند هر چقدر هم ارز در 
بازار عرضه شود این منجر به افزایش تقاضا و 
افزایش تقاضا هم موجب افزایش قیمت ارز 
می شود. رئیس کمیســیون برنامه و بودجه 
اظهار داشــت: وقتی دولت عرضه سهام را 

کم می کند یا عرضه اموال و دارایی ها را کم 
می کند و نقدینگــی در آن بخش ها جذب 
نمی شود بنابراین افراد نقدینگی را به سمت 
بازار ارز می برند و یا وقتی نرخ تورم بالا است 
و سود  سپرده ها پایین است تفاوت نرخ تورم 
و نرخ  ســپرده ها موجب می شــود که نرخ 
ســودهای واقعی کاهش یابد و انگیزه برای 
ســپرده گذاری بانکی وجود نداشته باشد و 
این نقدینگی نیز به ســمت بازار ارز برود و 

موجب افزایش قیمت ارز شود. 
وی با بیــان اینکه در مجمــوع عواملی که 

نقش در افزایش قیمت ارز دارند زیاد است، 
گفت: دولت باید تــلاش کند برای کنترل و 
مهار نرخ ارز کارهــای متفاوتی انجام دهد 
و بــا اســتفاده از ابزارهای مختلــف پولی، 
مالی، تجاری و مالیاتــی به رئیس کل بانک 
مرکزی کمک کند تــا وی بتواند در اهداف 
و برنامه هایــش موفق شــود. اینکه انتظار 
داشته باشــیم یک نفر به تنهایی با تمسک 
به سیاست های پولی و ارزی مشکل قیمت 
ارز را حل کند تصور درستی نیست و لذا لازم 
است که در شــرایط فعلی به سمت و سویی 
برویم که راه را بــرای تولید باز کنیم و دولت 
سهام عرضه کند و شــرایط سرمایه گذاری 

خارجی را فراهم کند. 
وی با اشاره به ارزهایی که نزد مردم در منازل 
و گاوصندوق هایشــان نگهداری می شــود، 
گفت: ضــرورت دارد ایــن ارزها  بــه چرخه 
اقتصاد باز گردد و باید مردم را تشــویق کرد تا 
سپرده گذاری ارزی انجام دهد. این نماینده 
مجلس شــورای اســلامی اظهار داشت: در 
مجموعه این مسائل بســیار پیچده است و به 
هم گره خورده اســت و نمی توان گفت که با 
یکی - دو سیاست، مشــکل ارزی کشور حل 
می شــود اما دولــت اهتمــام دارد و مصمم 
است. وی با اشاره به سوابق رئیس کل جدید 
بانک مرکزی بیان داشــت:  رئیس کل جدید 
بانک مرکزی، تجربیاتی در صندوق توســعه 
ملی و چندین بانک دارد و فرد توانمندی است 
اما همانطور که اشــاره شد باید مجموعه های 
مختلف کمک کنند تا اهــداف و برنامه های  

بانک مرکزی در کنترل نرخ ارز محقق شود. 

نگاهی به عملکرد بیستمین رئیس کل بانک مرکزی در ۱۴ ماه؛ دلار ۵۳ درصد گران شد، سکه ۸۸ درصد

صالح آبادی در ساختمان شیشه ای چه کرد؟
 تنفس هوای آلوده با چاشنی ویروس

ونا خفه شد تهران در موج هشتم کر
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رهبر انقلاب در دیدار اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا:
مسئله پیشرفت علمی و عبور از مرزهای دانش 

نباید فراموش شود

 تجربه شیرین قانون جدید چک تکرار می شود؟
بازارها در انتظار تصویب مالیات بر عایدی سرمایه
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 کیفیت و بهره  وری، کلید حفظ رقابت  پذیری
 در سطح ملی

رضا وفایی یگانه  کیفیت و بهره  وری، کلید حفظ رقابت  پذیری در ســطوح 
ملی، سازمانی و ضامن دستیابی و نهادینه کردن توسعه پایدار است. همچنین 
یکی از مهم ترین پیش شــرط های تحقق اهداف برنامه ریزی بهره وری کشور 
و نهادینه کــردن آن، تقویت ســازمان متولی امر راهبری و سیاســت گزاری 

بهره وری است.

یادداشت

فهرست بلندبالای سدهایی که نباید ساخته می شد 
کاش چم شیر آبگیری نشود

عباس محمدی ضرب المثل هــا، دربرگیرنده  »حکمت عامه« هســتند و 
برآمده از انبوه تجربه ها و دانش نسل ها؛ یکی از ضرب المثل های معروفِ ما این 

است: جلوی ضرر را هر جا بگیری، منفعت است.

دیدگاه

سرمایه

معاون وزیر اقتصاد گفت: طی یک ســال اخیر 
حدود ۴۳ هــزار میلیارد تومــان منابع بانکی و 
منابع تبصره ۱۸ به پروژه های ســرمایه گذاری 
در اقصی نقاط کشور تزریق شــد.هادی قوامی 
اظهار کرد: وزارت امور اقتصــاد و دارایی دولت 

ســیزدهم در راســتای مدیریــت راهبردی و 
دسترسی آسان مردم به خدمات تلاش می کند 
که در این راستا موانع ســرمایه گذاری از جمله 
مجوزهــا را برطرف و بیــش از ۴ هــزار مجوز 

فعالیت اقتصادی صادر کرد.
معــاون حقوقی و امــور مجلس وزیــر اقتصاد 
تبدیــل منابــع جــاری کشــور بــه جریان 
سرمایه گذاری در کشــور را در راستای تحقق 
اقتصــاد مقاومتــی و قدرتمند کــردن ایران 
دانست و افزود: در این راســتا، ۱۹ هزار میلیارد 
تومان از منابع هزینه ای جــدول ۱۴ به جریان 
ســرمایه گذاری در کشــور تبدیل شــد و طی 
یک ســال اخیر حدود ۴۳ هزار میلیارد تومان 

منابع بانکــی و منابع تبصره ۱۸ بــه پروژه های 
سرمایه گذاری در اقصی نقاط کشور تزریق شد.

وی یادآور شــد: لایحــه »پروتــکل اصلاحی 
موافقت نامه بین دولت جمهوری اسلامی ایران 
و دولت جمهــوری عراق بــرای اجتناب از اخذ 
مالیــات مضاعف بر تبادل اطلاعــات« در مورد 
مالیات بر درآمد و ســرمایه با هدف گســترش 

تجارت با عراق در دستور صحن مجلس است.
قوامــی سیاســت کلــی ایــران را تعمیــق 
همکاری های اقتصادی با کشــوهای هم جوار و 
همسایه به ویژه محور مقاومت عنوان کرد و گفت: 
ما موافقت نامه تجاری با کشور سوریه هم داریم 

که باید به تصویب مجلس هر دو کشور برسد.

تزریق ۴۳ هزار میلیارد تومان برای سرمایه گذاری طی یک سال اخیر

همزمانی شروع موج هشتم کرونا و بحران آلودگی هوا در کلانشهرهای کشور، باعث شده نفس تهرانی ها به خِس خِس بیافتد.  
این روزها شاهد تشــدید آلودگی هوا در کلانشهرهای کشور هستیم و این شــرایط در تهران، به نقطه بحرانی رسیده است. به 

طوری که مدارس و دانشگاه ها غیر حضوری شده اند و برخی از خانم های کارمند واجد شرایط، دورکار شده اند.

آگهی تجدید مناقصه عمومی شهرداری نصیرشهر
شهرداری نصیرشهر در نظر دارد به استناد مجوز شورای 
اسلامی نصیرشهر پروژه لکه گیری آسفالت معابر اصلی و فرعی 
سطح شهر را با اعتباری تا سقف پنجاه میلیارد ریال از محل 
اعتبارات داخلی از طریق برگزاری مناقصه عمومی به پیمانکار 
واجد شرایط و دارای گواهینامه صلاحیت و رتبه بندی از 
ریاست جمهوری  راهبردی  نظارت  و  ریزی  برنامه  معاونت 

واگذار نماید.
تاریخ  از  آید  می  عمل  به  دعوت  متقاضیان  کلیه  از  لذا 
۱۴۰۱/۱۰/۱۳ تا ساعت ۱۲ روز سه شنبه  ۱۴۰۱/۱۰/۲۰با 

مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(به آدرس 
www.setadiran.ir مراجعه و نسبت به مشاهده جزئیات و 
تهیه اسناد مناقصه عمومی اقدام و پیشنهادهای خود را حداکثر 

تا ساعت ۱۲ روز شنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۰۱ثبت نمایند.
ضمنا هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۱/۱۰/۱۳
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۱/۱۰/۲۰

 نوبت اول

فرشاد شهسواری- شهردار نصیرشهر



 سخنگوی وزارت امور خارجه:

 ایران از هرگونه تحرک مثبت میان ایران و مصر استقبال می کند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رهبر انقلاب در دیدار اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا:
مسئله پیشرفت علمی و عبور از مرزهای دانش 

نباید فراموش شود
حضرت آیت الله خامنه ای مسئله علم و پیشرفت علمی را گفتمان رایج 
کشور در سالهای اخیر خواندند و تاکید کردند: مسئله پیشرفت علمی و 

عبور از مرزهای دانش نباید فراموش شود.
رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار اعضای شــورای مرکزی اتحادیه 
انجمن های اســلامی دانشــجویان در اروپا، انجمن های اســلامی را 
یکی از ثروت های جمهــوری اســلامی و دارای مأموریتهایی منحصر 
بفرد خواندند و تأکید کردند: اســتمرار ثبات قدم، اثرگذاری بر محیط 
پیرامونــی و تبیین حــرف نوی جمهــوری اســلامی از کارهای لازم 

انجمن های اسلامی است.
حضرت آیــت الله خامنه ای در این دیــدار با گرامیداشــت یاد مرحوم 
حجت الاســلام دکتر اژه ای از بنیانگذاران اتحادیه انجمن های اسلامی 
دانشــجویان در اروپا، فعالیت جوانان دانشجو و برخوردار از نگاه های نو 
و تحولی را مغتنم دانســتند و افزودند: انجمن های اسلامی با دو هدف 
تقویت پایه های فکری و اعتقادی خود اعضــا و همچنین اثرگذاری بر 
محیط پیرامونی شــکل گرفت امــا انجمن های اســلامی در خارج از 
کشــور یک مأموریت دیگر نیز دارند که معرفی تفکر بنیادی و مرکزی 

جمهوری اسلامی است.
ایشــان تبیین اصول جمهــوری اســلامی از جمله پیونــد و ارتباط 
جمهوریت و اســلامیت را کلیدی برشــمردند و گفتنــد: حرف نوی 
جمهوری اسلامی همین است که در تشــکیل یک حکومت، علاوه بر 

اثرگذاری مردم، اصول دینی و ایمانی نیز اثرگذار است.
رهبر انقلاب، به روز رســانی انجمن های اسلامی با حفظ اصول و مبانی 
را الزام دیگری برای شــرایط امروز دانستند و خاطرنشان کردند: برخی 
اصــول و مفاهیم ثابت و ماندگار هســتند همچون اصــل عدالت که از 
هزاران سال قبل وجود داشــته و کهنه نمی شــود اما در شکل اجرای 

عدالت امکان تغییر و نوآوری وجود دارد.
ایشان مسئله علم و پیشــرفت علمی را گفتمان رایج کشور در سالهای 
اخیر خواندند و با تقدیر از برگزاری گردهمایی علمی در همایش کنونی 
انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا گفتند: مسئله پیشرفت علمی 
و عبور از مرزهای دانش نباید فراموش، و اینگونه تصور شود که توجه به 

جنبه های دینی و انقلابی موجب غفلت از پیشرفت های علمی است.
در ابتدای این دیدار، حجت الاسلام واعظی نماینده مقام معظم رهبری 
در انجمن های اسلامی دانشــجویان در اروپا نیز گزارشی از فعالیت ها و 

برنامه های این انجمن ها بیان کرد.

امیرعبداللهیان: 
ونده شهید  دور چهارم مذاکره با عراق در پر

سلیمانی هفته آینده برگزار می شود
 وزیر امور خارجه اعــلام کرد: دور چهارم مذاکرات ایــران و عراق برای 
پیگیری پرونده ترور شــهید ســلیمانی و همراهانش هفتــه آینده به 

میزبانی جمهوری اسلامی ایران برگزار می شود.
حســین امیر عبداللهیان در مراســم گرامیداشت ســومین سالگرد 
شهادت سردار دلها حاج قاسم سلیمانی در وزارت امور خارجه با اشاره 
به اقدامات دولت ســیزدهم در پرونده شهید سلیمانی اظهار داشت: در 
ابتدای کار دولت سیزدهم یکی از دیپلمات های مسلط بر امور حقوقی و 
بین المللی مسئول پیگیری پرونده ترور سردار سلیمانی در عرصه های 
حقوقی و بین المللی شــد و کمیتــه ویژه ای در وزارت امــور خارجه با 
همکاری نزدیک با قوه قضاییه و بخش حقوقی ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی و نیروی قدس و سایر دســتگاهها در داخل کشور تشکیل داده 

شد.
وی افزود: در چهار ماه گذشــته آقای کدخدایی که از مشاهیر حقوقی 
هســتند، مســئول پیگیری پرونده حقوقی و بین المللی ترور سردار 
سلیمانی در وزارت امور خارجه شــدند و توانستند اقدامات موثری رقم 
بزنند و به دنبال آن توانســتیم ابعاد حقوقی و بین المللی را در مســیر 

دیپلماتیک توسط این مجموعه و این کارگروه ویژه سرعت ببخشیم.

رئیس دستگاه دیپلماسی با برشمردن برخی اقدامات انجام شده اظهار 
داشت: علاوه بر اقداماتی که در گذشته انجام شده بود، اقدامات دیگری 
انجام شد و از طریق ســفارت ســوئیس در تهران به عنوان دفتر حافظ 
منافع آمریکا بخشــی از اقدامات حقوقی را به اطــلاع طرف آمریکایی 

رساندیم.
وزیر امور خارجه تاکید کرد: برای به دست عدالت سپردن همه عاملان 
و آمران این ترور آمریکایی، دســتگاه دیپلماســی لحظــه ای از انجام 
وظایف خود کوتاه کوتاهی نخواهد کرد و تا به دســت عدالت ســپردن 
این جانیان و تروریست های آمریکایی مسئول در ترور سردار سلیمانی 
آنی به پیگیری ها تداوم خواهیم داد.امیر عبداللهیان در ادامه با اشــاره 
به همکاری دولت عراق در این پرونده اظهار داشت: بین دستگاه قضایی 
ایران وعراق در این زمینه همکاری وجود دارد و تاکنون سه دور مذاکره 
فنی و دقیق انجام شــده و دور چهــارم این مذاکرات هفتــه آینده به 

میزبانی جمهوری اسلامی ایران در تهران انجام خواهد شد.
وی تاکید کرد: همه مســتندات مشــترک لازم برای ارائه در مســیر 
پیگیری قضایی و بین المللی انجام شــده، در این دور نشســت نهایی 
خواهد شد. آخرین مستنداتی که نیاز داشتیم، پذیرش و اعلام رسمی 
دولت عراق مبنی بر اینکه ســردار ســلیمانی مهمان رســمی دولت 

جمهوری عراق بوده است.
وی ادامــه داد: با اینکه نخســت وزیر وقــت عراق آقــای دکتر عادل 
عبدالمهدی در همان ســاعات اولیه ترور سردار برای این موضوع صحه 
گذاشتند اما در مسیر تبادل اسناد رســمی و یادداشتهای رسمی برای 
استفاده از این مستند در مجامع حقوقی و بین المللی جهانی ما نیازمند 

مستندسازی دقیق مشترک با طرف عراقی در این موضوع بودیم.
وزیر امور خارجه با بیان اینکه یکی از مهم ترین ابعاد شــخصیتی شهید 
سلیمانی بعُد نظامی است، اظهار داشت: ســردار سلیمانی از منظر کار 
تخصصی ویژگی های زیادی داشت که شخصیت بارز ایشان این است 

که برای موضوع مذاکراتی وقت می گذاشتند.
وی ادامه داد: در جریان گفتگوهای جمهوری اســلامی ایران و آمریکا 
در عراق که به درخواســت طرف عراقی و برای کمک به وضعیت عراق 
در سال ۱۳۸۶ انجام می شــد، در آن ایام برای یک ساعت گفتگوی سه 
جانبه ایران و عراق و آمریکا سردار سلیمانی به عنوان مسئول وقت این 
پرونده گاهی تا ۴0 ساعت وقت می گذاشــت و همه جزئیات را بررسی 

می کرد تا در میز مذاکره هیچ سوالی بدون پاسخ نماند.
امیر عبدللهیان نگاه آینده پژوهانه را دیگر ویژگی ســردار سلیمانی به 
عنواتن یک مقام عالی رتبه نظامی در میدان جنگ عنوان کرد و گفت: 
تامین حداکثری امنیت ملی ایــران و امنیت منطقه افق بلند مدت نگاه 

سردار سلیمانی بود.

تریبون

وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح در پیامی به 
مناسبت سالگرد شهادت سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
در پیامی گفت: انتقام خون سردار سلیمانی هیچگاه از 
دستور کار نیروهای مســلح کشور خارج نخواهد شد و 

تروریست ها سزای این عملشان را خواهند دید.
به نقل از روابــط عمومی وزارت دفاع؛ متــن پیام امیر 

سرتیپ محمد رضا آشتیانی به شرح زیر است:
بسم رب الشهدا و صدیقین

عظمت انقلاب اســلامی ایران اگر نشــانه هایی عیان و 
زنده ای را بطلبد، ایثار و جانفشانی شهدایی چون سردار 
سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی حجتی آشکار است. 
در هر برهه ای از تاریخ شــکوهمند انقلاب اســلامی که 
دشمنان ایران و اسلام تیری به سوی بزرگ مردانی چون 
حاج قاسم شــلیک کرده اند، حقیقت بزرگ، ققنوس وار 

از دل تاریخ ســربرآورده و جریانــی پویا را در 
دل امت اســلام رقم زده است.سردار رشید و 
محبوب جهان اســلام حاج قاسم سلیمانی به 
تعبیر رهبرمعظم انقلاب و فرماندهی معززکل 
قوا حضرت امام خامنــه ای مدظله العالی  در 
تمــام ابعاد نه یــک فرد بلکه یــک »مکتب« 
اســت که از دل مکتب عظیم امام راحل)ره( 

ســربرآورد و چراغ روشــنگر راه خیل عظیــم جوانان و 
حقیقت جویان و شهادت طلبان جهان شد.

ترور شــهید حاج قاســم ســلیمانی که توسط پست 
ترین انســان  نماهای تاریخ صورت گرفت، مبیّن این 
حقیقت است که وی  نه تنها مسیر درست در حمایت از 
حق جویان و ملت های مظلوم جهان را در پیش گرفت، 
بلکه خود به مصباح الهدایی تبدیل شــدکه امت اسلام 

را به ســمت اهداف والایی چــون حمایت از 
مســتضعفان جهان، آزادی قدس شــریف 
و رهایــی ملت هــا از بند اســتکبار جهانی 
رهنمون می ســازد و این نور با ترور خاموش 
نمی شــود؛ همانطور که نــور مکتب علوی 

خاموش شدنی نیست.
انتقام خون سردار ســلیمانی در دستور کار 
دائمی نیروهای مسلح کشور اســت و آمران و عاملان 
این تــرور ناجوانمردانه، در زمــان و مکانی که فکرش 
را هم نمی کنند به ســزای  عمل ننگیــن خود خواهند 
رسید؛ و جمهوری اســلامی ایران تعیین کننده زمان 
و مکان آن خواهد بود و سربازان این مرز و بوم برای آن 
لحظه تاریخی دست به ماشه هســتند و این وعده ای 
تخلف ناپذیر است.بی شــک جوانان و سربازان تربیت 

یافته  در مکتب امام  حســین)ع( در مسیر خون سرخ  
شــهید ســلیمانی و تحت امر فرماندهــی معظم کل 
قوامدظله العالی لحظه ای از تبلیغ اسلام عزیز و امنیت 
ایران اســلامی غافل نمی مانند و با سرمشق قرار دادن 
مفاهیم والایی چون شــجاعت،جهاد، ایثــار،  تدبیر و 
ولایتمداری در مکتب ســردار ســلیمانی، رهپوی آن 

مسیر والا هستند و خواهند بود.
وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح نیز بر خود 
فرض می داند بــا بهره گیری از تمامــی ظرفیت های 
نظامی کشور و با پشتیبانی خادمانه از نیروهای مسلح، 
مســیر تحقق تمامی آرمان های امام)ره(، رهبر معظم 
انقلاب و شــهدای گرانقدر و عزیزمان همانند ســردار 
سپهبد شهید حاج قاسم ســلیمانی را هموارتر کند و 

در این زمینه از هیچ مجاهدتی فروگذار نخواهد کرد.

وزیر

وهای مسلح است انتقام سردار سلیمانی در دستور کار دائمی نیر

خریدار  ســخنگوی وزارت امور خارجه 
گفت: در چارچوب گفت وگوهایی که بین 
حاشــیه  وزرای خارجه ایران و مصر ، گفت 
و گوها مثبت و توام بــا علاقه بود که گفت 
و گوهایی که در ســطوح دو جانبه اخیرا و 
در موضوعات کنســولی میان دو کشــور 
داشــتیم و توافق برای ادامه گفت وگوها 
برای حل و فصل کنســولی میان دو کشور 

وجود دارد.
 ناصر کنعانی در نشســت خبری  با اصحاب 
رســانه در مورد آخرین وضعیت گفت و گو 
ها میان ایــران و مصر با بیان ایــن که وزیر 
امور خارجه در حاشــیه اجلاس بغداد ۲ در 
اردن گفت وگوی کوتاهی با آقای عبدالفتاح 
السیســی رئیس جمهور مصــر انجام داده 
اســت، گفت: گفت وگوهای صورت گرفته، 

مثبت و توام با علاقه بود.
وی با بیان اینکه گفت و گوهایی در سطوح 
دوجانبــه و نیــز در خصــوص موضوعات 
کنسولی مشترک انجام شــده است، اظهار 
داشت: توافق برای ادامه گفتگو ها در زمینه 
حل و فصل موضوعات کنســولی مشترک 
میان دو کشور وجود دارد رابطه و گفتگوی 
دوجانبه میان دو کشــور مطلع هستید که 
از طریق دفاتر حفاظت منافع دو کشــور در 
تهران و قاهره همواره برقــرار بود دو طرف 
اساساً مشکلی برای گفتگو دیدار تبادل نظر 

دوجانبه با هم ندارند
کنعانی تاکید کــرد: رابطه و گفت وگو میان 
دو کشــور از طریق حافظ منافع دو کشــور 
وجود دارد و مشکلی برای روابط وجود ندارد 
و نخســت وزیر عراق اعــلام آمادگی کرده 
اســت برای گفت وگوها میان ایران و مصر 
و ایران از هرگونــه تحرک مثبت میان ایران 
و مصر اســتقبال می کند و ابتکارات لازم را 

انجام می دهد.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه خاطر 
نشــان کرد : ایــران از ابتکاراتــی که به 
تقریب دیدگاه های مشــترک میانه ایران 
و کشــورهای دیگر منطقه و شکل گیری 
فضای جدیدی در مناسبات فضای مثبت 
جدیدی در مــورد مناســبات دوجانبه 
ایران و مصر باشد، اســتقبال می کند و به 
هرگونه ابتکار عملی واکنش مثبت نشان 

می دهد.

 درباره جمع بندی مذاکرات، توپ
 در زمین غربی هاست

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره آخرین 
وضعیت مذاکرات لغو تحریــم ها گفت: در 
حاشیه کنفرانس بغداد۲ ملاقات هایی میان 
نمایندگان عالی رتبه ایــران و اتحادیه اروپا 
برگزار شد. مذاکرات وین یکی از موضوعاتی 
بود که مــورد مذاکــره قرار گرفــت. این 
اتفاق نظر وجود داشــت که باید مذاکرات را 
با هدف فعال ســازی و جمع بندی مذاکرات 
ادامه دهیم و تبادل پیام در سطوح مختلف 

ادامه دارد.
کنعانی با بیان اینکه تبادل پیام ها کماکان 
در ســطوح مختلف ادامه دارد، تاکید کرد: 
ایران بــرای جمع بندی مذاکــرات وین بر 
اســاس پیش نویس بســته مذاکراتی که 
نتیجه ماه های مذاکرات ســخت و فشرده 
اســت و با رعایت خطوط قرمز خود آمادگی 
کامل دارد اما این آمادگی دائمی نیســت و 

اکنون توپ در زمین طرف غربی است.
وی ادامه داد: به طرف هــای مقابل توصیه 
می کنیم با پرهیز از سیاســی کاری و اتخاذ 
رویکردی ســازنده و واقع بینانه تصمیمات 
سیاســی لازم را برای اعمال توافق بگیرند؛ 
تاکید می کنیم اگر طــرف های غربی تصور 
می کنند می توانند با فشــارهای سیاســی 
و فضاســازی روانــی و تبلیغــی امتیازات 
بیشــتری را در مذاکــرات رفــع تحریم ها 

کسب کنند سخت در اشتباه هستند.
سخنگوی دســتگاه دیپلماسی کشورمان 
تاکید کــرد: بارها گفته ایــم توافقی تامین 
منافع ملت ایران برای ما یک اصل غیر قابل 
قبول اســت و بر همین اساس تاکنون عمل 

شده و خواهد شد.

ایران از همکاری برای صلح و مقابله 
با یکجانبه گرایی استقبال می کند

ســخنگوی وزارت امــور خارجــه درباره 
پیشنهاد ســفیر روســیه برای مقابله با سه 
کشــور اروپایی اظهار داشــت: جمهوری 
اسلامی ایران مبتنی بر نگاه اصولی و سازنده 
خود در همــکاری های جمعــی با موضوع 
امنیت و صلح با همه طرف هایی که به طور 
صادقانه ، جدی و عملــی آمادگی همکاری 
دارند، همکاری می کند و از هرگونه تلاش و 

ابتکار در این مسیر استقبال می کند.
کنعانــی همکاری در زمینه صلــح و مقابله 
با یکجانبه گرایــی در حــوزه منطقه ای و 
بین المللی را از سیاســت هــای جمهوری 
اسلامی ایران برشــمرد و گفت: ما از هر ساز 
و کار مشــترک مبتنی بر مصالــح و منافع 
جمعــی بین المللی به تامیــن امنیت برای 
بشریت اســتقبال می کنیم و صاحب ایده 
طرح و ابتکار هســتیم که پیش از این نیز در 
مجموعه ســازمان ملل متحد مطرح شده و 

به تصویب رسیده است.
وی با بیــان اینکــه ایــران در چهارچوب  
همکاری هــای منطقــه ای نیــز تاکنون 
ابتــکارات خوبــی داشــته اســت ، افزود: 
سیاست اصولی جمهوری اســلامی ایران 
بر همکاری های منطقــه ای بهترین چوب 
برای تامین صلح و امنیت مشــترک است و 
در این زمینه آمادگی خــود را برای گفتگو 
و تبادل نظر با همه طرف هایی که در همین 

چارچوب تلاش دارند اعلام می کند.

مواضع ایران در خصوص افغانستان 
مصلحانه است

ســخنگوی وزارت خارجــه در خصــوص 
ممنوعیــت تحصیل زنان در افغانســتان و 
کمک ایران در ایــن خصوص گفت: دیدگاه 
های ایران در ارتباط با افغانستان به صورت 
مستمر در ســطوح مختلف بیان شده است 
و اظهارات آقای کاظمــی قمی هم در مورد 

افغانستان کافی بود.
کنعانی تاکید کرد: کمــک به تحکیم صلح 
و ثبات در افغانســتان و کمک به تشــکیل 
دولت فراگیر در این کشــور جزو سیاســت 
های اصولــی ما اســت و در مــورد حضور 
دانشــجویان موضع خود را در این خصوص 
اعلام کردیم و تاکیــد می کنیم در خصوص 
افغانستان مواضع ما مصلحانه برای کمک به 
مردم این کشور اســت و به دلیل همسایگی 
و مرزهای میان دو کشــور هــر اتفاقی که 
داخل افغانســتان بیفتد ایران از آن موضوع 
متاثر می شــود.وی با اشــاره به پیوندهای 
تاریخــی و فرهنگی میان دو ملــت ایران و 
افغانســتان اظهار داشــت: تحکیم صلح و 
ثبات در افغانستان بر امتداد مصالح و منافع 
جمهوری اســلامی ایران اســت و تحولات 
منفی در این کشــور منجر به شکل گیری 
شرایط نامطلوب و نامســاعد در این کشور 

شود، وضعیت ایران را متاثر می کند.
کنعانی افزود: ایران کمک به تقویت ثبات در 
افغانستان و منافع ملت افغانستان و تشکیل 

یک دولت فراگیر در این کشور را در راستای 
منافع مشترک دو کشــور می بیند و تلاش 
می کند آوارگان افغان که به دلیل شــرایط 
نامطلوب در آن کشــور در ایران به سر می 
برند، با وجود اینکــه از کمترین کمک ها از 
مجامع بین المللی برخوردار است، خدمت 

رسانی می کند.
وی در پاســخ به ســوالی در مورد نشست 
وزرای ترکیه و ســوریه و روســیه در مورد 
تحولات ســوریه و دعوت نکــردن از ایران 
گفت: ایران همواره راه حل مســئله سوریه 
را سیاســی می داند و کشــورهای روسیه، 
سوریه و ترکیه به نقش تعیین کننده ایران 
در مبارزه با تروریسم در سوریه و حمایت از 

مردم و دولت این کشور مطلع هستند.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی 
در مورد اظهارات وزیر خارجه آلمان مبنی 
بر اینکه نیازی به برجــام نمی دانیم، گفت: 
در این مورد اظهار نظر کردم.وی همچنین 
درباره استرداد مجرمان و اظهار داشت: الان 
نمی توانم پاســخ دقیقی در این ارتباط ارایه 
دهم؛ موضــوع ارتباط اســترداد مجرمین 
موضوع حقوقــی و قضایی میان کشــورها 
اســت که در چارچوب هــای دوجانبه و بر 
اساس حســن نیت انجام می شود بنابراین 
موضــوع حتمــا در ارتباط با هر کشــوری 

می تواند شرایط خاص خود را داشته باشد.

رژیم صهیونیستی به وضعیت
 بی ثبات و متزلزل خود توجه کند

ســخنگوی وزارت امور خارجه استفاده از 
عبارات تهدید آمیز علیه جمهوری اسلامی 
ایران را بخشــی از عملیات سیاسی و روانی 
این رژیم جهت فرافکنــی و انحراف اذهان 
از وضعیــت متزلزل و بی ثبات و شــکننده 
داخلی آنان دانســت و اظهار داشــت: این 
رژیم بهتر اســت به وضعیت شکننده دولت 
تا تازه تشکیل شــده و به وضعیت بی ثبات 
متزلزل و به هم ریخته و اقتصادی و امنیتی 
ســرزمین های داخلی اراضی اشــغالی در 

فلسطین توجه کنند.
وی با بیان اینکه جمهوری اســلامی ایران 
به هرگونه اقــدام متجاوزانه ایــن رژیم به 
طور جدی پاســخ داده و پاسخ های محکم 
دریافــت کــرده اســت، گفــت: اقدامات 
تجاوزکارانه رژیم صهیونیســتی در منطقه 
سابقه طولانی دارد بنیاد و اساس این رژیم 
مبتنی بر تجاوز جنایت علیه دیگران اســت 
و مبتنی بر علیه جنایت علیه ملت فلسطین 
اســت متاســفانه چون اقداماتی در سایه 
حمایت بی قید و شرط و تمام عیار هم دولت 
آمریکا و تعداد مشــخص و روشن کنیم هم 
دولت های اروپایی صورت گرفته اســت و 

همچنان صورت می گیرد.
کنعانی با اشــاره به قطعنامــه اخیر مصوب 
در مجمــع عمومی ســازمان ملــل متحد 
در خصوص اخــذ نظر مشــورتی از دیوان 
بین المللــی دادگســتری در خصــوص 
اشــغالگری این رژیــم در اراضی اشــغالی 
ســرزمین های ۱۹۶۷ میــلادی گفت: از 

کل کشــورهای عربی و کشورهای اسلامی 
و حتی کشــورهایی که تحــولات اخیر یا 
گذشــته اقدام به عادی سازی رابطه رسمی 
سیاســی به این قطعنامــه رای مثبت داده 
اند کشــورهای اروپایی دو قسمت شده اند، 
بخشــی از آنها به این قطعنامه رای دادند و 
نیمی دیگر رای ممتنــع دادند و حتی یک 
کشــور اروپایی حاضــر به حمایــت از این 

قطعنامه نشد.
وی با بیــان اینکــه از نــگاه قطعنامه های 
شورای امنیت ســازمان ملل متحد اراضی 
متعلق به فلسطینی هاســت، اظهار داشت: 
موضع جمهوری اسلامی ایران این است که 
کل اراضی فلســطین اعم از اراضی اشغالی 
۱۹۴۸ و ۱۹۶۷ تمام متعلق به فلسطینیان 
اســت اما حداقــل اروپایی هــا از محتوای 
قطعنامه های شــورای امنیت اطلاع دارند؛ 
چگونه مــی شــود در ارتباط بــا اخذ نظر 
مشــورتی از دیوان دادگستری حتی به این 
قطعنامه که اتفــاق مبتنی بر قطعنامه های 
مصوب شورای امنیت ســازمان ملل متحد 

است که نفاق آنها را نشان می هد.
کنعانی افــزود: دولت هــای اروپایی هم در 
جرم اشــغال و اشــغالگری و هــم در جرم 
جنایــات رژیــم صهیونیســتی علیه ملت 
مظلوم فلســطین شریک اســت و اقدامات 
رژیم صهیونیســتی رفتارهای جنایتکارانه 
توســعه طلبانــه جنایــت روزمــره علیه 
فلسطینیان مگر تحت حمایت ای که رژیم 
آمریکا و برخی رژیم هــای اروپایی صورت 
نمی گیــرد.وی ادامه داد: کل کشــورهای 
عربی و حتی کشــورهایی کــه در تحولات 
اخیر اقدام به عادی سازی روابط با این رژیم 
کردند به این قطعنامــه رای مثبت دادند اما 
برخی از کشورها به دو دسته تقسیم شدند 

که برخی منفی و برخی ممتنع.

ایران بخشی از جنگ در اوکراین نیست
ســخنگوی وزارت خارجــه در پاســخ به 
ســوالی در مورد ادعــای اوکرایــن مبنی 
بر ارسال سلاح از ســوی ایران گفت: ما در 
مورد تحولات اوکراین بارهــا دیدگاه خود 
را مطرح کردیم و ایران بخشــی از جنگ در 
اوکراین نیســت و اتهام زنی بی اساس علیه 
ایران کمکی به ایــن موضوع نمی کند؛ ما به 
مقامات اوکراینی این موضوع را گفته ایم و 
تبادل نظری هم صورت گرفت و نه اوکراین 
و نه کشورهای دیگر که علیه ایران اتهام می 
زنند ، نتوانستند شــواهدی بر این ادعا پیدا 

کنند.
کنعانی اظهار داشت:  همکاری های دفاعی 
جمهوری اسلامی ایران مبتنی بر مصالح و 
منافع مشــترک با رعایت قوانین و مقررات 
بین المللــی انجام می شــود؛ ســابقه این 
همکاری ها اساســاً به پیــش از آغاز جنگ 
اوکراین بــر می گردد بنابرایــن به مقامات 
اکراینــی توصیه می کنیــم از اتهام زنی بی 
اســاس و واهی علیه ایران دســت بردارم 
و راهکارهای مناســب جهــت حل و فصل 

بحران توجه کنند.

عمان با رویکرد توأم با حسن نیت، 
همواره طرف مشورت با جمهوری 

اسلامی ایران بوده است
وی در پاســخ به ســوالی در مورد ابتکارات 
عمان گفت: ســفر وزیر خارجه به عمان در 
چارچوب گفــت وگوها دو کشــور و تبادل 
منطقه ای صورت گرفــت و گفت وگوهای 
مفید و دو جانبه ای بود.دو کشور دارای نگاه 
سیاسی مشترک به حل بحران یمن هستند 
و وزیر خارجه کشــورمان را پیــام و دعوت 
رییس جمهور کشــورمان را تقدیم سلطان 

عمان کرد.
کنعانی بــا بیــان اینکــه ایــران و عمان 
موضوعات مختلفی دارند، اظهار داشــت: 
در این ســفر ابتکارات خود را بیان کردند و 
تبادل و گفت وگوها میان دو کشــور انجام 

شد.
وی خاطر نشــان کرد: گفتگوهــای میان 
دو کشــور همــواره مفیــد و ســازنده در 
حوزه دوجانبه و موضوعات مــورد اهتمام 
منطقه ای و بین المللی بــه ویژه در ارتباط با 
عمان بوده که مشخصات کشور دارای نگاه 
سیاسی مشترک و ابتکارات مشترکی برای 
کمک به حل و فصل بحران در کشــور یمن 

هستند.
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه 
دو کشور ایران و عمان موضوعات مشترک 
زیادی برای گفتگو و تبــادل نظر در حوزه 
های مــورد علاقــه دارند، اظهار داشــت: 
عمان با رویکرد توام با حسن نیتی که برای 
نقش آفرینی مثبــت در برخی از موضوعات 
مرتبط با جمهوری اســلامی ایــران دارد، 
همواره طرف مشورت و گفتگو با جمهوری 
اسلامی ایران بوده است و هم در این ارتباط 
ابتکارات خود را بیان کرده اند و هم شنونده 

دیدگاه های جمهوری اسلامی بوده اند.
کنعانی در مورد مذاکرات ایران و عربستان 
گفت: در این ارتباط اتفاق جدیدی نیفتاده 
اســت؛ در مجموع فضای موجــود مثبت 
اســت و می توان امیدوار بود که بر اســاس 
گفت وگوهــای ادواری گذشــته در بغداد 
و همچنیــن گفت گوهای مثبــت و توام با 
حسن نیت کوتاهی که میان وزرای خارجه 
ایران و عربستان در حاشــیه اجلاس بغداد 
۲ در امــان صورت گرفت، در آینده شــاهد 
برگزاری دور جدیــدی از گفت و گوها میان 

دو کشور باشیم.

دو یادداشت درباره هواپیمای 
اوکراینی دریافت شده است

ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاســخ 
به ســوالی در مورد آخرین وضعیت پرونده 
حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی نیز گفت: 
لازم می دانم یک بار دیگه بــه بازماندگان 
این حادثه دلخراش تســلیت بگویم و با آنها 
همدردی کنــم. وزارت خارجــه ایران دو 
یادداشت را از طریق وزارت خارجه اوکراین 
به نمایندگی از چهار کشور اوکراین، کانادا، 
ســوئد و انگلیس دریافت کــرده و وزارت 

خارجه در حال بررسی این موضوع است.
وی خاطر نشان کرد: ایران همواره بر انجام 
مذاکرات و رایزنی با هدف رسیدگی مناسب 
به مســئله هواپیمای اوکراینی تاکید کرده 
و متناســب با تعهــدات بین المللی خود و 
همچنیــن قوانین و مقــررات داخلی خود 
اقدامــات گســترده ای را از جوانــب فنی 
حقوقی و قضایی و بین المللــی انجام داده 
است. ســازمان قضایی نیروهای مسلح به 
عنوان نهاد قانونی رســیدگی کننده ابعاد 
کیفری موضوع را پیگیــری کرده و تاکنون 
جلســات متعــدد دادگاه نظامــی در این 

ارتباط برگزار شده است.
کنعانی تاکید کرد:  جمهوری اسلامی ایران 
هرگونه سوءاســتفاده سیاســی از موضوع 
ســانحه دلخراش هواپیمــای اوکراینی را 
محکوم می کند و به دولت های مزبور توصیه 
می کند از اغراض سیاســی در این خصوص 
پرهیز کنند؛ این موضوع در دســت بررسی 
اســت و قرار بود در این ارتباط دیدگاه های 

تکمیلی اشاره شود.



 تجربه شیرین قانون جدید چک تکرار می شود؟

بازارها در انتظار تصویب مالیات بر عایدی سرمایه
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 کیفیت و بهره  وری، کلید حفظ رقابت  پذیری
 در سطح ملی

رضا وفایی یگانه  کیفیت و بهره  وری، کلیــد حفظ رقابت  پذیری در 
سطوح ملی، سازمانی و ضامن دســتیابی و نهادینه کردن توسعه پایدار 
اســت. همچنین یکی از مهم ترین پیش شــرط های تحقــق اهداف 
برنامه ریزی بهره وری کشور و نهادینه کردن آن، تقویت سازمان متولی 

امر راهبری و سیاست گزاری بهره وری است.
بهره وری یک ویژگی رفتاری اســت که بر بهینه سازی ارتباط و تعامل 
عوامل درونی و بیرونــی تکیه دارد. حیاتی بودن دســتیابی به کیفیت 
و بهره وری از آن جا ناشــی می شود که به ســاده ترین بیان، با افزایش 
کیفیت و بهــره وری، بدون افزودن بــر مقدار عوامــل در تولید یا ارائه 
خدمات، با بهبــود فرایندهای کســب و کار، هدایت منابع به ســمت 
فعالیت های مزیت دار)کارایــی تخصیصی( و نیز حــذف اتلاف ها، به 

حاصل و دستاورد فعالیت های کسب و کار افزوده می شود.
به این ترتیب، با اصلاح سبک مدیریت و چیدمان عوامل تولید، به دلیل 
بهبود فنی یا انجام اصلاحات در زنجیرهی ارزش و بهینه سازی فرایندها 
یا افزایش مهارت و بازدهی عوامل تولید، میتوان به مقدار بیشــتری از 
محصول یا دستاورد رسید.در این راســتا در سیاست های کلی ابلاغی 
از جمله در سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، نظام اداری، حمایت از 
تولید ملی، اصل ۴۴ قانون اساسی، سیاست های کلی برنامه های توسعه 
از جمله برنامه هفتم توسعه و غیره تأکید ویژه ای بر ابزار بهره وری جهت 
توسعه و رشد اقتصادی کشور شده است همچنین در فرمایشات رییس 
جمهور به کرات به موضوع بهره وری تأکید شده است و بیانگر عزم جدی 

دولت خدمتگزار به این امر است.
در سیاســت های کلی همچنین قوانین بودجه و اســناد پیوســت آن 
تأکید شده اســت که یک سوم رشــد اقتصادی از محل بهره وری اتفاق 
بیفتد؛ واقعیت این اســت که این هدف بزرگ نیازمند ایجاد اراده ملی 
)که در رأس همه قوا وجود دارد(، نهادینه شــدن موضوع بهره وری در 
نظام تصمیم سازی و تصمیم گیری دســتگاه های اجرایی، شرکت ها و 
نهادهاست که یکی از الزام آن نهادی ســازی در قوای سه گانه و تقویت 

ابزارهای اجرایی سازمان ملی بهره وری است از جمله:
۱-در صورت امکان تشکیل کمیسیون ویژه بهره وری در مجلس شورای 
اســلامی ۲-در صورت امکان ایجاد شــورای عالی بهــره وری با حضور 
نمایندگان سه قوه و اتاق ها ۳-تشویق دســتگاه های اجرایی به استقرار 
چرخه مدیریت بهــره وری در جهت برنامه ریزی مســتمر و اثربخش و با 
استفاده حداکثری از ظرفیت نمایندگان بخش های غیردولتی )اتاق ها( 
۴-تشــویق دســتگاه های اجرایی تخصصی جهت تدوین برنامه ارتقای 
بهره وری به صورت سالانه با نظارت ســازمان ملی بهره وری ۵-استفاده 
از اختیارات بودجه ای جهت تشویق دســتگاه های اجرایی برای حسن 
انجام تکالیف بهره وری ۶-تقویت رابطه سازمان ملی بهره وری با اتاق ها، 
تشکل های اقتصادی بخش غیردولتی ۷- در صورت امکان حضور رئیس 
سازمان ملی بهره وری در جلسات هیات دولت ۸-استفاده از منابع بانکی 
جهت تشــویق فعالان اقتصادی جهت اصلاح زیرساخت های بهره وری 
از جمله فناوری ۹-اصلاح قوانین مالیاتــی، قانون حمایت از تولید ملی و 

استراتژی های توسعه صنعتی با رویکرد بهره وری

رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور مطرح کرد
 سازمان مالیاتی در مسیر هوشمندسازی 

ونیکی شدن فرایندها و الکتر
رییس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور گفت: رویکرد این ســازمان، 
الکترونیکی کردن فرایندها، هوشمندســازی تمامی خدمات سازمان 
برای مودیان و کاهــش مراجعات حضــوری آنها بــه ادارات کل امور 
مالیاتی است و تمام همکاران با تلاش شبانه روزی در پی محقق کردن 
این موضوع هستند.به گزارش ســازمان مالیاتی، داود منظور در جلسه 
ستاد هوشمندســازی مالیاتی ســازمان به تمام هم وطنان وعده داد: 
سازمان امور مالیاتی کشور در دولت مردمی رویکرد خود را در راستای 
هوشمندســازی و تبدیل تمامی فرایندهای ســازمان بــه خدمات و 
فرایندهای الکترونیکی تعیین کرده و در همین راستا برنامه ریزی شده 
تا با ایجاد و قراردادن ســامانه های الکترونیکــی مانند قطعه های پازل 
مالیاتی در کنار یکدیگر، اهــداف اصولی مانند تکریــم ارباب رجوع و 

مقابله با فرار مالیاتی را محقق سازیم.
وی با اشاره به تلاش های بی دریغ همکاران خدوم سازمان افزود: امسال 
چند خدمت مهم مالیاتی به صورت الکترونیک فعال شــده اند و انتظار 
این است که در ادامه مسیر هوشمندسازی نظام مالیاتی، تا پایان سال 
جاری سامانه مالیات بر مشــاغل خودرو به صورت مودی محور تهیه و 
راه اندازی شــود و مودیان بتوانند بدون مراجعه به دفاتر پیشــخوان، 

نسبت به مشاهده و پرداخت مالیات خودرو خود، اقدام کنند.
رئیس کل ســازمان مالیاتی اضافه کرد: اکنون به دنبــال اتصال دیگر 
ســازمان ها و نهادها به ســازمان امور مالیاتی بــرای تجمیع و پالایش 
داده های شغلی، شــرکت ها، معادن، کســب وکارها و ... هستیم تا نیاز 
مودیان به مراجعات حضوری به ادارات امور مالیاتی در سراســر کشور 
برطرف شده و تمامی این مودیان بتوانند از راه دور و با مراجعه به درگاه 

ملی مالیات تمامی نیازهای خود را برطرف کنند.

سخنگوی صمت:
وی بورسی یک راهکار موقت است خودر

ســخنگوی وزارت صمت با بیان اینکه خودروی بورســی یک راهکار 
موقت تا زمان همخوان شدن عرضه و تقاضا اســت، گفت: قیمت تمام 
شده بورس شــاید ۱۵ درصد از نرخ بازار کمتر باشد و مشخص است که 
قیمت بازار کاذب اســت. امید قالیباف اظهار کرد: مجلس در استیضاح 

وزیر صمت موفق نبود و نماینده ها رأی خوبی به ابقای وزیر دادند.
ســخنگوی وزارت صمت با طرح این مســئله کــه از نماینده ها انتظار 
می رود گفتمان سازنده های را آغاز کنند، گفت: ما ادعای بی اشتباهی 
در وزارت صمت نداریم؛ ولی انتظار داریم تعامــل خوبی با نمایندگان 
مجلس داشته باشیم.قالیباف در مورد عرضه خودرو در بورس، تصریح 
کرد: در سایر کشورها مســبوق به سابقه نیســت که خودرو در بورس 
عرضه شود. خودروی بورسی یک راهکار موقت است تا زمانی که عرضه 

و تقاضا همخوانی داشته باشد.
وی اظهار کرد: قیمت تمام شــده بورس شــاید ۱۵ درصد از نرخ کف 
بازار کمتر باشد و مشخص اســت که قیمت بازار کاذب است و از مردم 
می خواهیم از طریق بورس کالا خودرو بخرند.سخنگوی وزارت صمت 
همچنین به ناتوانی در ســنجش منشــأ تعیین قیمت بازار آزاد خودرو 
اشــاره کرد و گفت: درباره اســتفاده از ارز ایرانیان خارج از کشــور هم 

مجلس قانونی را تصویب کند.

یادداشت

بازار

 وزیر صنعت معدن و تجارت گفــت: به منظور جبران 
عقب ماندگی هــا در حوزه مــس، ۱۵ میلیــارد دلار 
سرمایه گذاری انجام و موجب می شود که صادرات در 
این حوزه از حدود ۱.۷ میلیــارد کنونی به بیش از ۱0 

میلیارد دلار در پنج سال آینده افزایش یابد.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »ســیدرضا 
فاطمی امین« افزود: تولید کاتد مس هم اکنون نزدیک 
به۲۸0 هزار تن است که بنا داریم این میزان را به بالای 

یک میلیون تن برسانیم.
وی گفت: برای رسیدن به این هدف هم برنامه افزایش 
۷۵0 هزار تنی تولید از تابستان امسال آغاز شده که ۱۵ 
میلیارد دلار ســرمایه گذاری نیاز دارد و تا سال ۱۴0۶ 

به تدریج به بهره برداری می رسد.

وزیر صمت اضافه کرد: یکــی از عوامل عقب 
ماندگی حوزه معدن، بحث اکتشــاف است 
که با وجود ذخایر بســیار زیاد در کشور، اما 

اکتشاف به اندازه کافی انجام نشده است.
وی بیان داشــت: در این زمینه از مهر ۱۴00 
اکتشافات جدید از اســتان خراسان جنوبی 
آغاز شد و دربقیه استان ها نیز در حال انجام 

است.
وزیر صمت اظهار داشــت: عقب افتادگی دیگر در این 
حوزه درباره ماشین آلات است که با رشد تولید داخل 

و تجهیز معادن در حال جبران آن هستیم.
وی ادامه داد: یکی دیگر از عقــب افتادگی ها در حوزه 
معدن این است که به اولویت های معدنی توجه کمتری 

شده اســت که یکی از این اولویت ها موضوع 
مس، معادن و ذخایر آن است.

فاطمی امیــن افزود: ایران بــا دارا بودن یک 
درصد از جمعیت جهان، بیــش از ۶ درصد 
ذخایر مس دنیا را داراســت؛ یعنــی ۶ برابر 
جمعیت خودمان مس داریم و با اکتشافاتی 
که تا حالا انجام شــده رتبه پنجم در دنیا را 
کســب کرده ایم که با تداوم کار اکتشاف، این رتبه نیز 

بهبود خواهد یافت.
وی با بیان اینکه مس از جمله مواد معدنی است که در 
ســال های آینده تقاضای آن بیشتر می شود، ادامه داد: 
برای تولید هر تن محصول در صنعت مس، حدود ســه 
هزار دلار هزینه می شود، در حالیکه ارزش آن در بازار 

بیش از هشت هزار دلار اســت و این قیمت هم به دلیل 
افزایش تقاضا می تواند به بیش از ۱0 هزار دلار افزایش 

یابد.
وزیر صمت اضافه کرد: در این حوزه هم اکنون نزدیک 
به ۲۸ هزار نفر اشــتغال دارند که با برنامه توسعه آن به 

بیش از ۸0 هزار نفر افزایش می یابد.
وی با اشــاره به طرح توســعه صنایع مس در کشور، 
افزود: معاون اول رئیس جمهوری نیز پیشــنهاد داد 
که این طرح با قوت ادامه پیدا کند و یکی از تاکیدات 
هم این بود که مردم را در اجرا و ســرمایه گذاری آن 
ســهیم کنیم که این سیاست بســیار درست و اقدام 
موثری به لحاظ توزیع درآمــد و توزیع ثروت در بین 

مردم است.

مدیر کل بازرسی ویژه و امور تعزیرات سازمان حمایت 
ضمن اشاره به تشکیل ۱۵۲ هزار و ۳۶۹ پرونده تخلف 
واحدهای اقتصادی، گفت: عمده تخلفات کشف شده 

گرانفروشی و عدم درج قیمت است.
ســید مجتبی ســجادی در مورد بازدیدهای به عمل 
آمده در بازار با هدف تنظیم بازار و جلوگیری از تخلفات 
اقتصادی اظهار اعــلام کرد: تعداد کل بازرســی های 
انجام شــده از واحدهای اقتصادی سراســر کشور در 
هشــت ماهه ســال جاری ۹۴0 هزار و ۳0۱ فقره بوده 

اســت و در این راســتا ۱۵۲ هزار و ۳۶۹ فقره پرونده 
تخلف واحدهای اقتصادی به منظور رسیدگی و صدور 

حکم به تعزیرات حکومتی استان ها ارسال شده است.
مدیــر کل بازرســی ویژه و امــور تعزیرات ســازمان 
حمایت تولیدکننــدگان و مصرف کننــدگان افزود: 
عمده پرونده های ارجاعی بــه تعزیرات، مربوط به مواد 
خوراکی و محصولات غذایی و پوشــاک بوده اســت و 
عمده تخلفات کشــف شده گرانفروشــی و عدم درج 
قیمت است.وی ادامه داد: با توجه به اثرات و پیامدهای 

مثبت هم افزایی و استفاده بهینه از ظرفیت کارشناسی 
ســایر دســتگاه های دولتی ذیربط در امر بازرســی و 
برخورد هدفمند با انــواع تخلفات اقتصادی، همچنین 
وحدت رویه در امر بازرسی و تســریع در رسیدگی به 
گزارش های مردمی، برگزاری گشــت های بازرســی 
با دســتگاه هایی نظیر ادارات کل تعزیرات حکومتی، 
دانشــگاه های علــوم پزشــکی، اتاق هــای اصناف و 
اتحادیه هــا، ادارات کل اســتاندارد، ادارات کل جهاد 
کشاورزی و…، در کنار بازرسی های مستمر برنامه ای، 

در فرآیند کاری سازمان های صنعت، معدن و تجارت 
کشور قرار دارد.سجادی گفت: بر همین اساس نیز طی 
هشت ماهه ســال جاری تعداد ۱۲۸ هزار و ۷۱0 مورد 
گشت مشترک بازرسی توسط بازرسان صنعت، معدن 
و تجارت کشــور با کارشناسان دســتگاه های مذکور 
انجام شــده و تعداد ۲۵ هزار و ۸۵۲ پرونده تخلف برای 
واحدهای متخلف اقتصادی تشکیل و جهت رسیدگی 
نیز به ادارات کل تعزیرات حکومتی سراســر کشــور 

ارجاع شده است.

وزیر

تعزیرات

خریدار   آمارها نشــان می دهد نســبت 
چک های برگشــتی پس از تصویب و قانون 
جدید چک به میزان چشــمگیری کاهش 
یافت. مجلس اکنون می تواند تجربه شیرین 
کاهش چک های برگشتی و کاهش ریسک 
فعالان بازار پــس از تصویب قانون چک را با 
تصویب طرح مالیات بر عایدی ســرمایه و 
کنترل رفتارهای ســوداگرانه در بازارهای 

مختلف تکرار کنند.
طرح مالیات بــر عایدی ســرمایه با عنوان 
مالیات بر سوداگری از روز گذشته در دستور 
کار صحن علنی مجلس قرار گرفت؛ طرحی 
که دولت ســیزدهم خواســتار تسریع در 

تصویب آن شده است.
طرحی که در صورت تصویــب نهایی نقطه 
عطفی در نجــات بازارهای کشــورمان از 
سوداگری و دلالی خواهد بود و وزیر اقتصاد 
نیز در شــهریورماه گذشــته طــی نامه ای 
با توجه بــه خلأ چنین قانونی در کشــور ما 

خواستار تسریع در بررسی آن شد.
دولت ســیزدهم و کارشناســان در حالی 
خواهان تصویــب طرح مالیــات بر عایدی 
سرمایه هســتند تا پیش از این در از اصلاح 
و یا تصویب قوانین نشــان داده که می تواند 
باعث اصلاح یک روند شــود که می توان به 

قانون جدید چک اشاره کرد.
هفته گذشــته بانک مرکزی گزارشــی از 
وضعیت وصول چک های مبادله شــده در 
آبان سال جاری را منتشر کرد. طی آبان ماه 
۱۴0۱ در سامانه چکاوک حدود ۷ میلیون 
فقــره چک بــه ارزش حــدود ۳۶۷۹ هزار 
میلیارد ریال مبادله شــد که نسبت به ماه 
قبل از آن از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۹.۲ 
درصد و ۱۵.۵ درصد افزایش نشان می دهد. 
همچنیــن شــاخص نســبت چک هــای 
برگشــتی به چک های مبادله ای در مهرماه 
۱۴0۱ به لحاظ تعــدادی، ۷.۱ درصد بوده 
که این شاخص در ماه قبل عدد ۷.۶ درصد را 

نمایش می دهد.
همچنین این شاخص به لحاظ مبلغی ۹.۳ 
درصد بوده و در ماه قبــل عدد ۱۱.۱ درصد 
را نمایش می دهــد. بدین ترتیب نســبت 
وصول چک ها چه از نظــر تعداد و چه از نظر 
مبلغ نســبت به ماه قبل افزایش داشته و در 
مقابل چک های برگشــتی کاهش داشــته 
است. ارقام یاد شده در گزارش جدید بانک 
مرکزی از وضعیت وصــول چک ها در ماه ها 
و ســال های اخیر نشــان می دهد اعتماد 
بازار به چک به عنوان ابزار تسویه معاملات 
پس از تصویب قانــون جدید چک به میزان 

چشمگیری افزایش یافته است.
سال ۹۷ بود که نمایندگان مجلس طرحی 
با عنوان »قانون اصلاح قانون صدور چک« 
را با هدف اعتبار بخشی به چک و به حداقل 
رساندن صدور چک بلامحل تصویب کردند.

بر اســاس ایــن قانــون، صادرکننده چک 

موظف بــه ثبت اطلاعات چک در ســامانه 
صیاد شد. ثبت اطلاعات چک و صادرکننده 
آن در ســامانه یکپارچه صیاد و پیش بینی 
تنبیهات مالی برای اشــخاص بدحساب در 
تسویه چک، باعث شــده برگشت خوردن 
چک برای فرد صادرکننده پرهزینه شــده 
و بر همین اســاس افــراد را از صدور چک 

بلامحل بازدارد.
بر اســاس قانون مذکور، امکان مشــاهده 
ســوابق صادرکننده چک برای گیرندگان 
چک فراهم شــده اســت. این امکان سبب 
شــده صادرکنندگان چک نتوانند همچون 
گذشــته بدون نگرانــی از هرگونه عواقبی، 
اقدام به صدور چک بلامحل کنند و نســبت 
به تســویه به موقع چک های خــود اقدام 
کنند. تحول قواعد صــدور چک با تصویب 
قانون جدید باعث شــد نســبت چک های 
بلامحل صادرشده از ســال تصویب قانون 

به میزان چشــمگیری کاهش یابد.علاوه بر 
این، بررســی روند ماهانه نسبت چک های 
برگشــتی نیز از تداوم روند کاهشی نسبت 
چک های برگشتی و ارتقای جایگاه چک در 

میان فعالان اقتصادی حکایت دارد. 
 گزارش های رســمی بانک مرکزی نشــان 
می دهد نســبت چک های برگشتی پس از 
تصویب قانون چک با شــتاب قابل توجهی 
نزولی شــده به طوری که در آبان ماه امسال 
بــه کمترین نســبت از نظر تعــداد و مبلغ 
رسیده اســت. این آمار به وضوح تاثیر قابل 
توجه تنظیم گری و اصلاح قوانین در حوزه 
بازار را نشان می دهد. موضوعی که مجلس 
شورای اسلامی در شرایط کنونی کشور نیز 

باید بدان توجه داشته باشد.
طی سال های اخیر بازارهای مختلف کشور 
از سکه و ارز گرفته تا خودرو و مسکن، بارها 
شاهد نوســانات هیجانی و جولان دلالان و 

ســفته بازان بوده اند. در این میــان از چند 
ســال گذشــته برخی نمایندگان مجلس 
طرحی با برای جلوگیــری از دلالی و قیمت 
ســازی های کاذب در بازارها را آماده کرده 
اند که بــا تصویــب آن، گام مهمی در ثبات 
بخشی به بازارها برداشته خواهد شد. طرح 
مالیات بر عایدی ســرمایه با اخذ مالیات از 
ســودهای حاصل از دلالی و ســفته بازی، 
انگیزه ورود به بازارها برای کسب سودهای 
هنگفت و یک شــبه را از بین برده و با حذف 
تقاضای ســفته بازی، هیجانات قیمتی در 

بازارها را تا حد زیادی خنثی می کند.
با این حــال طرح مذکور با وجود گذشــت 
چندین سال از مطرح شدن آن در مجلس، 
هنوز چشــم انتظــار بررســی در صحن و 
تبدیل شــدن به قانون اســت. در مدتی که 
نمایندگان تصویب این طــرح را به تعویق 
انداختندف بســیاری از بازارهای کشــور 
دستخوش رفتارهای هیجانی و تقاضاهای 
سفته بازانه شــده و در نتیجه این رفتارها، 
ثبــات و امنیت اقتصادی کشــور همچنان 

قربانی این هیجانات می شود.
در چنین شــرایطی اهمیــت تصویب این 
طرح و فراهم شــدن زمینه قانونی کنترل 
رفتارهای ســوداگرانه برای ثبات بخشــی 
به بازارهای مختلف و اقتصاد کشــور بیش 
از هر زمان دیگری مشــخص می شــود. بر 
همین اســاس تصویــب طــرح مالیات بر 
عایدی ســرمایه، زمینه قانونــی مقابله با 
سوداگری در بازارها را فراهم و دست دولت 
را برای ثبت بخشــی به بازارها باز می کند. 
نمایندگان مجلس اکنون می توانند تجربه 
شیرین کاهش چک های برگشتی و کاهش 
ریســک فعالان بازار پس از تصویب قانون 
جدید چک را اکنون با تصویب طرح مالیات 
بر عایــدی ســرمایه و کنتــرل رفتارهای 
ســوداگرانه در بازارهای ارز، سکه، خودرو، 

مسکن و ... تکرار کنند.

وزیر صمت: صادرات حوزه مس ۵ برابر می شود

ونده تخلف صنوف ج قیمت در صدر؛ تشکیل ۱۵۲ هزار پر وشی و عدم در گرانفر

اتاق بازرگانی تحلیل کرد

وزهای شلوغ تجاری همسایگان ایران ر
خریــدار  اتــاق بازرگانــی ایــران در 
جدیدترین ارزیابی خود از وضعیت اقتصاد 
جهانــی و منطقه ای، از پیگیــری همزمان 
توافقات اقتصادی میان کشورهای همسایه 

ایران خبر داده است.
در پنجــاه و دومین گــزارش از سلســله 
گزارش هــای »پایــش تحــولات تجارت 
جهانــی«، گلچینــی از تحــولات اخیــر 
در دو لایــه جهانــی و منطقــه ای محیط 
ژئواکونومیک ایــران ارائه شــده و آخرین 
روندها و پیش بینی های اقتصادی تهیه شده 
توســط بزرگ تریــن نهادهــای اقتصادی 
بین المللــی، در قالب داده هــای تازه مورد 

واکاوی قرارگرفته اند.
در بخش تحولات جهانی، بــه گزارش تازه 
آنکتاد پرداخته شده اســت که چشم انداز 
چندان مثبتی از آینده تجارت جهانی ارائه 
نمی دهــد. از منظر این نهاد بــا وجودآنکه 
تجارت جهانی باید به رکــورد ۳۲ تریلیون 
دلار در ســال ۲0۲۲ برســد؛ امــا طبــق 
تازه ترین گزارش که توســط آنکتاد منتشر 
شــده اســت، انتظار می رود کاهشــی که 

در نیمــه دوم ســال ۲0۲۲ آغاز شــد در 
ســال ۲0۲۳ بدتر شــود، زیــرا تنش های 
ژئوپلیتیکی و شــرایط ســخت مالی تداوم 
خواهد داشــت؛ هــر چند تصویــر تجارت 
جهانی کاملًا تیره وتار نیســت. بر اســاس 
این گزارش، با وجــود کاهش ارزش تجارت 
جهانی، حجــم کل تجارت در طول ســال 
۲0۲۲ به رشــد خود ادامه داد که نشانه ای 
از تقاضای جهانی انعطاف پذیر است. علاوه 
بر این، بخشــی از کاهــش ارزش تجارت 
بین الملل در نیمه دوم سال ۲0۲۲ به دلیل 

کاهش قیمت محصولات اولیه است.
در خبری دیگر، گمرک چیــن اخیراً اعلام 
کرد: روسیه با افزایش ۱۷ درصدی تحویل 
نفت به چین در ماه نوامبر نســبت به سال 
گذشته، از عربستان سعودی پیشی گرفت 
و به بزرگ تریــن تأمین کننده نفت وارداتی 
این کشــور تبدیل شــد. این روند نشــان 
می دهد که چین عزم خــود را برای کمک 
به اقتصاد بحران زده روســیه جــزم کرده 
و همچنــان بازار را به روی نفت روســیه باز 
نگه داشته است. مقایسه این روند با کاهش 

شــدید واردات نفت چین از ایران در دوره 
پــس از خروج آمریــکا از برجــام به خوبی 
تفاوت جایــگاه ایــران و روســیه در رادار 

سیاست خارجی چین نشان می دهد.
در تحــولات منطقه نتایج اقتصادی ســفر 
رئیس جمهــور چیــن به عربســتان مورد 
بررســی قرار گرفته اســت. طی این سفر، 
عربســتان ســعودی و چیــن، توافقنامه 
مشارکت اســتراتژیک جامع امضا کردند. 
بر اساس گزارش ها، شرکت های سعودی و 
چینی ۳۴ قرارداد سرمایه گذاری در زمینه 
انرژی سبز، فناوری اطلاعات، خدمات ابری، 
حمل ونقل، لجســتیک، صنایع پزشــکی، 

مسکن و ساخت وساز را امضا کردند.
تلاش کشــورهای منطقه برای گســترش 
روابط تجــاری هــم موضــوع قابل تأمل 
دیگــر در این گزارش اســت. فدراســیون 
اتاق های عربستان و آژانس توسعه تجارت 
شرکت های کوچک و متوسط آذربایجان از 
امضای توافق نامه ای برای ایجاد یک شورای 
تجاری مشترک عربستان و آذربایجان برای 
تقویت تجــارت دو کشــور و افزایش حجم 

تجارت و همکاری های سرمایه گذاری بین 
دو کشــور خبر دادند. از سوی دیگر، رئیس 
شــورای تجارت ترکیه و عراق اخیراً اعلام 
کرده اســت که ترکیه و عراق در تلاش اند تا 
حجم مبادلات تجاری بین دو کشــور را به 

بیش از ۲0 میلیارد دلار افزایش دهند.
رئیس اداره مناطق ویژه اقتصادی پاکستان 
اخیــراً مدعی شــده چهــار منطقــه ویژه 
اقتصادی )SEZ( کــه در چارچوب کریدور 
 )CPEC( اقتصــادی چیــن و پاکســتان
ایجاد می شــوند، احتمالاً حدود ۵۷۵ هزار 
شغل مســتقیم و بیش از یک میلیون شغل 

غیرمســتقیم در پاکســتان ایجاد خواهند 
کرد. شایسته اســت که سیاست گذاران به 
پتانسیل های عبور مســیرهای ترانزیتی از 

خاک کشور توجه ویژه داشته باشند.
در بخش داده های تازه سرمایه گذاری ۲۱۴ 
میلیارد دلاری چین در زیرساخت ها مورد 
توجه قرار گرفته است. کمیسیون توسعه و 
اصلاحات ملی چین در بیانیه ای اعلام کرد 
تا پایان ماه نوامبر، بیش از ۲۷00 پروژه که 
توســط ابزارهای مالی مبتنی بر سیاست و 
توسعه کشــور تأمین مالی شده اند، همگی 

روند اجرایی را آغاز کرده اند.
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فهرست بلندبالای سدهایی که نباید ساخته 
می شد؛ کاش چم شیر آبگیری نشود

عباس محمدی ضرب المثل ها، دربرگیرنده  »حکمت عامه« هستند 
و برآمده از انبوه تجربه ها و دانش نســل ها؛ یکــی از ضرب المثل های 

معروفِ ما این است: جلوی ضرر را هر جا بگیری، منفعت است.
سد چم شیر ساخته شــده و آماده ی آبگیری اســت، اما نظر بسیاری از 
کارشناسان و فعالان حوزه ی محیط زیســت و آب این است که اگر این 
سد آبگیری شود، افزایش ســطح تماس آب با لایه های نمکی منطقه و 
تجمع شورابه در کف مخزن موجب شــورتر شدن آب رودخانه ی زهره 
و آسیب دیدن کشاورزی و زیســت بوم منطقه خواهد شد. عقل سلیم 
حکم می کند که حتی اگر احتمال اندکی در این زمینه هست، آبگیری 

انجام نشود یا دست کم برای مطالعه ی بیشتر، آبگیری به تعویق بیفتد.
یک دلیل تراشــی متداول برای انجام آبگیری ســدهایی که ایرادهای 
بسیار دارند، همیشــه این بوده که برای این کار هزینه ی زیادی صورت 
گرفتــه و نباید بی نتیجه بماند. این شبه اســتدلال که بــه »مغالطه ی 
هزینه ی تمام شــده« معروف اســت، با توجه به مضمون حکیمانه ی 
ضرب المثل یادشــده، به کلی نادرست اســت. در مورد سد چم شیر، به 
جز اظهارات کارشناســان مرکز پژوهش های مجلس، رییس سازمان 
حفاظت محیط زیســت، دکتر حسین آخانی اســتاد زیست شناسی 
دانشــگاه تهران، محمد درویش کارشــناس ارشــد منابع طبیعی، و 
پژوهشــگران دیگر، بازدیدهای میدانی هم حاکــی از وجود لایه های 
نمکی گسترده در منطقه است. یکی از این بازدیدهای میدانی را همین 
چند روز پیش اعضایی از »انجمن دیده بان جلگه ی ســبز خوزستان« 
انجام داده اند. ایشــان در گزارش خود، از جملــه آورده اند: در نزدیکی 
محل اتصــال رودخانــه ی بابامنیــر )از سرشــاخه های رود زهره( با 
رودخانه ی اصلی زهره، یک توده ی نمکی عظیــم و انحلال پذیر دیده 
می شود؛ منطقه پوشــیده از لایه های رســوبی و کانی های تبخیری با 
درجه ی انحلال بالا است؛ منطقه بسیار بکر و با پوشش گیاهیِ منحصر 
به فرد اســت؛ تکه های ســفال در گوشــه و کنار حکایت از آن دارد که 
منطقه دارای میراث فرهنگی در خور توجه اســت و باید در آن کاوش 

صورت گیرد.
در ایران سدهای زیادی ساخته شده که پرزیان بوده و بسیاری شان اگر 
ساخته یا آبگیری نمی شــدند، بهتر بود. در زیر به اختصار فقط به چند 

مورد از این دست اشاره می کنم:
* سدهایی که موجب شور شدن آب شیرین یا تجمع خطرناک شورابه 

در کفِ مخزن سد شده اند، مانند سد گتوند و سد کوثر.
* سدهایی که آبی نبوده تا پشت شــان جمع شود، مانند سد شورک در 

خراسان شمالی، یا سد مجی )فریم صحرا( در مازندران.
* سدهایی که هیچ گاه حتی تا نصف میزان پیش بینی شده پر نشدند، 

مانند سد کرخه و سد پانزده خرداد.
* سدهایی که عمر مفیدشان به پایان رسیده اما هنوز شبکه ی آبیاری 

شان کامل نشده، مانند سد دز.
* سدهایی که زمین های کشــاورزی پایین دست شان پس از ساخت تا 

نصف کاهش یافته است، مانند سد آی دوغموش در شهرستان میانه.
* ســدهایی که ده ها روســتا را به زیر آب برده و چندین روســتا را به 
محاصره ی آب درآورده و هــزاران تن را بی خانمان کرده، مانند ســد 

کارون سه.
* سدهایی که حتی به گفته ی مدیران پیشین وزارت نیرو نباید ساخته 
می شدند )و به نظر ایشــان به جایش می بایســت چند سد کوچک تر 

ساخته می شد( مانند سد کرخه.
* سدهایی که ســبب رانش زمین و خرابی روستاها یا جاده ها شده اند، 

مانند سد کارون سه، سد سیابیشه، و سد کالپوش.
* سدهایی که سطح زیادی از جنگل های ارزشمند را نابود ساخته اند، 

مانند سد شفارود در گیلان و سد گلوورد در مازندران.
* سدهایی که کاروانســراها، محوطه های باســتانی، گورسنگ های 
ارزشمند، پل های تاریخی، و میراث های ناملموسِ معنوی را به زیر آب 

بردند، مانند همه ی سدهای کارون به ویژه سد کارون سه.
* ســدهایی که در سیل ها شکســتند و موجب آســیب های مرگبار 
و سنگین شــدند، مانند سد دشــت در استان گلستان، ســد امند در 
شهرســتان هریس، و ده ها ســد دیگر که در ســیل های ۱۳۹۸ و ۹۹ 
شکســتند؛ همچنین صدها ســد کوچک )با عنوان »ســیل بند«( که 
موجب تشدید خســارت های مالی و جانی و زیســت محیطی شده اند، 
مانند سیل بندهای دره ی امام زاده داود در شمال غربی تهران در سیل 

مرداد ۱۴0۱.
موافقان آبگیری سد چم شــیر، به »مطالعات محیط زیستی« مفصلی 
که گویا به دست اســتادان چند دانشگاه انجام شــده، اشاره می کنند. 
اما یادآور می شــوم که همه ی سدهای بالا و بســیاری از دیگر سدهای 
مخرب یا پر ایــراد که در این جا فرصت بررسی شــان نیســت، دارای 
چنین پیوســت های مغایر با واقعیت های عینی یــا آکنده از اطلاعات 
اضافه یا نامرتبــط و گیج کننده )برای قطور کــردن کتابچه ی ارزیابی 
زیســت محیطی!( بوده اند. ســد چم شــیر می تواند کلکســیونی از 
فاجعه های یادشده در بالا را برای کشــور فراهم سازد؛ شورتر شدن آب 
رودخانه ی زهره که به طور طبیعی کم وبیش شور است، به علت افزایش 
ســطح تماسِ آب با لایه های نمکی؛ آسیب دیدن زمین های کشاورزی 
و مختل شدن ســامانه ی دیرپای بهره برداری از آب در طول رودخانه؛ 
نابود شدن جنگل و بیشه زار ارزشــمندِ کناررودخانه ایِ این منطقه ی 
خشــک؛ رانش زمین به خاطر انحلال پذیری شــدید لایه های زمین 
و لرزه خیزی منطقه؛ و غرق شــدن محوطه های تاریخی که به صورت 
کامل شناســایی نشــده اند. علاوه بر این ها، احتمالاً چم شیر نخستین 
ســدی خواهد بود که دریاچه ی آن بر بستری با ده دوازده چاه نفت قرار 
خواهد گرفت که علاوه بر ایجاد خطر آلوده شدن آب به نفت، موجب از 
بین رفتن حدود یازده میلیارد دلار درآمد بالقوه ی نفتی هم خواهد شد! 
همچنین، سدی است که بسیار بعید اســت بتواند حجم آب عظیمی را 
که پیش بینی شده )دو میلیارد و سیصد میلیون مترمکعب( مهار کند، 
چرا که هم میزان بارندگی ها کم شده و هم تبخیرها افزایش یافته و هم 
برنامه های انتقال آب و سدسازی در بالادســت آن )مانند طرح انتقال 
آبِ »چشمه ی شــش پیر« به شیراز، و ساخت ســد بزرگ پارسیان بر 

روی رود فهلیان از سرشاخه های اصلی رود زهره( در دست اجرا است.

وز  آزادی ۳ هزار زندانی واجد شرایط در سالر
شهادت حاج قاسم

با دســتور رئیس قوه قضاییه و در سومین ســالگرد شهادت حاج قاسم 
سلیمانی قریب به ۳ هزار نفر از زندانیان واجد شرایط آزاد شدند.

در آستانه سومین سالگرد شهادت ســپهبد حاج قاسم سلیمانی؛ آئین 
کمک بــه آزادی زندانیان محکوم مالــی و جرایم غیرعمــد با حضور 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در دادگستری استان کرمان 
و به صورت ارتباط ویدئوکنفرانســی با دادگســتری های کل سراسر 

کشور برگزار شد.
به موجب این آئین که با یاد و خاطره ســردار رشــید اسلام حاج قاسم 
سلیمانی برگزار شد، در هر استان به عدد عمر بابرکت شهید سلیمانی، 
حداقل ۶۳ زندانــی واجد شــرایط از نعمت آزادی بهره مند شــدند و 

ارفاقات قانونی دیگری نیز شامل حال تعدادی از زندانیان شد.
قریب به ۳ هــزار نفر زندانی واجد شــرایط امروز با دســتور رئیس قوه 
قضائیه آزاد شدند و ۱۶ محکوم به قصاص نیز با همت مسئولان قضائی و 

گذشت اولیای دم از قصاص رهایی یافتند.

دیدگاه

دیوار

رییس ســازمان حج و زیارت از ســفر هیأت حج ایران 
به عربســتان در هفته آینــده خبر داد و دربــاره تاثیر 
نرخ ارز بر ســفرهای عتبات عراق ، تاثیر تحریم هوایی 
بر پروازهای حج و پیگیری برقراری عمره در ســفر به 

عربستان سخن گفت.
سیدصادق حســینی گفت: هیأت حج ایران شنبه ۱۷ 
دی ماه به دعوت وزارت حج و عمره عربســتان به این 
کشور سفر خواهد کرد و مذاکرات حضوری درباره حج 

۱۴0۲ انجام خواهد شد.
او با بیان این که انتظار می رود سهمیه حج امسال ایران 
حدود ۹0 هزار نفر باشــد، دربــاره تمهیداتی که برای 
کاهش مدت زمان ســفر حج اندیشــیده شده است، 
اظهار کرد: متاســفانه به دلیل تحریم هــای ظالمانه، 
امکان اســتفاده از هواپیماهای پهن پیکر برای انتقال 
و بازگشــت زائران وجود ندارد که اگر این مشکل رفع 
شــود، یکی از دلایل افزایــش مدت زمان ســفر رفع 

می شــود، اما دلایل دیگری همانند جداول 
پروازی کشــور میزبــان نیــز ازجمله این 
موارد محسوب می شــود که تصمیم گیری 
دراین باره به عهده آن ها است، اما مطمئنا در 
این راستا تلاش خواهیم کرد و چانه زنی های 
لازم برای کوتاهی جداول پــروازی را انجام 

می دهیم.
حســینی درباره راه اندازی ســفر عمره نیــز گفت: ما 
همیشــه پیگیر راه اندازی ســفرهای عمــره مفرده 
هســتیم؛ چراکه ۵ میلیون و ۸00 هــزار نفر در انتظار 
عمره هســتند. درهمین راســتا در دو ماه گذشــته 
مکاتباتــی را با وزارت حــج و عمره عربســتان انجام 
داده ایم، امــا هنوز جوابــی درباره راه انــدازی دوباره 
عمره دریافت نکردیم. قطعا در ســفر آتی به عربستان 
پیگیر موضوع عمره نیز خواهیم بود تا ســیل مشتاقان 
سفرهای زیارتی به ســرزمین وحی به آرزوی دیرینه 

خود برسند.
او کــه در بین کارگــزاران زیارتی ســخن 
می گفت، با بیان این کــه روند اعزام زائران به 
عتبات عالیات عراق از ابتدای امسال تا پایان 
آذر ماه رو به رشد بوده است، افزود: در ۹ ماه 
ابتدایی سال ۱۴0۱ حدود ۲۴۲ هزار زائر در 
طرح جدید به عتبات عالیات اعزام شــده اند 
که این رقم نشــان دهنده اعتماد روزافــزون مردم به 
سازمان حج و زیارت اســت، بنابراین به دنبال دریافت 
ایده ها و پیشنهادها با هدف توجه به نقاط قوت و ضعف 

و رفع کاستی ها در این طرح هستیم.
رییس ســازمان حج و زیارت به تاثیر برخی نوســانات 
ارزی در سفر به عتبات عالیات اشــاره کرد و گفت: در 
ماه آذر تعداد ۵۲  هزار نفــر با کاروان های زیارتی تحت 
نظارت ســازمان حج و زیارت به زیارت عتبات عالیات 

در عراق مشرف شده اند.

حســینی ادامه داد: برای رفع مشــکل نوسانات ارزی 
رایزنی هــا و مکاتباتــی را بــا بانک مرکــزی و معاون 
اقتصادی دولت انجــام داده ایم تا یــک خط اعتباری 
برای هر فصل برای امور اجرایی اعزام به عتبات عالیات 
تخصیص داده شــود تا مشتاقان این ســفر زیارتی به 

دلیل نوسانات بازار ارز از این تشرف بازنمانند.
رییس ســازمان حج و زیــارت همچنین با اشــاره به 
تصویب و اعلام مصوبات شــورای عالی حج از ســوی 
دبیرخانه شــورای عالی حج گفت: این که چارترینگ 
هواپیماهایی که به مقصد عتبــات عالیات پرواز کنند، 
تحت نظارت ســازمان حج و زیارت قرار بگیرد یکی از 
بندهای مصوبات است که در صورت اجرایی شدن آن 
شاهد کاهش قیمت های سفرهای هوایی خواهیم بود؛ 
زیرا ایــن چارترینگ در حال حاضــر در اختیار برخی 
شــرکت ها یا افراد اســت که عملا هزینه هــا را ، برای 

زائران افزایش می دهد.

زمســتان که از راه می رسد، ســر و کله بیماری های 
عفونی و ویروســی پیدا می شــود و در این بین، شاهد 
شــیوع بیماری هایی هســتیم که علائم آنها شــبیه 
یکدیگر است. با شــروع فصل زمســتان و سرد شدن 
هوا، بیماری های عفونی و ویروســی نیــز بیش از ایام 
دیگر ســال، خودنمایی می کنند. در ایــن بین، بعضاً 
شــاهد مهمانان ناخوانده ای هســتیم که در لابه لای 

بیماری هایــی همچــون ســرماخوردگی و آنفلوانزا، 
پیدا می شــوند.بیماری تنفســی RSV، از مهمانان 
ناخوانده فصل زمســتان اســت که با علائمی شــبیه 

سرماخوردگی، آنفلوانزا و کرونا، خودنمایی می کند.
آمیتیس رمضانــی دبیر انجمــن متخصصین عفونی 
کشــور، درباره ویــروس RSV، گفت: ایــن بیماری 
ویروسی تنفســی، در اصل مختص کودکان زیر ۵ سال 

است، اما بزرگسالانی که با نقص سیستم ایمنی مواجه 
هستند، احتمال ابتلاء به این بیماری را دارند.وی افزود: 
همه ویروس های تنفســی، از نظر علائم همپوشــانی 
دارند و فقط در بعضی، شدت بیشــتر و در بعضی دیگر 
شدت درگیری کمتر اســت. مثلًا در یک نوزاد و کودک 
زیر یک سال، با تب بالا و مشکلات تنفسی، خس خس 
 RSV ســینه، غذا نخوردن، بی حالی و بی قــراری، به

مشــکوک می شــویم. گاهی RSV در کودکان، باعث 
بستری در بیمارستان می شــود، معمولاً با مراجعه به 
موقع والدین، هیچ مشــکلی ایجاد نمی شود و کودک 
به خوبی بهبود می یابد.در حال حاضــر بیماری کرونا، 
آنفلوانزا و RSV، در بسیاری از کشــورهای دنیا شایع 
شــده اســت. راه انتقال این ویروس های تنفسی، همه 

یکسان است و از راه سیستم تنفسی منتقل می شود.

حج

سلامتی

خریدار  معاون دادســتان کل از اجرای 
حکم »امین موقت« برای نخســتین بار در 
تهران خبــر داد و گفت: حــد فاصل صدور 
احــکام تعیین امین موقت و سرپرســتی و 
فرزندخواندگی دســت کم چند ماه است و 
دادستان ها می توانند با استفاده از ظرفیت 
قانون حمایــت اطفال و نوجوانــان، اجازه 
ورود کــودک را به خانواده هــای متقاضی 

فرزندخواندگی بدهند.
به گزارش دادستانی کل کشور، غلامعباس 
ترکــی در بازدید از شــیرخوارگاه حضرت 
رقیه)س( اظهارداشــت: یــک زوج جوان 
فرزندخواندگــی یــک کــودک را برعهده 

گرفتند و صاحب فرزند خردسال شدند.
وی توضیــح داد: حد فاصل صــدور احکام 
تعییــن امیــن موقــت و سرپرســتی و 
فرزندخواندگی دســت کم چند ماه است و 
دادســتان ها می توانند با استفاده از ضوابط 
پیش بینی شــده در قانون حمایت اطفال و 
نوجوانان با صدور موقت، اجازه وارد شــدن 
کودک به صــورت موقت تا صــدور حکم 
لازم از ســوی دادگاه را بــه خانواده هــای 
متقاضــی فرزندخواندگــی که شــرایط و 
صلاحیت هــای قانونــی آنهــا پیش تر در 
کمیته فرزندخواندگی بهزیســتی با حضور 
کارشناسان متعدد تایید شده است بدهند. 
اگر ایــن اتفــاق بیفتد کودک بــه صورت 
آزمایشــی در اختیار خانواده قرار می گیرد 
و از رسوب و ماندگاری غیرموجه کودک در 

این مراکز جلوگیری می شود.
ترکــی تصریح کــرد: نهاد دادســتانی در 
قوانین موضوعه تکالیف و مســئولیت های 
مهم و متنوعی دارد که یکی از این وظایف، 
سرپرستی امور محجوران، به ویژه کودکان 
و افراد مجنون اســت. در همین راستا و به 
منظور اعمــال نظارت هــای قانونی امروز 
بازدیدی از این شــیرخوارگاه داشــتیم تا 
خدمات و زحمات کارکنان خدوم سازمان 
بهزیســتی را ارج نهاده و در جریان برنامه ها 

و فعالیت های این مجموعه نیز قرار گیریم.
معاون دادستان کل کشــور افزود: یکی از 
مســائل حقوقی و قضایی، ارزیابی و تحلیل 

فرایند بازپیوند کودکان به خانواده یا تمهید 
پذیرش آنها از سوی خانواده های متقاضی 
فرزندخواندگی و چالش هــا درباره تعیین 

امین موقت بود.
ترکی یادآور شــد: در ماه هــای اخیر و در 
جریــان بازدیدهــای مشــابه گذشــته از 
همــکاران  واحدهای قضایی درخواســت 
کــرده بودیم کــه در مورد صــدور احکام 
قضایی لازم همکاری کــرده و روند جاری 
امور مربوطه را تســهیل کنند زیرا اولویت 
در رشــد و تربیت کودکان در بستر خانواده 
اســت و نگهداری بچه ها به صورت طولانی 
مــدت در مراکز خاص بهزیســتی هرچند 
از شــرایط مطلوب اقامتی نیــز برخوردار 
باشند به صلاح کودک نبوده و مورد توصیه 

کارشناسان هم نیست.
معاون حقوق عامه دادســتان کل کشــور 
اضافه کرد: از همکاران قضایی درخواســت  
می کنیم که این فرایند با اعتماد بیشــتری 
بــه نظریــات کارشناســی و گزارش های 

مددکاری بهزیستی تسهیل و تسریع شود.
ترکــی درباره رونــد پیگیــری تصمیمات 

ایــن نشســت گفــت: موضــوع در حوزه 
ماموریت های اداره کل پیشــگیری از وقوع 
جرم و آســیب های اجتماعی دادســتانی 
کل اســت و کارگروهی خاص در این مورد 
تشــکیل شــده که موضوعــات مرتبط با 
آســیب های اجتماعی را با درک اهمیت و 

حساسیت آنها با جدیت دنبال می کنند.
این مقام قضایــی ادامــه داد: همچنین از 
نظر اصلاح رویه ها نیز پس از بررســی های 
لازم در صورت ضرورت، بخشنامه ای برای 
هماهنگی بیشتر به دادسراهای کل کشور 

ابلاغ خواهد شد.
وی با تبیین ارزش معنــوی فرزندپذیری، 
اقدام خانواده ها در قبــول کودکان نیازمند 

درمان را ایثار ماندگار و ستودنی دانست.
معاون حقوق عامه دادســتان کل کشــور 
گفت: این اقــدام از این منظر مهم اســت 
که می تــوان با ایجاد هماهنگی بیشــتر در 
صدور احــکام این چنینی همــکاری کرد 
و با تســریع ایــن روند و حذف تشــریفات 
غیرضرور، کــودکان مدت کمتــری را در 
مرکز توقف کــرده و تعداد بیشــتری وارد 

خانواده های متقاضی شــوند.معاون حقوق 
عامه دادســتان کل کشــور در دیــدار از 
مرکز روانپزشــکی رازی گفت: حدود ۴00 
دادســتان در کل کشــور فعالیت دارند که 
موظف هســتند هر چالش ، مشکل و مانعی 
در حوزه های مختلف حقوق عامه مشاهده 
کردنــد را پیگیــری کنند تا مشــکلات و 
مسائل برطرف شود.ترکی با اشاره به بازدید 
از مرکز روانپزشــکی رازی افــزود: پس از 
شنیدن مشــکلات و درخواست ها، تاجایی 
که امکان دارد، دســتورات و احکام قضایی 
صادر می شود و افرادی به این مراکز معرفی 
می شوند تا چالش ها و مســائلی که مرتبط 
با دادســتانی، دادگاه ها و سیســتم قضایی 

باشد؛ برطرف شوند.
در ادامه محمدحســین صادقــی مدیرکل 
پیشــگیری از وقــوع جرم و آســیب های 
اجتماعی دادســتانی کل کشور در حاشیه 
بازدید از مرکز روانپزشکی رازی گفت: رها 
کردن افراد مبتلا به اختلال روانی از ســوی 
خانواده ها یا اســتنکاف از پرداخت نفقه با 
وجود برخــورداری از تمکن واســتطاعت 

مالی و تحمیل هزینه هــای نگهداری آنها 
به بهزیســتی ضمن اینکه با اصول اخلاقی 
و آموزه های دینی و فرهنــگ اصیل ایرانی 
ناســازگاری دارد تحــت شــرایطی دارای 
وصف مجرمانه است.وی توضیح داد: برخی 
از مددجویــان مراکز نگهــداری بیماران 
روانی مزمن، بدون هویــت معلوم پذیرش 
می شــوند و اقدامات لازم از ســوی دادسرا 
برای شناســایی هویــت این افــراد انجام 
می شود و در گام بعدی شناســایی اموال و 
دارایی های آنها در دستور کار قرار می گیرد.  

این مقام قضایی خاطرنشان کرد: رها کردن 
محجوران در مراکز درمانی، مکتوم داشتن 
هویت آنها، امتناع از پرداخت نفقه و تصرف 

اموال آنها قابلیت تعقیب کیفری دارد.
صادقــی گفت: ایــن افــراد دارای عواطف 
و احساســات قوی هســتند و بهتر اســت 
بــا رعایت حقــوق قانونی آنها برکــت را به 
خانه خود آورده و تا جایی که ممکن اســت 
اقدامات درمانــی و مراقبت بــدون خارج 

کردن آنها از جمع خانوادگی باشد.
مدیــرکل پیشــگیری از وقــوع جــرم و 
آسیب های اجتماعی دادستانی کل کشور 
افــزود: مطابق قانون مدنی اقریا نســبی در 
خط عمود صعودی و نزولی )والدین، اجداد 
هرچه بالا رود و فرزندان، نوه ها هرچه پایین 
رود( نســبت به یکدیگر تکلیــف و الزام به 
انفاق دارند و ترک آن در صورت استطاعت 

شخص واجد توصیف کیفری است.
وی اظهارداشت: توصیه می کنم شهروندان 
اگر عضوی از خانواده آنها که دارای اختلال 
فراموشی اســت منزل را ترک کرده، نسبت 
به موضوع بی تفاوت نباشــند و حتما برای 
اطلاع یافتــن از وضعیت بیمــار مراتب را با 
جدیت از طریــق مجاری قانونــی به ویژه 
سرزدن به مراکز نگهداری بهزیستی تعقیب 
کنند.صادقی گفت: تکریم بزرگترها را نه با 
شــعار که به صورت عملی و با رفتار باید به 
فرزندان آموزش داد؛ فراموش نکنیم بچه ها 
با والدین خود همان رفتاری را خواهند کرد 
که اکنون از آنها در مواجهــه با پدربزرگ و 

مادربزرگ ها مشاهده کرده اند.

حبیب احســنی پور  همزمانی شــروع 
موج هشــتم کرونا و بحران آلودگی هوا در 
کلانشــهرهای کشــور، باعث شــده نفس 

تهرانی ها به خِس خِس بیافتد.
 این روزها شــاهد تشــدید آلودگی هوا در 
کلانشهرهای کشور هســتیم و این شرایط 
در تهران، به نقطه بحرانی رســیده اســت. 
به طــوری که مــدارس و دانشــگاه ها غیر 
حضوری شــده انــد و برخــی از خانم های 

کارمند واجد شرایط، دورکار شده اند.
ایــن در حالی اســت که شــاهد ورود موج 
هشتم کرونا به کشور هستیم و این موضوع 
می توانــد بــر نگرانی ها در شــهرهایی که 

آلودگی هوا را تجربه می کنند، بیافزاید.
آنچه مســلم اســت، ترکیب بیماری های 
ویروســی و عفونی در روزهــای آلوده هوا، 
نمی تواند خبر خوشــایندی برای تهرانی ها 
باشــد. زیرا، مشــاهدات میدانی نشان که 

در ایــن روزها، کمتر از ماســک اســتفاده 
می کنیم و هوای ســرد زمســتان هم باعث 
می شود که پنجره ها بسته بماند و راه تهویه 

هوا مسدود شود.
طبق نظــر اپیدمیولوژیســت ها، چرخش 
ویروس در محیط های سربســته که تهویه 
ندارند، سرعت بیشــتری دارد و در نتیجه، 

انتقال بیماری هم شدت می گیرد.
در همین حال، تنفس هــوای آلوده نیز کم 
خطرتر از ویروس کرونا نیســت. در تهران 
با ۹ میلیــون جمعیت، هیــچ محدودیتی 
برای عدم استفاده از خودروهای فرسوده و 
آلاینده دیزلی نداریم و تنها به تعطیلی هایی 
اکتفا می کنیم که مواجهه گروه آسیب پذیر 
با آلودگی هوا را کاهــش دهد. در واقع برای 
منابع انتشار آلودگی هوا هیچ اقدام اساسی 
صورت نگرفته و منابع همچنــان به تولید 

آلاینده ها ادامه می دهند.

عباس شاهســونی رئیس گروه ســلامت 
و تغییر اقلیم وزارت بهداشــت، با اشاره به 
اینکه آلودگی هوا در حال حاضر چهارمین 
علت مرگ های زودرس شــناخته می شود، 
گفت: کیفیت پایین هوا می تواند چشــم ها، 
بینی و گلــو را تحریک کنــد، باعث تنگی 
نفس، تشدید آســم و ســایر بیماری های 
تنفسی شــود و بر سیســتم قلبی عروقی 
تأثیر بگذارد. تنفس هوای آلوده برای مدت 
طولانی می تواند مشکلات جدی تری ایجاد 

کند.
به نظر می رسد، تهرانی ها در مواجهه با موج 
هشتم کرونا، دچار خفگی شده اند. زیرا، آن 
طور که از شــواهد امر پیداست، قرار نیست 

هوای آلوده دست از سر تهرانی ها بردارد.
گزارش های شــرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران نیز نشــان می دهد که تهرانی ها، در 

حسرت تنفس هوای پاک هستند.

بیماری های تنفســی و آلودگی هوا ارتباط 
مستقیمی با هم دارند، هرچه میزان آلودگی 
هوا بیشــتر باشد، شــدت واگیردار بودن و 
عوارض ایجاد شــده از طــرف بیماری های 
تنفســی افزایش می یابد. همچنین ذرات 
و آلاینده هــا روی سیســتم ایمنــی بدن 
می توانند در انتقال ویروس های تنفســی 

مانند آنفلوانزا و کرونا مؤثر باشد.
قرار گرفتــن در معــرض آلاینده های هوا، 
باعث افزایــش ۹ درصدی میــزان مرگ و 
میر مبتلایان به کرونا شده است. همچنین 
افزایش آلاینده ها موجب اســترس تنفسی 
می گردد و میزان آســیب پذیــری فرد در 

مقابل ویروس کرونا افزایش می یابد.

رییس سازمان حج و زیارت تشریح کرد؛ اثر تحریم بر حج و گرانی ارز بر سفر عراق

مراقب بیماری تنفسی زمستان باشید



ضرغامی در دیدار با تورگردانان خبر داد

وی میز دولت لغو ویزای ایران با برخی کشورها ر

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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اعلام آمادگی معاونت زنان و خانواده ریاست 
جمهوری برای تعامل با صداوسیما

 رئیس سازمان صداوســیما در دیدار معاون امور زنان و خانواده رئیس 
جمهور، بــر بازنمایی هرچــه درخشــان تر و بازنمود واقعــی از ابعاد 
اجتماعی، سیاسی و فرهنگی حضور زن مسلمان در خانواده و جامعه و 
ضریب دادن به الگوی زن موفق و انقلابــی  به عنوان مأموریت های مهم 

رسانه ملی در دوره تحول این سازمان تأکید کرد.
به گزارش ایرنا از رســانه ملی، پیمان جبلی، رئیس سازمان صداوسیما 
و انســیه خزعلی، معاون امور زنــان و خانواده رئیس جمهــور، در این 
دیدار همچنین درباره راه های همکاری هرچه نزدیک تر دو دســتگاه 
در راســتای مأموریت های مشــترک در حوزه زنان و خانواده و طرح و 

پیگیری همدلانه مطالبات زنان  از قاب رسانه ملی گفت وگو کردند.

بازنمایی الگوی زن انقلابی از جمله مأموریت های مهم رسانه 
ملی است

پیمان جبلی با اشــاره به اهمیت موضوع مشــترک زن و خانواده میان 
رســانه ملی و معاونت زنان و خانواده ریاســت جمهــوری، عنوان کرد: 
تاکنون فعالیت های متنوع و راهگشــایی در این حوزه انجام شده  است؛ 
اما رســانه ملی همچنان خود را در میانه راه می بیند و ســعی کرده در 
دوره تحول، ابعــادی نو و مغفول مانده از زن ایرانی را نیز در قاب رســانه 
بازنمایی کند.وی در بخش دیگری از این دیدار با اشاره به اهمیت تعامل 
و هم افزیی دستگاه های فرهنگی در خصوص حوزه زنان و خانواده عنوان 
کرد: اتفاقات اخیر به ما یادآوری کرد که همه دستگاه های فرهنگی باید 
کارهای مؤثرتــر و ماندگارتری در این زمینه انجــام دهند. در این میان 

رسانه ملی مصمم است در امر تولید محتوا تأثیرگذارتر باشد.
رئیس ســازمان صداوســیما ابراز امیــدواری کرد: ایــن همکاری و 
هماهنگی متقابل، چشم اندازی روشن در فضای زن و خانواده رقم بزند.

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور نیز در این دیدار ضمن تشــکر 
از همکاری و تعامل رســانه ملی افــزود: باید با معرفی زنــان موفق در 
اقشــار مختلف از جمله کارآفرینان، نخبگان، هنرمندان و... جامعه را 
به خودباوری برســانیم.وی با اعلام آمادگی برای تعامل معاونت زنان و 
خانواده ریاست جمهوری با صداوسیما اظهار کرد: امور زنان و خانواده 
با در اختیارگذاشــتن محتواهای تصویری مؤثر دربــاره زنان و حضور 
کارآمد آنان در جامعه می تواند رســانه ملی را در الگوسازی و شناسایی 

نخبگان و زنان پیشرو یاری کند.

در ادامه معاونین طرفین با بیــان نظرات درباره مســائل حوزه زنان و 
خانواده راهکارهایی برای تعامل و همراهی بیشتر ارائه دادند.

جشنواره عمار صدای مردم بی صداست
 عمار جشنواره ای است که مســائل مردم را دنبال کند. به دنبال دیدن 

مردمی است که در سایر جشنواره ها صدایی ندارند و دیده نمی شوند.
به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، از ســال ۸۹، که بعضی به ذهنشــان 
خطور کرد کــه فیلم هــای مختلفی که مــردم از اتفاق ۹ دی ســال 
گذشــته اش گرفته بودند در جایی منتشــر شــود، تا امروز، جشنواره 
عمار در حال فعالیت اســت و ایده انتشــار فیلم های مردمی، تبدیل به 

جشنواره ای با مسائل مختلف و موضوعاتی متنوع شده است.
شــاید اگر از پدیدآورندگان و مســئولان جشــنواره عمار این سوال 
را بپرســید که ویژگی متمایز کننده این جشــنواره نســبت به سایر 

جشنواره ها چیست؛ مردمی بودن را بشنوید.
مکان های زیر را تصور کنید؛ مسجد، مدرسه، پارک، خوابگاه! شاید همه 
این مکانهای بی ارتباط با هم، یک ویژگی مشــترک داشته باشند و آن 

این است که فیلم های جشنواره عمار در این مکان ها اکران شده اند.
عمار جشنواره ای اســت که مســائل مردم را دنبال می کند. به دنبال 
دیدن مردمی اســت که در ســایر جشــنواره ها صدایی ندارند و دیده 
نمی شوند. شاید بخاطر همین اســت که اکران در نقاط دوردست ایران 

از ویژگی های ابداعی این جشنواره می باشد.
سیزدهمین دوره جشنواره ، امســال در حالی برگزار می شود که روایت 
زن ایرانی محور اصلی این جشــنواره اســت. اینکه روایت زن ایرانی از 
زاویه دید مســئولان این جشــنواره به چه شــکل و شــمایلی است، 

موضوعی است که باید تا شروع جشنواره و اکران آثار منتظرش ماند.
اما جشنواره امسال، یک میهمان غایب دارد. مردی که زمانی از کسانی 
بود که جشنواره عمار را راه انداختند و پس از آن هر کاری که از دستش 
بر می آمد بــرای این نهال نوپا انجــام می داد. مردی که در ســال های 
گذشــته حتی با وجود بیماری، خودش را می رســاند. حالا برای اولین 
بار است که جشنواره عمار برگزار می شــود و نادر طالب زاده، دیگر در 

میان ما نیست.

ببر جوان تالیوود درام انتقام جویانه می سازد
 »ان. تی راما رائو جونیور« ســتاره هندی که عمدتاً در سینمای تالیوود 
)زبان تلوگو( کار می کند، پروژه بعدی خود را با عنوان NTR ۳0 در ماه 
فوریه آغاز خواهد کرد. راما رائو جونیــور از پردرآمدترین بازیگران هند 
که در رســانه ها از او به عنوان ببر جوان تالیوود یاد می شود، به ورایتی 

گفته این فیلم یک درام انتقام جویانه است.
جزئیاتی از داســتان این فیلم در دست نیست و شــعار مرموزی دارد؛ 
»وقتی شجاعت به بیماری مبدل می شود.. تنها درمان آن ترس است.«

با این فیلم، راما رائو جونیور بار دیگر با کوراتالا ســیوا کارگردان جاناتا 
گاراژ که آخرین فیلم او آچاریا با بازی چیرانجیوی ستاره سینمای هند 
و رام چاران ستاره RRR متحد می شــود.NTR ۳0 که به زبان تولوگو 
ساخته خواهد شــد، قرار اســت پنجم آوریل ۲0۲۴ در سراسر جهان 
اکران شــود. با توجه به محبوبیت بســیار زیادی که راما دارد این فیلم 
احتمالا برای اکران در تمام گروه هــای اصلی زبان هندی دوبله خواهد 
شد.این ستاره سینمای هند جوایز متعددی از جمله دو جایزه فیلم فیر 
جنوب، دو جایزه ناندی و چهار جایزه CineMAA را به دســت آورده 

 است.
نام او از سال ۲0۱۲ در فهرست ۱00 سلبریتی فوربز هند قرار دارد.

قاب

محمد اوزی که ایــن روزها تهیه کنندگــی و اجرای 
برنامــه رادیویی »صبامــک« را عهده دار اســت، در 
دهه ۶0 برنامه »هوشــیار و بیدار« را با همراهی صادق 
عبداللهی و بازی علیرضا خمسه و محسن یوسف بیک 
هر جمعه روی آنتن می برد. او کارش را با نویســندگی 

در برنامه باسابقه »صبح جمعه با شما« آغاز کرده بود.
اوزی اما این روزها فقط در رادیو مشغول است و درباره 
»صبامک« چنین اعلام می کند: ایــن برنامه قدیمی 
در فصل جدید بعد از وقفه ای ســه ماهه با طرحی نو و 
حضور هنرمندان پیشکســوت طناز رادیو به آنتن صبا 

برمی گردد.
این تهیه کننــده و مجــری رادیو در گفــت وگویی با 
ایســنا ابتدا در معرفی خودش چنین توضیح می دهد: 
از کودکــی به هنر و طنــز علاقه مند بودم و همیشــه 
شــخصیت شــوخ طبعی داشــتم. از دوران نوجوانی 
در مدرســه تئاتر کمدی بــازی می کــردم و کارم را با 

نویســندگی »صبح جمعه با شما« در رادیو 
آغاز کردم و بــه عنوان کارمند شــبکه اول 

سیما استخدام سازمان صداوسیما شدم.
وی ادامه داد: در تلویزیون کار نویسندگی و 
کارگردانی برنامه های طنز را انجام می دادم 
و اولین نمایش طنز با عنوان »حدس بزن« را 
در شبکه اول سیما تولید کردم و با همکاری 

زنده یاد صــادق عبداللهی برنامه طنــز »صبح جمعه 
با شــما« را در رادیو راه انداختیم. برنامه خاطره انگیز 
»هوشــیار و بیدار« و برنامه طنز »بعــد از خبر« هم از 
کارهای من اســت تا اینکه در ســال ۹۲ با راه اندازی 
رادیو صبا به پیشنهاد دوســتان، گویندگی را با برنامه 

»صبامک« شروع کردم.
مجــری »صبامــک« ســپس دربــاره ایــن برنامه 
خاطرنشــان کرد: »صبامک« با هدف طرح و پاســخ 
دهی به پیامک هــای مخاطبان راه اندازی شــد که به 

نظرم ارتباط و تعامل دوســویه با مخاطبان 
از مهمتریــن عوامل موفقیت یــک برنامه و 
حتی یک شــبکه اســت. برنامه »صبامک« 
به صــورت تخصصی در فضایــی متفاوت به 
این کار می پرداخت، در این برنامه همیشــه 
تلاش کردیم با شــوخی و طنز با آواز و ترانه 
پاسخگوی پیامک های مخاطبان باشیم که 
خوشبختانه بسیار مورد استقبال مخاطبان قرار گرفت 
به گونه ای که حتی خود مخاطبان تشخیص می دادند 
چه نوع پیامک هایی باید برای این برنامه ارسال کنند، 
گاهــی درد دل می کردند، گاهی شــعر، ترانه و لطیفه 
ارســال می کردند.عمو صبامکی درباره ســن و سال 
و قدمت برنامه »صبامک« هم بیــان کرد: »صبامک« 
از قدیمی ترین برنامه های رادیو صباســت که از اولین 
روزهای راه اندازی این شبکه همیشه همراه مخاطبان 
بوده و زمســتان امســال بعد از یک وقفه ســه ماهه با 

طرحی تازه و با هنرمندی پیشکسوتان طناز رادیو مثل 
جواد انصافی و امیر پارســی در فضای شادتری همراه 
مخاطبان می شــود. این برنامه در فصل جدید تلاش 
کرده با طرح چالش هــای مختلف اجرای نمایش های 
کوتاه، داســتان خوانی و بازخوانی لطیفه های ارسالی 
مخاطبان تعامل بیشــتری با آنها داشته باشد.محمد 
اوزی در پایــان درباره رادیو گفت: مــن از تلویزیون به 
رادیو آمده ام و با »صبامک« گویندگی و اجرا را شــروع 
کردم و یــک روز را نمی توانم بدون عموصبامکی تصور 
کنم. امیدوارم درنهایت این برنامه باعث نقش بســتن 
لبخندی بر لبان شنوندگان شود. برنامه »صبامک« با 
همکاری مجتبی تیموری آهنگســاز و محمد تیموری 
نوازنده، جواد انصافی و امیر پارســی به عنوان گوینده، 
محمد جاوید شاعر و تهیه کنندگی و گویندگی محمد 
اوزی هر روز از شنبه تا چهارشــنبه ساعت ۱۱ از رادیو 

صبا پخش می شود.

رادیو

خریدار  عزت الله ضرغامی از برنامه ریزی 
برای لغو روادید ایران با برخی کشورها خبر 
داد. معاون گردشــگری نیز گفت:  طرح لغو 
روادید با ایران بــا کم ترین مقاومت، روندی 

رو به جلو را طی می کند.
 وزیــر میــراث فرهنگــی،   گردشــگری و 
صنایع دستی در نشســت با اعضای جامعه 
تورگردانان درباره طــرح لغو روادید ایران با 
برخی از کشورها، گفت: روی این که با کدام 
کشــور باید لغو روادید شــود برنامه ریزی 
کردیم، جلســات کارشناســی گذاشتیم و 
نظرات افــراد مختلف احصا شــده و دلایل 
اقــدام برای لغــو روادیــد با هر کشــور را 

مشخص کردیم.
عزت الله ضرغامــی بیان کــرد: معتقدم در 
حال حاضر یکــی از موضوعاتی که می توان 
با مردم صحبت کرد، گردشــگری اســت. 
اخبار، تصاویر و ویدئوهــای مثبت از ایران 
باید به دنیا مخابره شــود. شــبکه تصویری 
و تلویزیونی ایجــاد کردیم کــه در فضای 
تلویبیــون به صــورت آزمایشــی در حال 
فعالیت اســت. پیشــنهاد من این است که 
این شــبکه در تلویبیون را بخشی از شبکه 
گردشــگری درنظــر بگیریــد و در تولید 
محتوای این شــبکه فعالیت و مشــارکت 

داشته باشید.
او ادامــه داد: ما بایــد تقســیم کار کنیم. 
اعتقاد من این است که مســائل سیاسی را 
بــا دیپلماســی فرهنگی به شــکل بهتری 
می توان پیگیری کرد. بدنــه صنفی بهتر از 
بدنه اجرایی و حاکمیــت می تواند فعالیت 

کند.
ضرغامی همچنین گفــت: تبلیغات نقش 
اساسی و مهمی در رونق صنعت گردشگری 

و مقابله با ایران هراسی دارد. 
به عنوان مثال در بازدید از یک نمایشگاه 
خارجی پیشــنهاد دادم به جای این که به 
صورت غرفه غرفه بــه تبلیغ ظرفیت ها و 
جاذبه های مختلف گردشــگری کشــور 
بپردازیم با ایجاد یک ویدئووال به معرفی 
ایران بپردازیم. باید بتوانیم از ظرفیت های 
رسانه ای استفاده کنیم. اعتقاد من بر این 
اســت که ما باید یک هم افزایی رسانه ای 
بــرای معرفی هرچــه بهتر ایــران ایجاد 

کنیم.

 لغو روادید، گردشگری ایران 
را از خودتحریمی نجات می دهد

علی اصغر شــالبافیان ـ معاون گردشگری 
 ـ درباره لغــو روادیــد با بازارهــای هدف 
گردشــگری نیز  گفت: در حال پیگیری این 
موضوع با وزارت امور خارجه هســتیم و با 
کم ترین مقاومت رونــدی رو به جلو را طی 
می کنــد.او گردشــگری ورودی را به غیر 
از آورده هــای اقتصــادی در ارزش آفرینی 
فرهنگی و تصویرســازی مثبت کشور حائز 
اهمیت دانســت و بیان کرد: امیدواریم لغو 
رواید در دولت سیزدهم انجام شود و حوزه 
گردشــگری از این خــود تحریمی نجات 
پیدا کند.معاون گردشــگری با اشــاره به 
ضعف های قانونی حوزه گردشگری،   گفت: 
طرح جامع و مســتقلی برای تقویت قوانین 
مربوط به این حوزه بــرای ارائه در مجلس 

شورای اسلامی تهیه شده است.  
او همچنیــن درباره حمایــت دولتی برای 
حضور در نمایشگاه های بین المللی،   گفت: 
در راستای تخصصی شدن، موضوع حضور 
در نمایشــگاه های بین المللــی بــه کانون 
جهان گردی و اتومبیل رانی واگذار شــده و 
برای حضور در نمایشگاه های فیتور اسپانیا، 
مســکو و ATM دبــی و نمایشــگاه های 

بازارهای جدیــد برنامه داریــم. همچنین 
برای حضور در نمایشــگاه آنکارا ۴00 متر 

زمین تدارک دیده شده است.  
شالبافیان با اشاره به اهمیت موضوع مقابله 
با ایران هراسی به عنوان وظیفه ای عمومی، 
اظهار کرد: در حال حاضر سفرا به طور مرتب 
به شــهرهای مختلف ســفر می کنند و در 
صورت مهیا بودن شــرایط مناسب با آن ها 

جلسه ای برگزار خواهد شد.

معرفی ایران وظیفه دولت است
اکبر غم خــوار ـ عضو هیــأت مدیره جامعه 
تورگردانان ایران ـ به جایگاه گردشگری در 
قانون های برنامه توسعه اول تا پنجم اشاره 
کرد و افزود: در این برنامه ها، گردشــگری 
صنعتی مغفول مانده است و اولین خواسته 
ما از وزیر این اســت که جایگاه گردشگری 
در قانون های بالادســتی از جملــه برنامه 
هفتم اصلاح شــود.او معرفی ایــران به دنیا 
را از جمله رســالت های مهم دولت دانست 
و افزود: ایــن وظیفه در تمام این ســال ها 
آن گونه که باید، انجام نشده است.این عضو 
جامعه تورگردانان با بیان این که گردشگری 
در حال حاضر وضعیت مناسبی ندارد و نیاز 
به کمک دارد، تاکید کــرد: در این موقعیت 

باید در نمایشــگاه ها و جوامــع بین الملل 
حضوری فعال و قوی داشــته باشیم. کاری 
فشرده با بودجه مناســب باید برای مقابله با 
ایران هراسی و نشــان دادن برقراری امنیت 

در خیابان های ایران انجام شود.
غمحوار همچنیــن از وزیر میراث فرهنگی،   
گردشگری و صنایع دستی درخواست کرد 
مبلــغ ورودی موزه ها بــرای بازدیدکننده 

داخلی و خارجی یکسان شود.

از تجربه مصر پس از بیداری اسلامی 
استفاده کنیم

ابراهیم پورفرج ـ رییس جامعه تورگردانان 
ایران  ـ  با تاکید بر لــزوم اقدامات جدی در 
شــرایط کنونی، گفت: زمانی کــه بیداری 
اســلامی )بهــار عربــی(   در مصــر اتفاق 
افتــاد، ایــن کشــور حضوری جدی تر در 
نمایشگاه های بین المللی داشت و غرفه ای 

چندبرابر سال های قبل در اختیار گرفت.
او سپس با تاکید بر لزوم حضور پررنگ ایران 
در چندین نمایشگاه بین المللی، اظهار کرد: 
در صورت  حمایت نکردن و حضور نداشتن 
در این نمایشــگاه ها بازارمان را از دســت 
می دهیم و ضرری غیرقابل جبران متحمل 
خواهیم شــد.  رییس جامعــه تورگردانان 

ایران یادآور شــد: دو فصل توریســتیِ بهار 
و پاییز را در پیش داریــم و تلاش  می کنیم 
بــا صحبت بــا شــرکت های مختلــف، 
رزروهای زیادی انجام شود.در این نشست 
تورگردانان دیگر درباره تشــکیل جلســه 
با ســفرای اروپایی مقیم ایران برای نشــان 
دادن برقراری امنیت در خیابان های ایران، 
پررنگ شــدن نقش حمایتــی دولت برای 
حضور در نمایشگاه های خارجی، تخصیص 
ارز اختصاصــی برای حوزه گردشــگری و 
حضور در نمایشــگاه های خارجی، معرفی 
ایران در شــبکه های تلویزیونی بین المللی 
و شــبکه های محلــی کشــورهای هدف، 
حفظ نیروی انســانی، نقــش جدی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
به عنوان هماهنگ کننده بین دستگاه های 
مختلف، برندســازی و تبلیغات گردشگری 
در عرصه بین المللی با تمرکز روی ظرفیت 
شــهرهای بــزرگ، اختصــاص اینترنت 
پرســرعت و بدون فیلتر بــرای ارتباطات 
جهانی، معافیت هــای مالیاتی، تبلیغ روی 
مســیرهای گردشــگری، نقــش جایگاه 
بخش خصوصی بــرای تعامل با ســازمان 
توســعه و تجــارت و اتاق هــای بازرگانی، 
ارتباط با انجمن های دوســتی کشورهای 
مختلف بــرای مقابله بــا ایران هراســی، 
اهمیــت تولید محتــوا در معرفــی ایران و 
ارتقای آموزشــی فعالان گردشگری، رفع 
فیلتر برخی پلتفرم های خارجی، تشــکیل 
کمیته ای مشــترک به منظــور گفت وگو 
برای ایجاد زبانی مشــترک، اهمیت حضور 
مثبت و پررنــگ ایران در فضــای مجازی، 
تقویت بخــش آموزش بازاریابــی با حضور 
اســاتید و متخصصان داخلی و بین المللی، 
برطــرف کــردن خودتحریمــی حــوزه 
گردشگری، حمایت شرکت های اقتصادی 
به عنوان اسپانســر برای حضــور ایران در 
نمایشــگاه های بین المللــی، برنامه ریزی 
کمــی و کیفی روی بــازار چین و روســیه 
همچنیــن تقویــت آمــوزش راهنمایان 
گردشــگری، تولیــد محتــوا براســاس 
مناسبت های فرهنگی اســتان ها، تقویت 
روابــط بین الملل برای رونق گردشــگری 
و ترویج گردشــگری داخلی با برنامه های 

عملیاتی، پیشنهاد شد.

وزها چه می کند؟ سازنده »هوشیار و بیدار« این ر

مدیر پردیس سینمایی ملت:

مهمترین دلیل افت مخاطب سینما، نبود فیلم های جدید و جذاب است

خریدار   به گفته مدیر پردیس سینمایی 
ملت در حــال حاضر مهمتریــن دلیلی که 
ســینماها را با چالــش روبرو کــرده، نبود 

فیلم های جدید و جذاب است.
کاهش بلیت فروشی ســینماها در شرایط 
فعلی، چالش فرهنگی قابل توجهی اســت 
که بی توجهی بــه آن می تواند چالش های 
جدی تری را در پی داشته باشد. در این باره 
با مژگان زرگــر، مدیر پردیس ســینمایی 
ملت به گفت وگو نشســته که ماحصل آن 

را می خوانید.

 از شرایط و مسائل فعلی سینماها و 

سینمادارها بگویید.
تجربه نشــان داده که هرســاله اوایل پاییز 
ســینماها دچار افت مخاطب می شوند. اما 
بعد از آن بــا فیلم های جدیــد دوباره بلیت 
فروشــی قوت پیدا می کند. در حال حاضر 
مهمترین دلیلی که ســینماها را با چالش 
روبرو کرده اســت، نبود فیلم های جدید و 
جذاب اســت. در واقع حدود شش ماه است 

که فیلم اجتماعی جدید نداریم.
از آنجایی که هر ســینما، مشــتریان ثابت 
منطقــه  خــودش را دارد، وقتــی فیلم ها 
تکراری باشد، مخاطب ناخواسته به سینما 
نمی آیــد و عــادت فیلم دیدن در ســینما 

برایش از بین می رود. بــه نظر من تنور فیلم 
دادن به ســینماها باید گرم باشد زیرا اکران 
فیلم هــای جدیــد در ژانرهــای مختلف، 
زمینه ساز بازگشت قابل توجه مخاطبان به 

سالن های سینما خواهد بود.

 به نظر شــما چگونه می شــود این 
آسیب ها را تا حدی مرتفع کرد؟

برای بهبود شــرایط ســینماها، همه باید 
کمک کننــد. از تهیه کنندگان و ســازمان 
سینمایی تا هرکســی که متولی امر است. 
باید فیلم های جدیــد در ژانرهای مختلف 
به ســینما بیاید. حتی فیلم هــای خارجی 
که به فرهنگ و سیاســت های ما نزدیک تر 
اســت به چرخــه اکــران اضافه شــود که 
مشــتریان با چند فیلم جدید روبرو شوند و 
انگیزه لازم را برای رفتن به ســینما داشته 
باشــند. ســینما مخاطب عام دارد. مردم 
سلیقه های متفاوتی دارند و در سینماها باید 
محصولاتی در ژانرهــای گوناگون تدارک 
دید که انواع ســلیقه ها را در بر بگیرد. مثل 

سینمای حوزه کودک و هنر و تجربه.
در چند وقت اخیــر، فیلم های حوزه کودک 
بعد از مدت ها قوی و با استقبال خوبی روبرو 
شد اما در مقابل، مخاطبان ژانر اجتماعی را 
از دست داده ایم؛ چون فیلم جدیدی اکران 
نشده است. بهتر اســت با توجه به اینکه به 

جشــنواره فجر نزدیک می شویم فیلم های 
خوب جشنواره سال قبل را هرچه زودتر به 

چرخه اکران اضافه کنیم.

 در این شرایط ســخت، به تعطیلی 
سینما هم فکر کرده اید؟

امیدوارم کار به اینجا نکشــد. در یک سینما 
با چند ســالن، حداقل پنجاه نفــر نیرو کار 
می کنند. اگر هر کدام از پرســنل هم سه تا 
چهار سر عائله داشته باشند، در واقع داریم 
در مورد ۲00 انســان صحبــت می کنیم. 
نمی شود به این ســادگی در مورد تعطیلی 
ســینما صحبت کرد که خدایی نکرده این 
پرســنل همین آب باریکه را هم از دســت 
بدهند. این مســئله، مشــکلاتی را در پی 
خواهد داشــت که جــزء سیاســت های 

سازمان سینمایی نیست.

  مراکز بلیت فروشی چقدر می توانند 
در این مسیر به کمک تان بیایند؟

در واقع هر قدر راحت تــر فرآیند تهیه بلیت 
انجام شود، بهتر است. اما در حال حاضر در 
بخش ســامانه های فروش بلیت، مشکلی 
وجود ندارد. بــه عنوان مثــال در ایام جام 
جهانی سامانه ســمفا، بلیت فروشی فوتبال 
ایران را ساعت ۷ و ۸ شــب باز کرد و شاهد 
بودیم که یک ســاعت بعد، ظرفیت یکی از 

سالن های ما پر شــد. این نشان می دهد که 
مردم علاقه منــد و پیگیر رفتن به ســینما 
هســتند و در بخش ســامانه فروش بلیت، 

مشکلی وجود ندارد.

 سهم کدام یکی از این سامانه ها در 
بلیت فروشی بیشتر بوده است؟

سینما تیکت عمده سهم را در فروش بلیت 
دارد. دو سامانه دیگر نسبت به سینما تیکت 
نوپا و در حال رشد هستند. سینما تیکت از 
آغاز فعالیتش، تبلیغــات و ایده های خوبی 
داشته که باعث جذب مخاطبان شده است. 
در حال حاضر هم سامانه ها با تبلیغات موثر 
در مراکز پر مخاطب و پر رفت و آمد شــهر و 
صرف هزینه هــای لازم می توانند به چرخه 

فروش بلیت ها کمک کنند.

 آینده بخش خصوصی و ســینمادار 
بخش خصوصی چه خواهد شد؟

من همیشه مثبت نگر و امیدوارم. مطمئنم 
که این دوره رکود هــم می گذرد. می توانیم 
یک فیلــم خارجــی خــوب را وارد چرخه 
اکران کنیم و یــا برخی از تهیــه کننده ها 
فیلم هایشــان را اکران کننــد. باید در نظر 
داشت که هزینه راه اندازی مجدد سینما از 
هزینه روشن نگه داشتن چراغ سینماها در 

این شرایط کمتر خواهد بود.



نگاهی به چالش شیرین فصل نقل و انتقالات زمستانی
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فرنگی کاران جوان در چرخه انتخابی تیم ملی 
خواهند درخشید

سرمربی تیم کشتی فرنگی جوانان کشورمان معتقد است این مدعیان 
آینده دار و با انگیزه به زودی در فرایند چرخه انتخابی بزرگســالان هم 
خواهند درخشــید. با تصمیــم کادر فنی تیم کشــتی فرنگی جوانان، 
رقابت های قهرمانی کشــور این رده ســنی به عنوان نخستین میدان 
انتخابی تیم منتخــب جوانان ایران طی روزهــای ۱۴ تا ۱۶ دی ماه در 

سالن شهدای هفتم تیر تهران برگزار می شود.
در همین راســتا حمید باوفا ســرمربی تیم کشــتی فرنگــی جوانان 
کشــورمان در گفتگو با خبرنگار مهر بــه هماهنگی با ســرمربی تیم 
ملی بزرگســالان تاکید کرد و اظهار داشــت: بی تردیــد ایجاد تعامل 
و هماهنگی تیم هــای جوانان و بزرگســالان جزو اهداف ماســت که 
این موضوع را بــا نمایش امیدوارکننده جوانــان در رقابتهای قهرمانی 
بزرگســالان کشــور به وضوح دیدیم. به همین دلیل می توان ادعا کرد 
که فرنگی کاران جوان، امســال در روند چرخه انتخابی بزرگسالان هم 

عرض اندام کنند و عملکرد مطلوبی خواهند داشت.
وی با اشــاره به برگزاری رقابتهای کشــتی فرنگــی قهرمانی جوانان 
کشور به میزبانی پایتخت افزود: این مســابقات به عنوان نخستین گام 
در اجرای روند انتخابی تیم جوانان اســت که بــه زودی در تهران آغاز 
می شود. روند انتخابی تیم کشــتی فرنگی جوانان در قالب رقابت های 
قهرمانی کشور، مسابقات بین المللی جام شاهد، تورنمنت جام تختی 
و همچنین یک تورنمنــت بین المللی و در نهایت مســابقات قهرمانی 
آسیا اجرا می شود. در پایان این مســیر هم تیم جوانان برای حضور در 

رقابت های جهانی انتخاب خواهد شد.
سرمربی تیم کشــتی فرنگی جوانان کشــورمان خاطر نشان کرد: در 
نظر داریم اردوی جوانان را بلافاصله بعد از مســابقات قهرمانی کشــور 
و با هماهنگــی فدراســیون کشــتی از روز اول بهمن مــاه در یکی از 

شهرستان های دارای امکانات برگزار کنیم.
باوفا در پایان به برنامه های تیم جوانان اشــاره کــرد و گفت: بعد از 
اردوی جوانان، برگزاری جام شاهد را در اســفند ماه پیش رو داریم. 
ضمن اینکه طبق هماهنگی و ایجاد تعامل با حســن رنگرز سرمربی 
تیم بزرگسالان، در نظر داریم با توجه به فشردگی مسابقات در سال 
۲0۲۳ مثل رقابتهای جهانی بلگراد، بازی های آسیایی، ایندورگیم 
و جام جهانی تهران، از جوانان بیشــتر و بهتر اســتفاده شود. بدین 
ترتیب می توان امیدوار بود حضور فرنگی کاران جوان در این چرخه، 
بسیار پررنگ تر اســت و پشــتوانه و حمایت مطلوبی برای تیم ملی 
بزرگســالان در اعزام هــای بین المللی و رویدادهای ســال ۲0۲۳ 

باشند.

همه در انتظار استراتژی باشگاه
کدام بازیکنان در نقل و انتقالات نیم فصل از 

پرسپولیس جدا می شوند؟
تعدادی از بازیکنان ذخیره فصل جاری قصد جدایی از این تیم در نقل و 

انتقالات زمستانی را دارند.
 هفته پایانی رقابت هــای نیم فصل اول لیگ برتر فوتبال باشــگاه های 
کشــور در حالی برگزار خواهد شــد که صحبت های زیادی درباره نقل 
و انتقال بازیکنان مطرح شــده اســت. پرســپولیس که قبــل از بازی 
پنجشــنبه هفته جاری خود مقابل نســاجی مازندران با ۲۹ امتیاز در 
صدر جدول رده بندی رقابت های لیگ برتر اســت با شــایعات جدایی 

چند بازیکن نیمکت نشین خود روبرو است.
یحیی گل محمدی ســرمربی سرخپوشان که در ســه بازی اخیر این 
تیم تصمیم گرفــت مهاجمان داخلی خود را نیمکت نشــین کند حالا 
با درخواســت جدایی تعدادی از آنها روبرو است.مهدی عبدی و حامد 
پاکدل به واسطه نیمکت نشــینی متوالی خود در آستانه خروج از جمع 
سرخپوشان قرار دارند. همچنین سیامک نعمتی نیز با پیشنهاد دو تیم 
لیگ برتری روبرو شده است و شاید تصمیم به ترک این تیم در زمستان 
بگیرد.وحدت هنانوف بازیکــن تیم ملی تاجیکســتان نیز به احتمال 
فراوان این تیم را در پنجره نقــل و انتقالاتی نیم فصل ترک خواهد کرد. 
از ســوی دیگر یحیی گل محمدی در نظر دارد چند بازیکن تازه وارد به 

خدمت بگیرد تا جای خالی آنها را پر کند.
مرتضی پورعلی گنجی نیز از کشــورهای خارجی پیشنهاد دارد و طبق 
بندهای موجود در قراردادش می توانــد در ازای پرداخت مبلغ رضایت 
نامه از جمع بازیکنان پرســپولیس خارج شــود. باید منتظر استراتژی 
نقل و انتقالاتی پرسپولیس در زمستان سال جاری بود تا تکلیف لیست 

بازیکنان این تیم برای ادامه رقابت ها مشخص شود.

میدان

بازیکن اسپانیایی باشــگاه اوساسونا تایید کرد کرد که 
مقصد بعدی او باشگاه فولاد خوزستان در ایران است.

 »روبرتو تــورس« مهاجم ۳۳ ســاله اســپانیایی که 
۱۸ ســال و از رده ســنی جوانان در تیم اوساسونا بود، 
سرانجام با جدایی از این تیم عازم ایران شد تا به باشگاه 

فولاد خوزستان اضافه بشود.
مراسم خداحافظی و نشست خبری تورس روز گذشته 
در شرایطی برگزار شــد که این بازیکن اعلام کرد قرار 

است به فولاد خوزستان اضافه بشود.
به گزارش نشــریه »آ اس« اســپانیا، تــورس در این 

مراســم تأیید کرد که مقصد بعدی او فولاد 
خواهد بود، تیمی ایرانــی هدایت آن هم بر 
عهده تیمی ســابق خود تورس در اوساسونا 
یعنی جواد نکونام اســت.تورس تاکید کرد 
که از حضور در یک تیم جدیــد هیجان زده 
و خوشــحال اســت و برای تجربیات جدید 

اشتیاق زیادی دارد.
این مهاجم ۳۳ ســاله همچنین ابراز تمایل کرد که بعد 
از بازی در فولاد دوباره به اوساســونا برگــردد و از این 
di�اتفاق خوشحال خواهد شــد.همچنین وب سایت 

ariodenavarra اســپانیا در این خصوص 
نوشــت: » روبرتو تورس تا پایان این فصل به 
تیمی که جواد نکونــام هدایت آن را برعهده 
دارد متعهد شــده و ســپس آینــده خود را 
مشــخص خواهد کرد. تورس این دوشــنبه 
)امروز( به ایران سفر می کند تا صحنه جدید 
خود را در فولاد خوزســتان بــه کارگردانی 
جواد نکونام آغاز کند.«این رسانه در ادامه مطلب خود 
آورد: »تورس یکشــنبه شــب به مادرید پرواز کرد و از 
آنجا به مقصد جدیــد خود مــی رود. در آنجا تیمی در 

انتظار او اســت که در رده دهم جدول ۱۶ تیمی است و 
در لیگ قهرمانان آسیا هم حضور دارد.«

 تــورس دومیــن بازیکن اســپانیایی باشــگاه فولاد 
خوزستان خواهد بود. فصل گذشته این باشگاه »ایبای 
گومز« را به خدمت گرفت اما بعد از انجام چند بازی در 

لیگ قهرمانان آسیا، گومز فولاد را ترک کرد.
جواد نکونام ســرمربی فــولاد در دو مقطــع مختلف 
یعنی در سال های ۲0۱۲-۲00۶ و همچنین ۲0۱۵-
۲0۱۴ در باشگاه اوساسونا بازی کرد و یکی از بازیکنان 

شناخته شده در این باشگاه محسوب می شود.

علیرضا جهانبخش وینگــر تیم ملی فوتبــال ایران و 
باشــگاه فاینورد هلند به سرمربی بشــیکتاش ترکیه 

پیشنهاد شده است.
 علیرضا جهانبخــش وینگر تیم ملی فوتبــال ایران تا 
تابستان ۲0۲۴ با باشــگاه فاینورد هلند قرارداد دارد 
اما پس از حضورش در مسابقات جام جهانی با پیراهن 
ایران، چند باشــگاه برای جذب او ابراز علاقه کرده اند و 

حتی اقداماتی در این زمینه انجام شده است.
در این مــدت باشــگاه پاناتینایکوس یونــان یکی از 
مشــتریان سرســخت جهانبخش بوده و حتی گفته 
می شود دو پیشنهاد به باشگاه فاینورد ارائه کرده است. 

ظاهراً هر دو پیشنهاد از سوی هلندی ها رد شده است.

علاوه بر این، امیر هاشمی مقدم مدیر برنامه 
جهانبخش تاکید کرد که این بازیکن علاوه 
بر دو پیشنهاد از یونان، مورد توجه تیم هایی 
در آلمــان و آمریکا هم قرار گرفته اســت اما 
هنوز اتفاق رســمی در این ارتباط رخ نداده 

است.
جهانبخش در آخرین مصاحبه ای که با مجله 

فاینورد انجام داد، اعلام کرد از حضور در این باشــگاه 
خوشــحال و راضی اســت و می خواهد به پیشرفت در 
این تیم ادامه بدهد. با این حال روند بازی کردن وینگر 
ایران در فاینورد و افت محســوس او نســبت به دوره 
نخست حضورش در لیگ هلند، شــانس ترانسفر این 

بازیکن را زنده نگه می دارد.
در همین ارتباط نشــریه »فوتومچ« ترکیه 
خبر داد که جهانبخش از سوی مدیر ورزشی 
باشگاه بشیکتاش ترکیه به »سنول گونش« 
سرمربی این تیم پیشنهاد شــده است و در 
صورت تایید نهایی گونش، باشگاه ترکیه ای 

مذاکراتش را با فاینورد آغاز خواهد کرد.
این نشریه اعلام کرد که شــرایط نامناسب »انکودو« و 
»ردموند« بازیکنان کامرونی و انگلیســی بشیکتاش 
باعث شده تا مدیران این باشــگاه به سمت جذب یک 
وینگر جدید سوق داده بشــوند و گزینه جدیدی وارد 

لیست این باشگاه شده است.

بر اســاس این گــزارش، »کازانجی« مدیر ورزشــی 
بشــیکتاش جهانبخش ۲۹ ســاله را به سنول گونش 
پیشنهاد کرده است. گونش برای تصمیم گیری در این 
مورد وقت خواسته و از استعدادیاب ها و آنالیزورهایش 

خواسته است تا گزارشی از جهانبخش تهیه کنند.
در صورت تایید نهایی گونش، پیشــنهادی برای این 

بازیکن ارائه خواهد شد.
به نوشــته فوتومچ، ارزش بازار علیرضا که قراردادش 
در سال ۲0۲۴ به پایان می رسد حدود ۳ میلیون یورو 

است.
این بازیکن ایرانی ســابقه بازی در تیم های نایمخن و 

آلکمار هلند و برایتون انگلیس را در کارنامه دارد.

فولاد

لژیونر

خریدار  بدعهدی برخی بازیکنان خارجی 
برابر قراردادشــان و همچنین بــالا رفتن 
هزینه هــای ارزی، فرصتــی را برای میدان 
دادن به استعدادهای داخلی و جوان پیش 

روی باشگاه های ایرانی قرار داده است.
 لیگ برتــر فوتبال ایران پــس از نزدیک به 
۴۵ روز تعطیلــی از هفته گذشــته از ســر 
گرفته شد. شــروع مجدد رقابت های لیگ 
تحت تاثیــر افزایش قیمــت ارز و بالا رفتن 
هزینه های جــذب بازیکــن خارجی قرار 
گرفته، موضوعی کــه به یکی از دغدغه های 
جدی مدیران باشــگاه ها تبدیل شده است 
که با آغاز فصل نقل و انتقالات زمستانی در 
نیم فصل به دنبال جذب بازیکنان مورد نظر 

مربیان هستند.
قابل انکار نیســت کــه حضــور بازیکنان 
خارجی با کیفیت به رشد و پیشرفت کیفی 
رقابت های باشگاهی در ایران کمک زیادی 
می کند و یکی از شــاخصه های توسعه لیگ 
در کشــورهایی که بــه دنبال رســیدن به 
ســطح بالاتری در فوتبال هستند، استفاده 
از کیفیــت و همچنین تجربــه بازیکنان و 

مربیان خارجی تاثیرگذار است.
فوتبال باشگاهی ایران هم در دهه های اخیر 
و به خصــوص پس از حرفه ای شــدن لیگ 
ایران، شاهد حضور برخی بازیکنان خارجی 
موثر بوده است که توانســته اند در تیم های 
باشگاهی کشــورمان با ارائه یک فوتبال با 
کیفیت به بالا بردن سطح لیگ کمک زیادی 
بکنند و این درخشــش انگیزه ای هم برای 
بازیکنان داخلی شده است که با استفاده از 
تجربه همبازی شدن با چنین خارجی های 
باکیفیتی  بتوانند ســطح عملکردشــان را 

بالاتر ببرند.
البته خارجی هــای باکیفیــت فوتبال 
باشــگاهی ایــران چه از حیــث مربیان 

و چــه بازیکنانی کــه به ایــران آمده اند 
همواره در اقلیت بوده انــد و کفه ترازو به 
ســمت بازیکنان بی کیفیت خارجی که 
جذب تیم های ایرانی شــده اند سنگینی 

می کند. 
خارجی هایــی که بــا کمتریــن کیفیت و 
بازدهی در لیــگ ایــران، لقمه های چربی 
و ســودآوری بــرای جریــان دلالــی در 
فوتبــال بوده اند که نه بر اســاس کیفیت و 
رزومه شان، بلکه بر اساس سود بیشتری که 
می توانند برای دلال ها و ســایر افراد دخیل 
در قراردادها داشــته باشــند، جذب برخی 
باشــگاه های لیگ برتری و حتی دسته های 

پایین تر می شوند.
علاوه بــر کیفیت پایین چنیــن بازیکنانی 
که تنها به حیف و میل ارز ختم شــده  است، 

شــکایت های این بازیکنان خارجی به فیفا 
برای گرفتــن قراردادهای هنگفت شــان 
به فیفا هم ســبب شده اســت که خیلی از 
باشگاه های کشورمان به دردسرهای زیادی 
بیفتند و علاوه بر پرداخت پــول قرارداد، با 
محرومیت و جریمه های سنگین هم روبرو 

شوند.
علاوه بر این شاهد هستیم که خارجی های 
با کیفیــت هــم در برخی مــوارد تعهدی 
به قــراردادی که باشگاه شــان بســته اند، 
نداشــته اند و در روزهای حســاس و پس از 
درخشــش، چمدان هایشــان را بسته اند و 
به دلایل غیر فوتبالی از ایران خارج شــده  و 

دست مربی را خالی گذاشته اند.
 یورگن لوکادیای هلنــدی آخرین نمونه از 
این فوتبالیست هاســت که در آستانه دربی 

و روزهای حســاس لیگ به یکبــاره ایران 
را ترک کرد و قراردادش را با پرســپولیس 
فســخ کرد.حال با توجه دردسرهای حضور 
بازیکنــان خارجی بی کیفیــت و از طرفی 
عدم پایبندی آنها به قراردادهایشان و گران 
بودن قیمت بازیکنــان خارجی با کیفیت و 
مشکلاتی که برای قرارداد با آنها با توجه به 
قیمت ارز وجود دارد، باشگاه های ایرانی به 
یک بازنگری در جــذب بازیکنان در فصل 

نقل و انتقالات زمستانی نیاز دارند.
در چنین شرایطی باید به بازیکنان و جوان 
و اســتعدادهای داخلی بیشــتر از گذشته 
بها داده شــود و نگاه ها به سمت آنها بیشتر 
برگردد. پوشیده نیست که در لیگ ایران، 
خیلی از اســتعدادها و بازیکنــان جوانی 
که پتانســیل زیادی داشــته اند، زیر سایه 

خارجی هــای بی کیفیت محو شــده اند و 
به آنها برای نشــان دادن توانایی هایشــان 
میدان داده نشده اســت. سودهای دلاری 
حاصــل از قــرارداد با بازیکنــان خارجی 
زمینه ای را به وجود آورده که استعدادهای 
جوان فوتبال ایران در حاشیه قرار بگیرند و 

شکوفا نشوند.
آخرین نمونه آن دو گلزن اخیر پرسپولیس 
در بازی با گل گهر بودند؛ ســینا اسدبیگی و 
محمد عمری که با توجه به جدایی لوکادیا، 
فرصت بیشــتری برای بازی پیدا کردند و 
توانستند در بازی روز شــنبه پرسپولیس 
برابر گل گهر دو گل دیدنی به ثمر برسانند 
تا قرمزهــا جایگاه خــود را در صدر تثبیت 

کنند.
فوتبال ایران چنین بازیکنانی که اگر به آنها 
فرصت داده شود، می توانند قابلیت هایشان 
را نمایش دهند، کم ندارد و مهم جســارت 
مربیان و مدیران باشــگاه ها برای اعتماد به 
آنهاست، اعتمادی که می تواند یک بازی دو 
ســر برد برای لیگ ایران باشد، هم به تیم ها 
برای رسیدن به هدف هایشان کمک کند و 
هم فوتبالیســت های آینده داری را به تیم 

ملی معرفی کند.
حال با توجه به آغاز فصل نقــل و انتقالات 
زمســتانی و تکاپــوی تیم ها بــرای جذب 
بازیکنان مورد نظرشــان، انتظــار می رود 
فوتبال ایــران از توفیــق اجبــاری که به 
واســطه بالا رفتن هزینه هــای ارزی برای 
جذب بازیکن خارجی به وجود آمده است، 
اســتفاده کند و به بازیکنان جوان داخلی و 
استعدادهای بیشــمار آن بیشتر از گذشته 
اعتماد کنــد و فرصتی بــرای جولان دادن 
به آنهــا بدهد، فرصتــی که با تمــام بیم و 
امیدهایش یک چالش شــیرین برای لیگ 

ایران خواهد بود.

بازیکن اسپانیایی تایید کرد؛ برای پیوستن به فولاد هیجان زده هستم!

جهانبخش به باشگاه بشیکتاش پیشنهاد شد

نتایج ضعیف ساپینتو در دیدارهای خانگی

استقلال مهمان در آزادی!
ایمان گودرزی اســتقلال ایــن فصل در 
ورزشــگاه آزادی عملکرد خوبی نداشــته 

است.
 جایــگاه دومی اســتقلال تا پایــان هفته 
چهاردهم لیــگ برتر نشــان می دهد که 
آبی هــا تیمــی در حال رشــد هســتند و 
می توان به آینده  آنها در لیگ برتر دل بست 
و آنها را یکــی از مدعیان جــدی قهرمانی 
دانست اما آنچه ســبب شده آبی ها به جای 
پرســپولیس در صدر جدول قرار نداشــته 
باشــند، فرصــت ســوزی های مکــرر در 

بازی های خانگی است.
استقلال هفته اول لیگ برتر را با شکست دو 
برصفر مقابل ســپاهان آغاز کرد. باختی که 
باعث شد بعد از ماه های طولانی آبی ها طعم 
شکست را بچشــند. گرچه بعد از آن باخت، 
آبی ها شکســتی را تجربه نکردند و ساپینتو 
موفق شــد روند نباختن را در تیمش حفظ 
کند اما تساوی های خانگی بیشترین لطمه 

را به نتایج استقلال وارد ساخته است.
اســتقلال در هفته ســوم لیگ جاری مس 
کرمان را در تهــران برد اما هفتــه پنجم با 
 وجود برخورداری از امتیــاز میزبانی مقابل 

پیکان به تساوی بدون گل رسید.

در هفته ششم اســتقلال بار دیگر در تهران 
میزبان شد و این بار توانســت نساجی را با 
نتیجه ۳بریک شکســت دهد. بردی که تا 
پایان نیم فصل دیگر در تهران تکرار نشــد 
تا آمــاری عجیب از اســتقلال در نیم فصل 
فعالیت خود در لیگ بیســت و دوم به ثبت 
برسد و ساپینتو و شــاگردانش تا پایان نیم 
فصل دیگر نتوانند بــردی را در خانه تجربه 

کنند.
استقلال در هفته هشــتم مقابل فولاد تن 
به تســاوی یک-یک داد، در هفته دهم نیز 
بدون گل مقابل آلومینیوم اراک متوقف شد 
و در هفته دوازدهم هم نتوانســت در دربی 
نتیجه ای بهتر از تســاوی ۲-۲ به دســت 
آورد. آخریــن بازی خانگی اســتقلال هم 
مقابل مس رفســنجان انجام شد؛ دیداری 
ســرد و بی روح که ســرانجام این بازی نیز 
یک تســاوی بدون گل دیگر برای ساپینتو 
و شاگردانش بود تا استقلال با عجیب ترین 
آمار ممکن در نیم فصل و ثبت ۵ تساوی در 
بازی هــای خانگی به فعالیــت خود خاتمه 

دهد.
این آمار در پانزده  هفته ای که در لیگ بیست 
و دوم برگزار خواهد شــد قطعی اســت به 

این دلیل که آبی ها هفتــه پایانی نیم فصل 
میهمان تراکتور هستند که البته با توجه به 
آمار مطلوبی که در بازی هــای بیرون خانه 
دارند، شاید این بار نیز به بردی دیگر خارج 
از پایتخت دست یابند اما پرواضح است که 
اگر اســتقلال به روند امتیازسوزی خود در 
بازی هــای خانگی ادامه دهــد و این عادت 
را به نیم فصل دوم بکشــاند، هیچ شانســی 
برای رسیدن به قهرمانی لیگ برتر نخواهد 

داشت.
البته اشــتباهات داوری نیز سهمی بزرگ 
در موقعیت مکانی استقلال در جدول دارد 
و اگر برخــی صحنه های منجر بــه پنالتی 
به ســود استقلال اعلام می شــد، بی تردید 
جایــگاه دیگری برای اســتقلال در جدول 
رده بندی لیــگ برتر به ثبت می رســید اما 
واقعیت این اســت که اگر تیمی دل به این 
بهانه ها ببنــدد و موقعیت خود را ناشــی از 
اشــتباهات داوری بداند، در نهایت محکوم 
به شکســت اســت و هیچ شانســی برای 

موفقیت در لیگ نخواهد داشت.
بعد از بــازی با مس رفســنجان بــار دیگر 
هجمه های گسترده ای از سوی بازیکنان و 
مربیان استقلال به ســمت داور روانه شد تا 

تساوی خانگی به نوعی گردن داور این بازی 
انداخته شــود اما واقعیت چیز دیگری بود و 
استقلال ساپینتو از نظر فنی هرگز نتوانست 
مطابق با انتظارات پیش برود و نمایشــی در 
خور نام اســتقلال در ورزشــگاه خانگی به 

اجرا بگذارد.
آن روز اســتقلال طــوری تــوپ را زیر پا 
می دواند که انگار در خانــه میهمان بود! نه 
نشانی از یک تیم سرحال و قبراق در میدان 
رقابت دیده می شــد و نه اینکه تعویض های 
سرمربی، اســتقلال را به سمت پیروزی در 
این میدان ســوق داد. برخلاف دربی حتی 
تغییراتی که مــرد پرتغالی در تیمش ایجاد 
کرد، در بازی با مــس هیچ نتیجه مثبتی در 

پی نداشــت که این وضعیت باید بدرستی 
از سوی سرمربی اســتقلال مورد کنکاش 
و واکاوی قرار بگیرد که چــرا و به چه دلیل 
تیم او با وجود اعمال تغییــرات در ترکیب 
نتوانســت گره بازی را باز کنــد و حتی در 
دقایق پایانی تا آســتانه شکست خانگی نیز 

پیش رفت.
استقلال در ادامه لیگ بخصوص بازی های 
خانگی به روحی تازه نیازمند است تا اقبال 
خود را برای رسیدن به قهرمانی فصل جاری 
فزونی بخشــد. این فرمان هرگز استقلال را 
به نقطه روشنی در لیگ برتر نخواهد رساند 
و باید توجه داشت که چنین تیمی قطعاً در 

جام حذفی هم با مشکل مواجه خواهد شد.

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد ذمه(

به موجب پرونده اجرایی کلاسه ۱۴۰۱۰۰۵۵۲ این اجرا،دو دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان یک واحد آپارتمان به پلاک 
ثبتی ۲۰۵۷۸فرعی از ۹۳ اصلی بخش یک حومه ناحیه یک کرمانشاه واقع در کرمانشاه الهیه شهرک چغامیرزا فاز ۲ خیابان سماء 

کوچه یازدهم پلاک ۱۲ ساختمان ارام متعلق به آقای سعید خسروی می باشد.
وضعیت ثبتی دو دانگ مشــاع از شش دانگ عرصه و اعیان پلاک مذکور بدین شرح می باشد: مشخصات ملک: یک قطعه آپارتمان 
نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی ۲۰۵۷۸فرعی از ۹۳ اصلی،مفروز و مجزا شده از ۱۰۵۳۶فرعی از اصلی مذکور قطعه ۱در 
طبقه ۱ و واقع در بخش یک حومه ناحیه یک کرمانشاه حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک استان کرمانشاه به مساحت ۱۱۹/۶۴متر 
مربع متن ملک آپارتمان قطعه اول تفکیکی مفروز و مجزی شده از شماره ۱۰۵۳۶فرعی از ۹۳ اصلی به مساحت)۱۱۹/۶۴(یکصد 
و نوزده مترو شــصت و چهار دســیمتر مربع،واقع در طبقه اول که )۳/۹۷(سه متر و نود و هفت دسیمتر مربع آن بالکن مسقف 
اســت.،توضیحات ملک: به حدود:شــمالا:در سه قسمت،اول دیوار و پنجره اســت بطول)۲/۵۷(دومتر و پنچاه و هفت سانتیمتر 
به فضای معبر مجاور دوم نیم دیوار جلوی بالکن بطول)۳/۷۰(ســه مترو هفتاد ســانتیمتر به فضای معبر مجاور ســوم دیوار و 
پنجره اســت بطول )۳/۶۵(ســه متر و شصت و پنج سانتیمتر به فضای معبر مجاور شــرقا:دیوار به دیوار است بطول)۱۳/۶۰(
ســیزده مترو شصت سانتیمتر به ملک مجاور شــماره ۱۰۵۳۵ فرعی جنوبا:در دو قسمت اول دیوار وپنجره است بطول )۶/۶۰(

شــش مترو شصت سانتیمتر به فضای حیاط مشاعی دوم دیواریســت به طول)۲۷/۰(بیست و هفت سانتیمتر به راه پله مشاعی 
غربا:در شــش قسمت،که قسمتهای دوم و پنجم آن جنوبی،اســت.اول درب و دیوار بطول)۳/۹۰(سه متر و نود سانتیمتر به راه 
پله مشــاعی دوم درب و دیوار اســت بطول)۱/۰۲( یک متر و دو سانتیمتر به راه پله مشــاعی سوم دیوار بست بطول )۰/۲۰(
بیســت سانتیمتر به راه پله مشاعی چهارم دیواریســت بطول)۱/۷۶( یک مترو هفتاد و شش سانتیمتر به آسانسور پنجم دیوار 
بست بطول)۲/۰۱(دو مترو یک سانتیمتر به آسانسور ششم دیوار بست بطوط)۷/۸۲( هفت مترو هشتاد و دو سانتیمتربه ملک 
مجاور شــماره ۱۰۵۳۷ فرعی مشخصات منضمات ملک:پارکینگ  قطعه ۵ به مساحت ۷.۹۸ واقع در طبقه . به حدود اربعه: شمالا: 
خط فرضی به محوطه مشــاعی اســت بطول )۱/۹۹(یک مترو نود و نه سانتیمتر شرقا:خط فرضی به محوطه مشاعی بطول)۹۹/۳( 
ســه متر و نود و نه ســانتیمتر جنوبا:خط فرضی به محوطه مشاعی اســت بطول )۲/۰۰( دو متر غربا:خط فرضی به محوطه مشاعی 
اســت بطول )۳/۹۹( سه مترو نود و نه ســانتیمتر مشخصات مالکیت: مالکیت سعید/خســروی فرزند عبدالله شماره شناسنامه 
۳۳۳۰۲۳۲۲۰۱تاریخ تولد ۱۳۷۱/۱۰/۰۹صادره از اســلام آباد دارای شــماره ملی ۳۳۳۰۲۳۲۲۰۱با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ 
بعنوان مالک شــش دانگ  عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت ۱۱۳۹۴۹ تاریخ ۱۳۹۹/۰۹/۲۰دفتر خانه اسناد رسمی شماره 
۳۱شهر کرمانشاه استان کرمانشاه،موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ۸۴۱۵۲۲ سری ه سال ۹۸ با شماره دفتر الکترونیکی 

۱۳۹۹۲۰۳۱۶۰۰۱۰۱۶۳۹۱ثبت گردیده است.
طبق نظر هئیت کارشناســان رسمی دادگستری به شماره  ک/۱۴۰۱/۲۷مورخ ا۱۴۰۱/۴/۲۵رزش دو دانگ مشاع از شش دانگ 
عرصه و اعیان پلاک مذکور به مبلغ  ۵/۲۲۴/۲۸۰/۰۰۰ریال )پنج میلیارد و دویست و بیست و چهار میلیون و دویست وهشتاد 
هزار ریال( به شرح ذیل ارزیابی شده است: پلاک معرفی شده که به صورت یک واحد آپارتمان مسکونی واقع در طبقه اول یک 
مجتمع ۵ واحدی می باشــد و ســاختمان دارای موقعیت جنوبی،اسکلت بتنی و دارای نمای ساختمان در سمت حیاط سرامیک و در 
ضلع شمالی سمت کوچه به صورت سنگ تراورتن می باشد.واحد فوق دارای پارکینگ اختصاصی در پیلوت و انباری به متراژ حدودا 
۳متر در پاگرد راه پله طبقه اول می باشد.کف واحد سرامیک ۵۰*۵۰وپوشش داخلی دیوارها در حد گچ وسفید کاری است.دارای 
دو اتاق خواب_هال پذیرائی_آشــپزخانه و سرویس بهداشتی می باشد.آشــپزخانه دارای کابینت mdfاست.واحد دارای پنجره 
دوجداره _آیفون تصویری و درب ضد ســرقت میباشد.واحد فوق دارای امتیاز و انشــعاب برق و گاز اختصاصی و آب آپارتمانی 

بوده،سیستم سرمایشی آن کولر آبی و سیستم گرمایشی پکیج و رادیاتور می باشد.
باعنایت به توضیحات فوق و با در نظر داشتن موقعیت،قدمت و کیفیت ساخت،طبق قانون تملک آپارتمانها و آیین نامه اجرایی آن وبا 
در نظر داشتن قدرالسهم از عرصه و سایر مشاعات ومشترکات،ارزش هرمتر مربع از آپارتمان فوق به مبلغ ۱۳۱/۰۰۰/۰۰۰ریال 
وارزش میزان دو دانگ مشــاع از شــش دانگ  مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان پلاک مذکور به مبلغ ۵/۲۲۴/۲۸۰/۰۰۰ریال 

)پنج میلیارد و دویست و بیست و چهار میلیون و دویست و هشتاد هزار ریال(میباشد.
مامور اجرا طی وارده شــماره۴۵۰۲۳۸۳۶-۱۴۰۱/۱۰/۱ اعلام نموده است که:))حسب درخواست ذینفع از پلاک ثبتی به شماره 
۲۰۵۷۸فرعی از ۹۳_اصلی واقع در بخش یک حومه کرمانشــاه و به آدرس:کرمانشاه_بلوار زن _چغامیرزا فاز دو_خیابان سما_

کوچه یازدهم_پلاک ۱۲ _ساختمان آرام _ طبقه اول مراجعه گردید.ملک به صورت یک واحد آپارتمانی دز یک اپارتمان پنج طبقه 
می باشد و با تحقیقات به عمل آمده از اهالی محل محرز گردید که ملک مذکور محل سکونت برادر مدیون آقای جلال خسروی است 

که مستاجر می باشد واز مدت قرارداد و میزان اجاره بها اطلاعی حاصل نشد.((
پلاک فوق از ســاعت ۹الی ۱۲ روز یکشــنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۰/۲۵در اداره ی اجرای اســناد کرمانشــاه واقع کرمانشاه چهارراه 
دادگستری_بلوار بنت الهدی _روبروی فرمانداری از طریق مزایده به فروش می رسد.مزایده دو دانگ مشاع از شش دانگ  عرصه 
و اعیان پلاک مذکور از مبلغ ۵/۲۲۴/۲۸۰/۰۰۰ریال)پنج میلیارد و دویســت و بیســت و چهار میلیون و دویست و هشتاد هزار 
ریال(شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته می شود.لازم به ذکر است پرداخت بدهی های مربوط به آب،برق،گاز اعم 
از حق انشعاب ویا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای انها باشد ونیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و 
غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است ونیز در صورت وجود مازاد 
وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مســترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقدا وصول می 
گردد و کلیه هزینه های قانونی به عهده برنده مزایده است شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی 
به حســاب سپرده ثبت و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلســه مزایده است برنده مزایده ملکف است مابه تفاوت مبلغ 
فروش را ظرف مدت ۵ روزاز تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع نماید ودر صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش رابه 
حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده وبه حساب خزانه واریز خواهد شد در این صورت عملیات فروش 

از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید میگردد ضمنا ملک فوق حسب اعلام وکیل بستانکار فاقد بیمه است.
تاریخ انتشار:۱۴۰۱/۱۰/۱۳

آگهی مفقودی
برگ سبز وسند وکارت سواری پژوPARSرنگ سفید 
روغنی مدل ۱۳۹۳به شماره موتور ۱۲۴K۰۲۷۰۸۸۲و 
شاســی NAAN۰۱CA۶DH۷۰۸۰۹۵و شهربانی 
ایران ۸۳_۶۶۸ک۳۳ مفقود واز درجه اعتبار ســاقط 

میباشد.
یزد



قــم - عبــاس قاســمی میمند 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قم بابیان 
این که سالانه ۱۳۹ میلیون مترمکعب آب 
در قم تامین می شــود گفــت: ۷۰ درصد 
مشترکان قمی سرانه مصرف آب را رعایت 

می کنند.
حسن بختیاری در گفت و گو با خبرنگاران 
با بیان این که قم بخاطر وضعیت اقلیمی و 
افزایش جمعیت با چالــش های مهمی در 
حوزه تامین آب روبه روســت، خاطرنشان 
کرد: برای رسیدن به شــرایط پایدار لازم 
اســت تا پروژه های مورد نیــاز حوزه آب و 
فاضلاب در زمان مشــخص خــود به بهره 

برداری برسد.
وی با اشاره به این که حدود ۶۵ درصد آب 
مصرفی قم از سرشــاخه های رود دز،۲۰ 
درصــد از چاه های بومــی و ۱۵ درصد نیز 
از ســد ۱۵ خرداد تامین می شــود، اظهار 
داشــت: صد در صد شــهرها و ۹۷ درصد 
روستاهای اســتان قم به آب بهداشتی و با 

کیفیت دسترسی دارند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
قم افزود: تا ۲ ســال گذشته ۸۰ درصد آب 

قم از سرشــاخه های دز تامین می شد که 
بخاطر کاهش بارندگی های اخیر ســهمیه 
۱۱۳ میلیون مترمکعبی قم در تابســتان 
ســال جاری به کمتــر از ۸۰ میلیون متر 
مکعب رســید که اثر آن در افزایش شوری 

آب نمایان بود.
بختیــاری بــا بیان اینکــه به غیر از ســد 
کوچری با ذخیــره ۸۵ میلیون مترمکعبی 
آب، ســایر منابع آبی قم وضعیت مطلوبی 
ندارند، گفت: ذخیره کنونی آب در سد ۱۵ 
خرداد ۵۰ میلیون متــر مکعب برآورد می 
شــود و چاه های بومی نیز شــرایط خوبی 

ندارند.
بختیاری با اشــاره به احداث ۱۷ کیلومتر 
شبکه فرعی شــهری و ۲۷ کیلومتر شبکه 
خط انتقال روستایی به همراه ۲۸ کیلومتر 
اصلاح شــبکه از ابتدای سال جاری افزود: 
۲۴۰ کیلومتر شــبکه فرسوده فاضلاب در 
قم وجود دارد که امسال ۱۳ کیلومتر از آن 

اصلاح شده است.
مدیرعامل شرکت آب فاضلاب قم اهمیت 
مخــازن آب در تامین آب پایــدار را مورد 
توجه قرار داد و گفت: احــداث مخزن ۲۰ 

هزار متر مکعبی در پردیسان آغاز شده که 
تا پایان سال به بهره برداری می رسد.

بختیــاری گفــت: در قالب پــروژه های 
محرومیت زدایی ســاخت چندین مخزن 
آب درروســتاهای لنگــرود، کرمجگان، 
بیدهنــد، ابرجــس، ســنجگان و ورجان 
تا پایان ســال به بهره برداری می رسد که 
در مجمــوع ۵ هزار و ۵۰۰ متــر مکعب به 

مخازن ذخیره آبی استان افزوده می شود.
وی احداث خط انتقال آبرســانی به هشت 
روســتای شــهر قنوات به همراه روستای 
عنایت بیگ و بهره برداری از مخزن ۵ هزار 
و ۵۰۰ متر مکعبی جعفریه را از طرح های 

مهم آبفای قم در دهه فجر امسال نام برد.
بختیاری با اشــاره به برخــی از پروژه های 
اجراشــده در حوزه آبفای قم طی ماه های 
اخیر بیان داشــت: احــداث مخزن ۵۰۰ 
مترمکعبــی شــهر دســتجرد و اصلاح و 
توسعه شبکه آب رســانی شهرهای قنوات، 
جعفریه، سلفچگان و کهک، اصلاح شبکه 
آب رســانی کهــک، خط انتقــال مجتمع 
قمرود، مخــزن ۱۰۰۰ مترمکعبی قمرود 
و خط انتقــال روســتای تیــره، لایروبی 

قنات روستای فردو، بهســازی و لایروبی 
چشــمه روســتای چشمه شــور، اصلاح 
خــط انتقال روســتای ابرجــس و اصلاح 
شــبکه روســتاهای فاقد دهیاری بخش 
خلجستان، جعفرآباد و سفلچگان، اصلاح 
و رفع نشــتی ســربندهای خط انتقال ۱۵ 
خرداد، جابه جایی و حفــر دو چاه جدید، 
جابه جایی و حفــر یک چاه جدید در داخل 
شــهر و بهســازی ۴ حلقه چاه قدیمی از 

جمله این پروژه هاست.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب قم با 
تاکیــد دوباره بــر اینکه دولت نســبت به 

تامین آب کشــاورزی و صنعت از ظرفیت 
پســاب تاکید جدی دارد، اظهار داشــت: 
یکــی از مزیت های صنعتی قم این اســت 
که صنایــع پرآب بر آن اندک اســت ولی با 
این اوصاف شرکت آب و فاضلاب نسبت به 

قطع چند واحد پرآب بر اصرار دارد.
وی با انتقاد دوباره از هدررفت آب شــرب 
در بخش صنعتی، اظهار کرد: آب ســالم و 
شرب در حالی با ســختی و دشواری تامین 
می شود که بخشی از آن در اختیار صنعت 
می گیرد که نتیجه آن شــوری بیشتر آب 

مشترکان شده است.

اصفهان-مریم مومنی مراسم  گرامیداشت سی 
و دومین  سال تاسیس شــرکت آبفای استان اصفهان  

در مصلی امیرالمومنین )ع (این شرکت برگزار شد.
 مدیــر روابــط عمومی و آمــوزش همگانــی آبفای 
اســتان اصفهان ضمن گرامیداشت ســالروز تشکیل 
شرکت های آب و فاضلاب و بزرگداشت مقام شهدای 
این شرکت بیان کرد: ســازمان آب و فاضلاب استان 
اصفهان در سال ۱۳۴۴ تشــکیل و در ۱۱ دی ۱۳۶۹ 
این سازمان   به شرکت آبفا تبدیل شد و نزدیک به ۵۷ 
ســال از ارائه خدمات زیربنایی آبفا  به مردم اســتان 

می گذرد.
مجید مختاری با بیان اینکه هم اکنون ۹۹/۵ درصد 
جمعیت اســتان تحت پوشــش خدمات  این  شرکت 
هســتند، اظهار داشــت: در حال حاضــر بالغ بر یک 
میلیون و  ۵۰۰هزار انشــعاب آب شرب  به متقاضیان 
در سطح اســتان واگذار شــده و بیش از ۴ میلیون و 
۸۰۰ هزار نفر  در ســطح اســتان از آب شرب سالم و 

بهداشتی بهره مند هستند.
وی با اشــاره به اینکه ۷۲۰ هزار انشــعاب فاضلاب به 
مشــترکین در سطح استان واگذار شــده است اعلام 
کرد: در حال حاضر بیش از ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر 
در سطح استان تحت پوشش خدمات شبکه فاضلاب 

قرار دارند که۶۶ درصد جمعیت  اســتان را شامل می 
شود.

مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی آبفای اســتان 
اصفهان کارکنان آبفا را میراث دار فعالان این صنعت 
در نیم قرن گذشته دانســت و اعلام کرد: این شرکت 

از نیروی انســانی بســیار توانمندی برخوردار است 
و با بهره منــدی از این منابع توانســته موفقیت های 
بســیاری در زمینه های علمی، پژوهشــی و ورزشی 
کسب نماید. به عنوان مثال طی ســال جاری  آبفای 
استان اصفهان در جشنواره پژوهش و فناوری  وزارت 
نیرو علاوه بر ارائه ۱۲ مقاله پژوهشــی وکسب عنوان 
غرفه برتر توانســت عنوان رئیس گروه برتر تحقیقات 
و پژوهــش را در صنعت بــه خود اختصــاص دهد. 
همچنین  موفقیت های تیم های ورزشــی بانوان در 
مســابقات کشــوری نمونه دیگری از توانمندی های 

بانوان شرکت می باشد.
وی افزود: مسئولان امر در آبفای اســتان اصفهان  با 
جوانگرایــی، مشــارکت  کارکنــان در فعالیت های 
مختلف و استفاده از دانش روز در عرصه های مختلف 
درصدد خدمات رســانی مطلوب و پایدار به ساکنان 
در  شهرها و روســتاها و نیز  عشــایر در سطح استان 

اصفهان هستند.

گرگان-مهنازمحمدزمانــی ســید محمدرضا 
سیدالنگی در کمیته برندســازی شهر گرگان، اظهار 
کرد: گرگان رنگین کمانــی از اقوام و تنــوع اقلیمی 
اســت، زیرا از طبیعت بکر از جمله صحرا، کوهستان 
و دریا برخوردار بوده و شرایط را برای سکونت دائمی 
مهاجران از سراسر کشور فراهم کرده است.وی افزود: 
به منظور برندسازی شهر گرگان لازم است به صورت 
جامع، مفاخر و قابلیت های شــهر را بــرای معرفی به 

دیگران به تصویر بکشیم.
جذابیت هــای شــهر باید بــه منزلت شــهری تبدیل 
شودحجت مقسم، عضو شورای اسلامی شهر گرگان نیز 
با تأکید بر اینکه جذابیت های شهر باید به منزلت شهری 
تبدیل شود، خاطرنشــان کرد: رویکرد مدیریت جدید 
شهرداری گرگان، فرهنگی و اجتماعی است و به منظور 
کاهش آســیب های اجتماعی، پیشــرفت پروژه های 
عمرانی و توســعه و پیشــرفت شــهر به دنبال جذب 

سرمایه گذار هستیم و لازم اســت در این زمینه تلاش 
جهادی انجام شود.در ادامه بهزاد شهرابی، رئیس انجمن 
علمی بازاریابی اســتان گلســتان تصریح کرد: شــعار 
برندسازی از منظر شــهری »شهر خلاق و هوشمند با 
درآمد پایدار« اســت؛ لذا با هدف تحقق توسعه پایدار 
شــهری و پیشــرو بودن در عرصه رقابت های ملی و 
بین المللی گردشگری در مدیریت شهری شهرداری 
گرگان تشکیل شده است.وی تاکید کرد: در راستای 

برندسازی شهر لازم است نقشــه راهی از اقدامات انجام 
شده تهیه شــود تا با تغییر رویکرد گرگان از یک شهر 
خدماتی و عمرانی به شــهری فرهنگــی و اجتماعی 

تبدیل شود.
لازم به ذکر است در این جلســه قائم مقام شهرداری 
گرگان به عنوان رئیس کمیتــه و مدیر روابط عمومی 
شــهرداری به عنــوان مســئول دبیرخانــه کمیته 

برندسازی انتخاب شدند.

اصفهان

گرامیداشت سی و دومین سال تاسیس شرکت آبفای استان اصفهان

ورت برندسازی مفاخر و قابلیت های شهرگرگان  شهردار خبرداد؛ ضر

ســنندج -فاطمه ملایی مدیر عامل شــرکت 
گاز اســتان کردســتان در دیدار با دکتر زارعی کوشا 
استاندار استان کردســتان به تشریح عملکرد شرکت 
گاز کردستان پرداخت و اظهار کرد: هم اکنون درصد 
نفوذ پذیری گاز در جمعیت شــهری استان در حدود 
۱۰۰درصد بوده و ضریب نفوذدر جمعیت روســتایی 
۹۸ درصد و در مجمــوع ۹۹ درصــد از کل جمعیت 
استان کردستان تحت پوشش گاز طبیعی قرار دارد.

احمد فعله گری درخصوص روستاهای گازدار استان 
گفت: در اســتان کردســتان حدود ۱۶۴۷ روستای 
دارای سکنه وجود دارد که گاز رسانی به تعداد ۱۶۳۹ 
روســتا فراهم اســت و در حال حاضر ۱ هزار و ۵۰۱ 
روستای استان کردســتان از نعمت گاز طبیعی بهره 
مندست. وی خاطر نشــان کرد: هم اکنون عملیات 
گازرسانی در ۱۳۷ روستای استان کردستان فعال 
است .مدیر عامل شــرکت گاز اســتان کردستان 
در ادامه اظهار داشــت: یکی از برنامــه های مهم و 
حســاس در فصول سرد ســال طرح پایش مصرف 
گاز در ادارات، ســازمان ها و مراکز دولتی و عمومی، 
مســاجد، حســینیه ها و مدارس اســتان با هدف 
همکاری و هماهنگی جهت آموزش و اجرای مطلوب 
کنترل و نظارت بر مصرف گاز طبیعی است تا با رعایت 
مفاد بخشــنامه هئیت محترم دولت شرایط مطلوب 

ارائه خدمات به مشترکین خانگی تداوم یابد.
این مقام مسئول افزود: اکیپ کارشناسی شرکت گاز 
استان کردستان بر اســاس چک لیست های موجود 
میزان مصارف گاز در بخش های اداری، اماکن مذهبی 
و عمومــی و علی الخصوص گرماتاب هــای تجاری و 

فضاهای باز را مورد بررسی و پایش قرار خواهند داد.

وی افــزود: کارشناســان شــرکت گاز اســتان 
کردســتان در ایــن بازدیدها رعایت دمــای ۱۸ تا 
۲۱ درجه ســانتیگراد در فضای داخلی و بســته و 
دمای ۱۸ درجــه در راهروها و فضاهــای عمومی و 
سرپوشیده، کنترل روشن نمودن وسایل گرمایشی 
یک ســاعت قبل از آغاز به کار و خاموش کردن آن 
یک ســاعت قبل از پایان کار، کنترل خاموش بودن 
وسایل گرمایشــی در روزهای تعطیل و همچنین 
کنترل گواهینامه های معاینه فنی، تعمیر وســایل 
گرمایشــی و دیگر اقدامات لازم را با هدف افزایش 

بازدهی وسایل گازسوز پیگیری خواهند کرد.
مدیر عامل شرکت گاز اســتان بیان کرد: ادارات و 
ســازمان هایی که نســبت به رعایت دستورالعمل 
مدیریت مصرف گاز بــی تفاوت باشــند، در نوبت 
اول اخطار کتبی دریافت کــرده و در صورت تکرار 
موضــوع علاوه بــر اعلام بــه اســتانداری مطابق 
مقررات مربوط نسبت به قطع جریان گاز مجموعه 

آنان اقدام خواهد شد.

مدیرکل شــیلات لرستان  خرم آباد-طولابی
گفت: ســد ســیمره کوهدشــت ظرفیت پرورش 
یکهزار تن ماهی در قفس را دارد اما تاکنون سرمایه 

گذاری در این خصوص اعلام آمادگی نکرده است. 
کیارش بیرانونــد تصریح کرد: پــرورش ماهی در 
قفس از ظرفیت های بسیار خوب لرستان می باشد 
که تاکنــون اقدامات موثری در این راســتا صورت 
گرفته است و شرایط برای ارتقای این فعالیت ها در 

استان وجود دارد. 
وی تصریح کرد: بــا پیگیری های صــورت گرفته، 
اعتبار مورد نیاز جهت مطالعات تکمیلی برداشــت 
دقیق اطلاعات و داده ها مبنی بر نوع دقیق پرورش 
ماهی و زمان آن در تمامی ســدهای اســتان برای 
ســرمایه گذار یا تولید کنندگان تامین شده است و 

این مهم در حال انجام می باشد.  
وی با بیان اینکــه اجرای طرح پــرورش ماهی در 
قفس، ســال ۹۲ توسط اداره کل شــیلات لرستان 
با هماهنگی شــرکت آب منطقه ای آغاز شده است 
افزود: ظرفیت اسمی مزارع پرورش ماهی در قفس 
اســتان چهار هزار و ۷۰۰ تن می باشد که می توان 
با امکانات موجود و تامین ســرمایه در گردش برای 
تولیــد کنندگان تــا ۵۰ درصد ظرفیت اســمی را 

محقق کرد.
بیرانوند عنوان کــرد: در این طرح مــدت قرارداد 
آب با ســرمایه گذار یکســال اســت که این باعث 
عدم پرداخت اعتبار به مجری می گردد و ریســک 
ســرمایه گذاری را افزایــش مــی دهــد بنابراین 

قراردادها باید پنج ساله منعقد شود.
مدیرکل شیلات لرستان با اشاره به سدهایی که طرح 

پرورش ماهی در قفس در آنها اجرا شــده است افزود: 
پروژه ۵۰۰ تنی پرورش ماهی در قفس ســد مروک 
شهرســتان دورود در حال بهره برداری می باشد و در 

فاز نخست، سالانه ۱۰۰ تن برداشت دارد.
بیرانوند از تعطیل شــدن طــرح ۵۰۰ تنی پرورش 
ماهی در قفس ســد حوضیان الیگــودرز به دلیل 
مشــکلات اجتماعی خبر داد و گفــت: پروژه ۲۰۰ 
تنی پــرورش ماهی در قفس ســد خــان آباد این 
شهرســتان نیز به علت خشکســالی و کمبود آب 

تعطیل شده است.
به گفتــه وی طــرح ۵۰۰ تنی پــرورش ماهی در 
قفس سد رودبار شهرســتان الیگودرز نیز در مرحله 
احداث قفس اســت و طرح ۲۰۰ تنی ســد ایوشان 
خرم آبــاد نیز بــه علت تغییــر کاربــری اراضی از 
کشاورزی به شــرب تعطیل شده اســت همچنین 
طرح شهرستان کوهدشــت با ظرفیت اسمی ۳۰۰ 
تن به دلیل کمبــود اعتبار غیرفعال می باشــد اما 

ظرفیت تولید ۱۰۰ تن ماهی را دارا می باشد.

کردستان لرستان
مدیر عامل شرکت گاز استان :

تمامی امکانات، تاسیسات و تجهیزات گاز کردستان برای عبور 
موفق از زمستان مهیا است

مدیرکل شیلات استان اعلام کرد؛
لرستان صدرنشیین تکثیر بچه ماهی

 در کشور

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان: 

سالانه ۱۳۹ میلیون مترمکعب آب در قم تامین می شود
تلاش۴ ساعته پرسنل خدمات شهری برای رفع 

وندان انسداد کانال زیر زمینی از زباله های شهر

 اسلامشهر-میرخلیل شــیدایی بــا تلاش۴ ســاعته پرسنل 
خدمات شــهری  گرفتگی کانال زیر زمینی محور اصلی شهر در عمق 

۷متری بدون حفاری برطرف شد. 
در یک اتفاق تکراری و عدم توجه شــهروندان به موضوع رهاســازی 
زباله و ظروف یکبار مصرف در انهار شــهر، کانال زیر زمینی حدفاصل 
خیابان کاشــانی تا خیابان مطهری دچار انســداد و گرفتگی شده و 

مانع از عبور فاضلاب شهر گردید.
این کانال که در عمق هفــت متری زمین قــرار دارد یکی از پرحجم 
ترین کانالهای شــهری محسوب می شود که متاســفانه تقریباً در هر 
سال به دلیل عدم رعایت شــهروندان دچار گرفتگی و انسداد شده و 

مشکلاتی را برای شهر بوجود می آورد.
 پرسنل زحمت کش و پرتلاش خدمات شهری شهرداری اسلامشهر در 
۴ ساعت تلاش بی وقفه و با ایثار  و فداکاری و با همکاری پرسنل سازمان 
آتش نشــانی و دیگر واحدهای تابعه شهرداری توانســتند بدون ایجاد 

حفاری در این محور از  شهر، گرفتگی کانال را برطرف نمایند.
در کنار اقدامــات رفت و روب معابر ســطح شــهر و لایروبــی انهار 
سرپوشــیده شــهری، یکی از خطرناک ترین عملیــات های حوزه  
خدمات شهری، عملیات رفع گرفتگی کانال های سرپوشیده با حجم 
بالای فاضلاب بدون حفاری می باشد ،چرا که باز شدن ناگهانی کانال 
و حجم بالای آب ذخیره شده در پشت مســیر گرفتگی آب، می تواند 

جان کارگران در کانال را به خطر بیندازد.
از شــهروندان فهیم شــهر انتظار میرود و تقاضا می شــود، درجهت 
رعایت حال خدمتگزاران مردم  در شــهرداری و جلوگیری از خطرات 
جانی، از ریختن انواع زباله ها در انهار و کانالهای سرپوشــیده شهری 
خودداری کنند و  با ریختن زباله های خود در باکســهای زباله که در 
همه معابر و کوچه ها و خیابانهای شــهری پرسنل خدمات شهری را 

در حفظ و نگهداری شهری پاکیزه یاری  کنند.
بطــور میانگین با تلاش بــی وفقه و شــبانه روزی پرســنل خدوم و 
زحمتکش خدمات شــهری اسلامشــهر از انهار و جوی های ســطح 
منطقه بالغ بر ۱۵تن انــواع زباله  بویژه  ظروف یکبــار مصرف و دیگر 

زباله های شهری جمع آوری و تخلیه می شود.

تعمیر و بهسازی المان میدان ساعت اهواز
اهواز-محمد مجدم مدیر منطقه دو شــهرداری اهواز از تعمیر و 
بروزرسانی چهاردستگاه ساعت به همراه ترمیم و بهسازی بدنه المان 
مذکور، در راســتای بروزرسانی فضای شهری در ســطح منطقه خبر 

داد.
 رســول جامعــی مدیرمنطقه با بیــان مطلب فوق اظهار داشــت: 
بمنظور ارتقاء کیفی ســیما و منظر شــهری طی برگزاری جلسات 
و مذاکرات انجام شده بواســطه زیباســازی این منطقه با اتحادیه 
ساعت سازان چند نفر از کارشناســان و صنعت کاران این حوزه به 
شهرداری معرفی شــدند که یکی از بزرگترین کارخانه های ساعت 

سازی در سطح کشور برای انجام این پروژه انتخاب گردید.
وی در خصوص بدنه المان خاطر نشــان کرد: ســنگ سفید مرمر این 
بنا که از ولایت هرات افغانســتان به اهواز آورده شــده  اســت که در 
گذر زمان، تخریب و فرســوده گردیده اســت که در حــال حاضر به 
منظور بهسازی فضاسازی المان های شــهری و رفاه حال شهروندان 

در دست بازسازی و مرمت می باشد.
شایان ذکر است که ساعت وســط این میدان توســط جامعه ارامنه 
مستقر در اهواز در سال ۱۳۳۰ به شهرداری اهدا و در آن میدان نصب 

گردید.

صرفه جویی ۲۴۵ میلیون لیتر بنزین در گیلان

رشت با مصرف ســوخت ســی ان جی در ۹ ماه گذشته در گیلان، 
۲۴۵ میلیون لیتر در مصرف بنزین صرفه جویی شد.

مجتبی شکوری، مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
گیلان گفت: از ابتدای امســال تا پایان آذر ماه ۲۷۶ میلیون و ۴۳ هزار 

و ۷۲ متر مکعب سی ان جی در استان مصرف شد.
او با بیان اینکه با مصرف این مقدار ســوخت پاک، ۲۴۵ میلیون لیتر در 
مصرف بنزین در این مدت صرفه جویی شده اســت، افزود: در این مدت 

روزانه یک میلیون مترمکعب گاز سی ان جی در استان مصرف شد.
به گفته مدیر شــرکت پخــش فرآورده های نفتی گیــلان، با مصرف 
روزانه این میزان ســی ان جــی در گیلان، به صورت متوســط یک 

میلیون لیتر در مصرف روزانه بنزین صرفه جویی شد.
اســتان گیلان ۱۰۰ جایگاه عرضه کننده CNG دارد که ۳۸ جایگاه 
۲ منظوره برای عرضه بنزین، نفتگاز و ســی ان جی و ۶۲ جایگاه تک 

منظوره برای عرضه سی ان جی فعال است.

ح برقرسانی  اجرای بیش از ۱۹۰میلیاردریال طر
وستایی اهواز در مناطق ر

اهواز-محمد مجدم مدیرعامــل برق اهواز گفت: در راســتای 
حفظ پایداری شــبکه و ارائه خدمات مطلوب به شــهروندان بیش از 
۱۹۰میلیارد ریال پروژه برقرســانی در روســتاهای اهواز طی ۹ماهه 

سال ۱۴۰۱ اجرا گردید
 مدیرعامل این شرکت اظهار داشت: در راســتای حفظ پایداری شبکه 
و ارائه خدمات مطلوب به شــهروندانبیش از ۱۹۰میلیــارد ریال پروژه 

برقرسانی در حوزه روستایی اهواز طی ۹ماهه سال ۱۴۰۱ اجرا گردید.
عبدالحمید عباس شــیاری افزود: طی ۹ماهه سال ۱۴۰۱ در مجموع 
۲۳ کیلومتر شبکه برق روســتایی احداث و همچنین ۱۰هزار و ۵۹۴ 

کیلوولت آمپر نیز به ظرفیت شبکه برق روستایی اضافه شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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برای اولین بار در نظام بانکی کشور
چکنو چک امن دیجیتال بانک صادرات ایران 

عملیاتی شد
چک امن دیجیتال بانک صادرات ایران با عنوان »چکنو« در مراسمی با 
حضور مقامات وزارت امور اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی، مدیرعامل 
و مدیران ارشــد بانک صادرات ایران و اصحاب رســانه در برج ســپهر 

رونمایی و برای اولین بار در نظام بانکی عملیاتی شد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، چک امن دیجیتال بانک 
صادرات ایران با نام اختصاصی »چکنو« با حضور ســید عباس حسینی 
معاون بانک،  بیمه و شــرکت های دولتی و قربان اســکندری مدیرکل 
دفتر امور بانکی و بیمه وزارت امور اقتصادی و دارایی، مهران محرمیان 
معاون فناوری هــای نوین بانک مرکزی، بابک رضایــی راد مدیرعامل 
شــرکت خدمات انفورماتیک، ســیدضیاء ایمانــی مدیرعامل بانک 
صادرات ایران، اعضای هیئت مدیره، هیئت  عامل و مدیران ارشد بانک 
صادرات ایران در ســامانه همراه بانک صادرات ایــران عملیاتی و مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
با عملیاتی شــدن »چکنو«، بانک صادرات ایران به عنوان بانک پیشرو 
برای تســهیل داد و ســتد، کاهش هزینه مبادلات، ارتقای ســرعت 
معامــلات در فضای کســب و کار و افزایش کارایی چــک، »چک امن 
دیجیتــال« را به عنوان خدمتی نویــن ارائه کرد و مشــتریان، فعالان 
اقتصادی و بازرگانان می توانند با استفاده از این خدمت برای به حداقل 
رســاندن ریســک ها و نگرانی های موجود در مورد چک های کاغذی 
به صورت غیرحضــوری و بدون مراجعه به شــعب، از این فناوری نوین 

استفاده کنند.
درخواســت و صدور دســته چک دیجیتال، صدور، دریافــت، انتقال 
و وصول درون بانکــی و بین بانکی چک دیجیتال، ضمانت آن توســط 
شخص ثالث، ابطال و مسدودی، دریافت گواهی عدم پرداخت، ستعلام 
و مشــاهده کارتابل چک هــای دریافتی از جمله مهمتریــن قابلیت و 

مزیت های راه اندازی چک امن دیجیتال بانک صادرات ایران است.
تمامی قوانین و مقررات چک کاغــذی در مورد این خدمت نوین صدق 
می کند. در چــک امن دیجیتال چــک کاغذی حذف و با اســتفاده از 
امضای دیجیتال معتبر می شود. چک دیجیتال سرعت، دقت و امنیت 

بیشتری در عملکرد و نقدشوندگی نسبت به چک های کاغذی دارد.
سامانه »چکنو« با هدف ایجاد بســتری امن برای ارائه چک دیجیتال 
و رفع مخاطرات احتمالی چک های کاغذی راه اندازی شــده که امکان 
مدیریت و نظــارت آنلاین مبادله چــک را برای شــبکه بانکی و بانک 
مرکزی فراهم می کند.اســتفاده از چک امن دیجیتــال بانک صادرات 
ایران نیازمند نصب کردن نرم افزار همراه بانک صادرات ایران و نرم افزار 
»هامون« برای انجــام امضای الکترونیکی اســت. با نصــب نرم افزار 
»هامون« بــر روی تلفن همراه، عملیات غیر حضــوری احراز هویت از 
طریق سامانه »شاهکار« انجام خواهد شد و گواهی امضای الکترونیکی 

در اختیار مشتری قرار خواهد گرفت.
ســپس برای اســتفاده از چک امن دیجیتال با ورود بــه همراه بانک 
صادرات ایران و انتخاب گزینه فعال ســازی، امکان درخواســت دسته 
چک فراهم می شــود و با اتمام فرآیند صدور دســته چک، مشــتری 
می تواند به صورت غیرحضــوری با انتخاب گزینــه دریافت اطلاعات 
دســته چک و ســریال چک های مصرف نشــده، صدور چــک و درج 

اطلاعات ذی نفع، اقدام به صدور چک دیجیتال کند.
چکنو صادر شده به دو صورت حضور در شعبه یا ورود به نرم افزار همراه 
بانک صادرات ایران امکان نقد کردن آن وجود دارد. همچنین در زمان 
انتقال مبلغ چک امن دیجیتال به حســاب ذی نفع، امکان انتقال آن به 

دیگری نیز وجود دارد.

در راستای حمایت بانک ملی ایران از نخبگان دانشگاهی
 تفاهم نامه مشترک فینوداد و دانشگاه تهران 

امضا شد
در راستای حمایت بانک ملی ایران از نخبگان 
دانشــگاهی و پرورش ایده های خلاق با ارزش 
افــزوده بالا، تفاهــم نامه مشــترک همکاری 
فینوداد به عنــوان بازوی نــوآوری بانک ملی 
ایران و اداره کل سیاســت گــذاری فناوری و 

نوآوری دانشگاه تهران امضا شد.
به گزارش روابــط عمومی بانک ملــی ایران، 
علیرضا ماهیار عضو هیــات عامل و معاون فناوری اطلاعات و شــبکه 
ارتباطات بانک در این مراســم که امیرحسین شــبیری مدیرعامل و 
محمد مهــدی جهان بزرگی رییــس هیات مدیره فینوداد )شــرکت 
فناوران نوآور ســداد( و مدیران اداره کل سیاســت گــذاری فناوری و 
نوآوری دانشــگاه تهران نیز حضور داشــتند، با تاکید بر اینکه فینوداد 
از طریق نوآوری، زنجیــره ارزش بانک ملی و صنعت فیــن تک را ارتقا 
می دهد، گفت: فینوداد در راســتای توســعه نوآوری و فناوری حوزه 
فناوری های مالی و بانکی با محوریت بانک ملی ایران تشکیل شده  و از 
این رو موضوعات مرتبط با فناوری های نوین و حوزه های تحول گرا در 

صنعت بانکی در فینوداد شکل می گیرد. 
وی تصریح کرد: فینوداد با هدف شناســایی و جذب نخبگان، حضوری 
فعال در دانشــگاه های معتبر کشور داشــته  و نقش فعالی را در توسعه 
شــبکه کارآفرینی و ارزش آفرینی میــان دانشــجویان و کارآفرینان 

مرتبط با دانشگاه ایفا می کند.
امیرحسین شــبیری مدیرعامل فینوداد نیز با تاکید بر اینکه این تفاهم 
نامه در راستای کمک به توسعه فناوری و نوآوری از طریق ارایه خدمات 
و همکاری متقابل به امضا رسیده است، همکاری و مشارکت در اجرای 
پروژه های فناوری و نوآوری و ســرمایه گذاری های خطر پذیر بر روی 
استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان زیر مجموعه دانشگاه تهران را از 

دیگر اهداف این تفاهم نامه مشترک عنوان کرد.  
همچنین احسان چیت ساز مدیرکل سیاست گذاری فناوری و نوآوری 
دانشگاه تهران با تاکید بر اینکه این دانشگاه به عنوان یک دانشگاه جامع 
در کشور پتانســیل و ظرفیت های علمی بالایی دارد، گفت: باید از توان 
علمی نخبگان دانشگاهی در راستای توســعه حوزه نوآوری و فناوری 
بهره برد و این تفاهم مشــترک می تواند فرصت های کسب و کار دانش 

بنیان ها را توسعه دهد.

 عرضه اوراق گواهی سپرده ویژه 23 درصد 
در همه شعب بانک سینا

اوراق گواهی سپرده مدت دار ویژه ســرمایه گذاری)عام( یکساله با نرخ 
سود علی الحساب ۲۳درصد در تمامی شعب بانک سینا عرضه می شود.

به گــزارش روابط عمومی بانک ســینا، با صدور مجوز از ســوی بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران، امکان خرید گواهی سپرده مدت دار 
ویژه ســرمایه گذاری عام یکســاله در شــعب این بانک با نرخ ســود 
علی الحساب ۲۳ درصد سالیانه فراهم شده اســت.از جمله مهمترین 

ویژگی های این اوراق، پرداخت سود آن در مقاطع ماهانه است.
این اوراق قابل بازخرید پیش از سررسید پس از گذشت یک ماه و کمتر 
از یک سال با نرخ سود ۱0 درصد سالیانه اســت که مشتری در صورت 
تمایل، با مراجعه به شعبه بانک می تواند آن را واگذار کند. حداقل مبلغ 
جهت بهره مندی از ســود و افتتاح گواهی سپرده، مبلغ ۵00 هزار ریال 
اســت.فروش این اوراق به صورت الکترونیکی بوده و برگه ســپرده به 
مشتری تحویل نخواهد شد. لذا حفظ و نگه داری از رسید صادره گواهی 
سپرده توسط مشتری ضروری است.این اوراق صرفا برای افراد حقیقی 

دارای سن بالاتر از ۱۸ سال صادر می شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب تهران:
 کمتر از نصف مخازن سدهای تهران

 پر شدگی دارند
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب تهــران از کســری ۸0 میلیون متر 

مکعبی مخازن آب سدهای این استان خبر داد.
 محمدرضا بختیاری اظهار کرد: خوشــبختانه امسال بخشی از مناطق 
کشــور وضعیت بارندگی خوبی را تجربه کردند اما در البرز جنوبی که 
استان های تهران، البرز و قزوین را شامل می شــود متأسفانه وضعیت 
بارندگی نامناسب بوده است. امسال استان تهران سومین سال خشک 
آبی را پشت سر می گذارد و متأسفانه پاییز بسیار بدی را در سال جاری 
به لحاظ منابع آبی پشــت سر گذاشته اســت.مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب تهران گفت: در حال حاضر ظرفیت مخازن پنج گانه ســدهای 
تهران ۲۶۶ میلیــون مکعب آب را دارد که نســبت به ســال قبل ۸0 
میلیون متر مکعب با کســری مخزن مواجه است.وی افزود: همچنین 
نســبت به تراز نرمال هر ســال که ۵۹0 میلیون متر مکعب آب اســت 
متأسفانه هم اکنون به دلیل سه سال خشکسالی پست سر هم و کمبود 

بارندگی کمتر از نصف مخازن سدهای تهران پر شدگی دارند.
بختیاری اضافه کرد: علی رغم تمامــی تنگناها به لحاظ وضعیت منابع 

آب سطحی تاکنون تهران با قطعی آب مواجه نبوده است.
وی همچنین اظهــار کرد: خوشــبختانه ۴۵ درصد از مشــترکان در 
تهران زیر الگو، آب مصرف می کنند و قبض آنــان نیز کمتر از ۲0 هزار 
تومان است.مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب تهران گفت: کمبود آب 
در تهران در یک وضعیت بســیار بغرنجی قــرار دارد از این رو می طلبد 

مشترکان همچنان به موضوع مدیریت مصرف آب حساس باشند.
وی افزود: در حال حاضر حامل های انرژی در کشور مثل آب، برق و گاز 
در حد مجانی به مردم ارائه می شود بنابراین مصرف بهینه این حامل ها 

از سوی برخی از افراد بدنه جامعه مورد توجه قرار نمی گیرد.

رئیس مرکز بین المللی و هماهنگی دیپلماسی آب و برق وزارت نیرو:
ح نیست تبادل نفت با آب افغانستان مطر

ســمیرا ربیع  رئیس مرکز بین المللی و هماهنگی دیپلماســی آب و 
برق وزارت نیرو گفت: ســال قبل مقامات افغانســتانی اعلام کردند که 
اگر ایران آب بیشــتری را از هیرمند تقاضــا دارد می توان روی موضوع 
تبادل نفت با آب حساب کرد اما با توجه به این که ایران مطالبه بیشتری 
نداشت این مســاله منتفی شــد و اکنون نیز هیچ بحثی در این رابطه 

مطرح نیست.
 محمدعلی فرحانکیان در حاشیه هجدهمین نمایشگاه بین المللی آب 
در نشستی خبری در خصوص برنامه وزارت نیرو برای تبادل نفت با آب  
در کشور افغانســتان و یا کشــورهای دیگر اظهار کرد: مسئولان دولت 
قبل و دولت فعلی افغانســتان هیچ کدام معاهده موجود را نفی نکردند 
و اکنون نیز ایران تقاضایی برای آب بیشــتر نــدارد و تنها مذاکرات بر 
سر دریافت حق آبه تعیین شده اســت. در مورد سایر کشورها نیز ایران 
نیازمند مطالعات دقیق اســت اما اگر در داخل کشور مدیریت مصرف 
صورت گیرد با منابع فعلی می توانیم نیاز را برطرف کنیم.وی ادامه داد: 
در شــرایط کنونی هیچ بحث و مطالعه ای روی تبادل نفت با آب صورت 

نمی گیرد و این موضوع در اولویت های وزارت نیرو قرار ندارد.
رئیس مرکــز بین المللی و هماهنگی دیپلماســی آب و بــرق وزارت 
نیرو با بیان این که وزارت نیرو در شــاخص های آبرسانی سرآمد است 
تصریح کرد: کشوری که میزان بارندگی ســالانه آن یک سوم متوسط 
بین المللی اســت اکنون به جایی رســیده که ۱00 درصد شهروندان 
شــهری و ۸0 درصد مشترکان روســتایی آب شرب ســالم در اختیار 
دارند کــه این موضوع نشــان دهنده پیشــرفت کشــور در این حوزه 
است. شــاخصی که ایران برای دســتیابی به آب در نظر گرفته بسیار 

سخت گیرانه تر از شاخص های بین المللی تبیین شده است.

فرحناکیان ادامه داد: براســاس شــاخص های بین المللی تامین آب 
شرب با حداکثر نیم ساعت پیاده روی قابل قبول است اما در ایران گفته 
می شود که در صورت باز شدن شیرآب باید آب شرب تحویل مشترک 
شــود که این اتفاق نیز اکنون افتاده و جای قدردانی دارد.وی با تاکید 
بر این که اکنون در بسیاری از کشــورهای منطقه سدسازی ها و تامین 
تاسیسات آب و فاضلاب توسط متخصصان ایرانی انجام می شود گفت: 
یک حرکت جهادی در حوزه آبرســانی صورت گرفته و اکنون نزدیک 
۱0 هزار روســتا در مرحله انجام پروژه آبرســانی قــرار دارند و اکنون 

توانسته ایم ۸0 درصد روستاها را به آب شرب پایدار متصل کنیم.
رئیس مرکز بین المللی و هماهنگی دیپلماســی آب و برق وزارت نیرو 
با اشــاره به میزبانی ایران در مرکز منطقه ای مدیریت آب شهری اظهار 
کرد: تاکنون دو دوره یونســکو روی فعالیت این مرکز نظارت داشته و 
میزبانی ایران مورد تایید قرار گرفته اســت از شمال آفریقا، غرب آسیا، 
جنوب آسیا و خاورمیانه در این مرکز عضو هستند و اقدامات متعددی 
نیز تاکنون صورت گرفته است.وی با اشــاره به آخرین اقدامات صورت 
گرفته برای دریافت حق آبه هیرمند تصریــح کرد: معاهده ای را در این 
حوزه با کشور افغانســتان دراختیار داریم که دولت قبل و دولت فعلی 
افغانســتان هیچ کدام آن را نفی نکردند اما بدعهدی هایی از سمت آنها 
وجود داشت. تاکنون جلســات متعددی با مقامات افغانستانی برگزار 
شــده و صحبت های جدی نیز صورت گرفته است در نهایت نیز میزبان 
حق آبــه هیرمند افزایش یافت امــا میزان آن قابل توجه نبوده اســت. 
کشور افغانســتان نیز اعلام کرده که درگیر خشکسالی شده است اما با 

این حال مسیر مذاکرات مثبت است.
رئیس مرکز بین المللی و هماهنگی دیپلماسی آب و برق وزارت نیرو با 
بیان این که مردم سیســتان و بلوچستان وابسته به آب هیرمند هستند 
اما تاکنون اجازه ای نداده ایم آب شرب آنها تحت تاثیر قرار بگیرد، اظهار 
کــرد: از طریق آب شــیرین کن ها نیز نیاز صنعــت را برطرف کرده ایم 
همچنان مذاکــرات با طرف افغانســتانی به طور جــدی ادامه دارد به 
گونه ای که هر ماه با این کشــور مذاکراتی را انجام می دهیم و بحث های 
حقوق بین الملل می بایســت از طریق ریاســت جمهوری حل و فصل 
شود.فرحکانیان در خصوص ساخت وســازهایی که در کشور ترکیه در 
بالادســت دجله و فرات صورت می گیرد گفت: ایران به طور مستقیم از 
این مساله آسیب نمی بیند چرا که مســیر دجله و فرات، سوریه و عراق 
است اما ممکن است ریزگردها و مســائل اینچنینی مشکلاتی را ایجاد 
کند.وی اضافه کرد: بحثی که با ترکیه داریــم در رودخانه مرزی ارس 
است. ترکیه اخیرا با سدی که در سرچشمه ارس احداث کرده شرایطی 
را به وجود آورده که در دیدار روســای دو کشور این موضوع مطرح شده 
است. دیپلماسی فعال آب در این حوزه برقرار اســت و در پنج موضوع 

معاونین آب دو کشور صحبت می کنند تا موضوعات حل و فصل شود.
رئیس مرکز بین المللی و هماهنگی دیپلماسی آب و برق وزارت نیرو با 
بیان این که در حال حاضر هیچ گونه صادرات آبی نداریم گفت: حداکثر 

سه یا چهار ماه آینده جلسه شورای حکام برگزار خواهد شد.
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نگاهی به عملکرد بیستمین رییس کل بانک مرکزی در ۱۴ ماه؛ دلار ۵۳ درصد گران شد، سکه ۸۸ درصد

صالح آبادی در ساختمان شیشه ای چه کرد؟

زهرا علی اکبری  علی صالح آبــادی در حالی 
ساختمان شیشه ای بانک مرکزی را ترک کرد که 
بررسی ها نشان می دهد نرخ دلار به پاشنه آشیل 

دولت سیزدهم تبدیل شده بود.
 درســت چنــد روز قبــل از خداحافظــی علی 
صالح آبادی از ریاســت کلی بانک مرکزی، وی به 
همراه وزیر امور اقتصادی و دارایی در صحن علنی 
مجلس حضور یافت تا درباره دلایل رشــد قیمت 

دلار و سایر ارزها توضیح دهد.
بیســتمین رییس کل بانک مرکزی با تکرار این 
نکته که ذخایر ارزی بانک مرکزی بالاست، وعده 
داد با ابزار نرخ ســود بانکی، آرامــش به زودی در 
بازارهای پولی و مالی برقرار شــود اما داستان به 

اینجا ختم نشد.
دررفتن لنگر نرخ ارز، قیمت سایر کالاهای مرتبط 
با نرخ ارز را نیز دســتخوش تغییر کــرده بود به 
طوری که در روزهای پایانی هفته گذشــته بازار 
تلفن همراه با قفل شــدگی ناشی از نوسان شدید 
قیمت مواجه شــد. این وضعیــت در بازار خودرو 
و ســکه و طلا نیز قابل مشــاهده بود و تغییرات 
لحظه ای نرخ ارز سبب شد اقتصاد ایران بار دیگر 
در فاصله ای کوتاه از بحران ارزی پیشین در سال 

۱۳۹۷، درگیر بحران ارزی جدیدی شود.
تغییرات لحظه ای نــرخ دلار در حالی اتفاق افتاد 
که دولتمردان دولت ســیزدهم وعده بازگشــت 
ثبات را داده بودند و رییس جمهــوری نیز تاکید 
داشت که قرار نیست ســفره مردم به برجام گره 

بخورد.

صالح آبادی در چه شرایطی آمد؟
علی اکبــر صالح ابــادی در دولــت محمــود 
احمدی نــژاد وارد عرصــه مدیریتی شــد. وی 
سال های طولانی در این دولت مسئولیت ریاست 
بورس را بر عهده داشــت. وی از خردادماه ســال 
۱۳۸۵ تا اذرماه سال ۱۳۹۳ عهده دار مسدولیت 

ریاست بورس بود.
علی صالح آبــادی که دارای مدرک کارشناســی 
ارشد معارف اســلامی و مدیریت مالی از دانشگاه 
امام صادق، دکتــری مدیریت مالی از دانشــگاه 
تهران و عضــو هیأت علمی دانشــگاه امام صادق 
است، در فاصله ســال های ۱۳۹۳ تا مهر ۱۴00 
عهده دار مسئولیت بانک توســعه صادرات بود و 
پس از ان در چهاردهم مهر بــه عنوان رییس کل 

بانک مرکزی از سوی دولت سیزدهم معرفی شد.
همــان زمــان بســیاری از کارشناســان وی را 
گزینه ای ناکافی برای بانک مرکــزی، آن هم در 
دوران بحران ارزی و به نتیجه نرسیدن مذاکرات 

و ... می دانستند.
بررســی ها نشــان می دهــد وی در حالــی در 
ساختمان شیشــه ای میرداماد مســتقر شد که 
قیمت دلار در بازار آزاد برابر با ۲۸ هزار و ۸0 تومان 
بود. دلار در صرافی های بانکــی به نرخ ۲۷ هزار و 
۵۸0 تومان فروخته می شد. نرخ یورو نیز در بازار 
آزاد ۳۲ هزار و ۴۹۵ تومان و در صرافی های بانکی 

۳۲ هزار و ۱۷ تومان بود.
قیمت ســکه تمام بهار طــرح جدید نیــز یازده 
میلیــون و ۷۷0 هــزار تومان و بهار ســکه طرح 
قدیم یازده میلیون و ۵۵0 تومان بود. ربع ســکه 
و نیم سکه به ترتیب شــش میلیون و سه میلیون 
و ۵۸0 هزار تومان قیمت داشــت. سکه گرمی نیز 
دو میلیون و ۲۳0 هزار تومان فروخته می شد. هر 
گرم طلا نیز به نرخ یک میلیون و ۱۵۸ هزار تومان 

فروخته می شد.
در روزی که وی از بانک مرکزی خداحافظی کرد 
بهای هر دلار در بــازار آزاد ۴۳ هزار و ۱۲0 تومان 
بود و بهای هــر یورو نیز به ۴۶ هــزار و صد تومان 
می رسید. بهای هر قطعه ســکه تمام بهار آزادی 
طرح جدید در روز پایانی فعالیت صالح ابادی برابر 
با ۲۲ میلیون و دویســت هزار تومان بود. قیمت 
ســکه طرح قدیم نیز به ۲0 میلیون و هفتاد هزار 
تومان رسید. بهای معامله نیم ســکه و ربع سکه 
نیز به ترتیب سیزده میلیون و ۱0 میلیون تومان 
گزارش شــد. هر قطعه ســکه گرمی ۴ میلیون و 
ششصد هزار تومان و هر گرم طلای ۱۸ عیار یک 

میلیون و ۹۱۵ هزار تومان قیمت داشت.
نرخ تورم  نیز در مهر ۱۴00حــدود ۳۹.۲ درصد 
و در اذرماه ســال جاری ۴۸.۵ درصد براورد شده 

است.
در عیــن حال میــزان نقدینگی ایــران در پایان 
مهرماه ســال ســال گذشــته برابر ۴۲۲۷ هزار 
میلیارد تومان و میزان نقدینگی در پایان مهرماه 
ســال ۱۴0۱ طبق آمارهای بانــک مرکزی برابر 
با ۵۶۷۶ میلیــارد تومان بود. آمارهای رســمی 
منتشره از ســوی بانک مرکزی نشان می دهد در 
ماه اســتقرار صالح آبادی در بانک مرکزی بهای 
متوســط هر متر مربع خانــه در تهــران برابر با 
۳۱ میلیون و ۱۶۳ هزار تومان بــود اما در اخرین 
گزارش منتشــر شــده از ســوی بانک مرکزی 
متوســط قیمت هر متر مربع خانــه در آذرماه به 
۴۸ میلیون تومان رســیده است . در فاصله زمانی 
تصدی مســئولیت وی تنها مســکن دستخوش 
افزایش ۱۷ میلیون تومانی شــده است. شاخص 
بورس نیز در روز انتصاب صالح آبادی در سال مهر 
۱۴00 برابر با یک میلیــون و ۴۸۷ هزار واحد و در 
روز خداحافظــی وی در ۷ دی ۱۴0۱ برابر با یک 

میلیون و ۶۴۷ هزار واحد بود.

صالح آبادی چه قول هایی داد؟
رئیس بانک مرکزی در اولیــن روزهای انتصاب 
وعده داد توســعه تعاملات بانکی با کشــورهای 
دوســت و همکار، تقویت صــادرات غیرنفتی و 
تعامل با بخش خصوصــی در اولویت برنامه  های 
وی باشــد. صالح آبادی بر نظــارت بانک مرکزی 
برای تقویت پول ملــی تاکید کرد و گفت: بانک ها 
باید از بخش تولید، بخش هــای مولد اقتصادی و 
مسکن حمایت کنند و تسهیلات هم به این سمت 
حرکت کند و از فعالیت ســرمایه ها در بخش های 
غیر مولد اقتصادی اجتناب شــود. وی به کنترل 

اضافه برداشت ها در تورم اشاره و از ناترازی شبکه 
بانکی انتقاد کرد و گفت:باید اضافه برداشت های 
بانک هــا از بانک مرکــزی کنترل شــود که این 
موضوع بر تورم اثر گذار است.صالح آبادی کسری 
بودجه و نیاز دولت بــه نقدینگی را یادآور شــد 
و گفت: اضافه برداشــت دولت از بانک مرکزی و 
کسری بودجه از طریق منابع بانک مرکزی یکی از 
ریشه های تورم است. وی در اولین روزهای سال 
جاری نیز خرید ارز از ســامانه نیما و فروش آن به 
نرخ ۴۲00 تومان در سال گذشته را یکی از دلایل 
اصلی افزایش پایه پولی در آن ســال عنوان کرده 

است.
او وعــده داده بود درآمدهــا و هزینه ها در بودجه 
سال۱۴0۱ به گونه ای برنامه ریزی شده تا کسری 
بودجه نداشته باشیم، لذا قطعا سال آینده نسبت 
به امســال، وضعیت اقتصادی بهتــری خواهیم 
داشت. با این حال تورم ســال جاری فراتر از سال 
گذشــته بود و حتی حذف ارز ۴۲00 تومانی نیز 

نتوانست بحران ارزی کشور را برطرف کند.

صالح آبادی در بانک مرکزی چه کرد؟
مهمترین اقــدام وی را می تــوان موافقت با طرح 
بانکداری دانســت. کلیات این طــرح در حالی به 
تصویب مجلس شورای اســلامی رسید که پنج 
رییس کل پیشین بانک مرکزی نسبت به عواقب 
تصویب این طرح هشدار دادند. یکی از مهم ترین 
انتقادات وارد بــر طرح قانون بانــک مرکزی که 
تقریبا همــه کارشناســان روی آن توافق دارند، 
نابودی اســتقلال بانک مرکزی بــا تصویب این 

طرح است.
با وجود رشد افسارگســیخته تورم در سال های 
اخیر، نه تنها بانک مرکزی نــرخ بهره را همگام با 
تورم افزایش نداده است، بلکه افزایش خودجوش 
نرخ بهره توسط بانک ها را ســرکوب کرده است. 
وقتی خروج ســرمایه ها زا بانک بازارهای موازی 
نظیر طلا و ســکه و ... را تــکان داد، بانک مرکزی 
در اقدامی دیرهنگام وعده افزایش چند درصدی 

بهره بانکی را اعلام کرد.
از ســوی دیگر، بانک مرکزی طی بخشنامه های 
مختلف، بانک هــا را ملزم به پرداخــت وام های 
تکلیفــی کــرده اســت. بــه عــلاوه بانک ها در 
شــرایط فعلی وظیفه تامین مالــی بخش اعظم 
فعالیت های دولــت مثل طرح جهش مســکن 
و ســرمایه گذاری در صنعت نفــت و گاز را نیز به 

بانک ها سپرده است.
این موضوع باعث شــده که بخش اعظم بانک ها 
با کمبــود منابع مواجه شــده و پرداخت وام های 
خرد را متوقف کنند. در این شرایط بانک ها برای 
جبران کســری خود، راهی جــز روی آوردن به 

استقراض ندارند.
کل  رییــس  صالح آبــادی،  تصــدی  دوران 
اقتصادنخوانده بانک مرکزی حالا به پایان رسیده 
اســت و رییس کل جدید با تعییــن قیمت ارز در 

سامانه نیما فعالیت خود را آغاز کرده است.

سپه

بانک سپه در آذرماه سال جاری 
بیــش از ۳۲ هزار میلیــارد ریال 
در قالــب بیش از ۸۳ هــزار فقره 
تسهیلات در حوزه های مختلف 

پرداخت کرده است. 
بانک ســپه آذرماه ســال جاری 
بیــش از ۳۲ هزار میلیــارد ریال 
در قالــب بیش از ۸۳ هــزار فقره 
تســهیلات در حوزه های کمک 
ودیعه مســکن، قرض الحســنه 
وام  فرزنــدآوری،  ازدواج، 
بدون ضامــن و قرض الحســنه 
خوداشــتغالی کمیتــه امداد و 
سازمان بهزیستی پرداخت کرده 

است.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی 

بانک ســپه، این بانک 
به منظور اجرای تکالیف 
ابلاغی بانــک مرکزی 
از تاریــخ ابــلاغ طرح 
تسهیلات بدون ضامن 
تا ســقف یک میلیارد 
بهمن مــاه  از  ریــال، 

۱۴00 تــا پایــان آذرماه ســال 
جاری، برای بیــش از ۵۳۹ هزار 
فقره پرونده، معــادل ۱۵۵ هزار 
و ۸0 میلیــارد ریال تســهیلات 
پرداخت کرده کــه از این میزان 
۱۶ هــزار و ۶0۵ میلیــارد ریال 
تسهیلات در قالب ۶۲ هزار و ۳۱۷ 
فقره پرونــده مربوط بــه آذرماه 
ســال جــاری اســت.همچنین 

بانک ســپه که در زمره 
بانک های برتر درزمینه 
پرداخــت تســهیلات 
ازدواج  قرض الحســنه 
اســت، در آذرماه سال 
جاری به ۵ هزار و ۳۱0 
پرونده به میزان ۷ هزار 
و ۳۵۷ میلیارد ریال تســهیلات 
قرض الحسنه ازدواج با کارمزد ۴ 
درصد پرداخت کرده است.این در 
حالی است که در حوزه تسهیلات 
قرض الحســنه فرزندآوری، بانک 
سپه آذرماه ســال جاری بالغ  بر ۳ 
هزار و ۶۲۴ میلیــارد ریال برای ۹ 
هزار و ۱۴ فقره پرونده اختصاص 

داده است.

تســهیلات  ســپه  بانــک 
خوداشــتغالی  قرض الحســنه 
بــه مددجویــان کمیتــه امداد 
امام خمینــی)ره( را بــه میزان 
۲ هــزار و ۵۱۵ میلیــارد ریــال 
در قالــب ۲ هــزار و ۹۳۳ فقــره 
پرونده، تسهیلات قرض الحسنه 
بــه مددجویان  خوداشــتغالی 
بهزیســتی به مبلغ ۹۹۷ میلیارد 
ریال بابت یک هــزار و ۱۲۲ فقره 
پرونده و یک هزار و ۶۹۷ میلیارد 
ریال در قالب تســهیلات کمک 
ودیعه مسکن بر اســاس مصوبه 
شــورای پول و اعتبار بــه ۲ هزار 
و ۹۶۶ پرونده، تســهیلات اعطا 

کرده است.

پرداخت بیش از 83 هزار فقره تسهیلات توسط بانک سپه در آذرماه
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